
بودجهشفافمیشود
وظایف دولت و دیوان محاسبات در قبال انتشار صورت  مالی شرکت های دولتی

خریدار  معاون مدیرکل امور شرکت های دولتی 
وزارت اقتصاد گفــت: انتشــار صورت های مالی 
شرکت ها به تنهایی موجب شــفافیت نمی شود 
اما گام اساســی برای ارتقای شــفافیت در حوزه 
شرکت های دولتی اســت، مردم درباره عملکرد 
شرکت ها پرسش گر می شوند و مدیران شرکت ها 

و تصمیم گیران باید پاسخگو باشند.
 رضا نوروزیان با اشاره به انتشار عمومی صورت های 
مالی شــرکت های دولتی، اظهار داشــت: انتشار 
صورت های مالی شــرکت ها بــه تنهایی موجب 
شــفافیت نمی شــود اما گام اساســی برای ارتقاء 
شــفافیت در حوزه شــرکت های دولتی اســت.

وی افزود: صورت های مالی شــرکت های دولتی 
هیچگاه در اختیار عموم قــرار نمی گرفت و مردم 
اطلاعی از آن نداشتند، بنابراین انتشار صورت های 
مالی، موجب می شــود که عموم مردم از آن اطلاع 
پیدا کــرده و مــردم در خصوص نحــوه عملکرد 
شرکت ها پرســش گری  کنند و در مقابل، مدیران 
شــرکت ها و تصمیم گیــران این حوزه هــم باید 
پاسخگو باشند؛ این پاســخگویی موجب می شود 
که در مدیــران و تصمیم گیران ایــن حوزه حس 
پاسخگویی تقویت شــده و موجب شود نسبت به 
عملکرد، حساسیت بیشتری به وجود آید و مدیران 
دقت و وســواس بیشتری نســبت به عملکردشان 

داشته باشند و استانداردها را رعایت کنند. 
وی ادامــه داد: در درجــه دوم، کســانی کــه از 
دریچــه ایــن صورت های مالــی، بــه عملکرد 
شــرکت های دولتی نگاه می کننــد، از آنچه که 
خارج از اختیارات مدیران این شــرکت ها بوده و 
موجب اتخاذ تصمیم هایی شــده که از انتظارات 
فاصله داشته اســت، آگاه می  شــوند که ادبیات 
مشــترکی هم شــکل می گیرد؛ بنابراین شخص 
پرسشگر و پاســخگو، وقتی به فضای مشترک در 
حوزه عملکردها برســند، آن فضای پرسشگری و 
پاسخگویی، فضای شــفاف تر و با آگاهی بیشتری 
خواهد بود که کمک می کند ســوال ها واضح تر 
مطرح شده و پاسخ ها هم قطعا موثرتر خواهد بود. 

نوروزیان درباره اطلاعــات موجود در صورت های 
مالی شرکت های دولتی، بیان داشت: صورت های 
مالی، نشــان دهنده نتایج عملکرد یک شرکت در 
طی سال اســت؛ تراز نامه، ســود و زیان و گردش 
وجوه نقد در صورت های مالی نشــان می دهد که 
یک سال فعالیت شرکت منجر شده چقدر درآمد 
داشت و چقدر برای رســیدن به آن درآمد هزینه 
صرف شده است و میزان حقوق و مزایای پرسنل و 

مدیران را نشان می دهد.
وی افــزود: در کل مجموع اطلاعاتی اســت که از 
داخل عملکرد شرکت به دســت می آید و ما باید 
مدنظر داشــت باشــیم در شــرکت های دولتی، 
مفهوم و چارچوب بودجه را نباید فراموش کنیم، 
برای فعالیت یک سال شرکت های دولتی، بودجه 

ای را پیش بینی می کنیم و انتظــار داریم که آن 
بودجه که بر اساس برنامه ســالانه در نظر گرفته 

شده، در انتهای سال محقق شود. 
برای یک شــرکت، میزان هزینه، درآمد و ســود و 
بعضا زیان هایی در نظر گرفته می شود و در نهایت 
دولت از فعالیت آن شرکت دولتی، هدفی را دنبال 
می کند که در آن بودجه پیش بینی شــده است؛ 
وقتی صورت های مالی شرکتی را ارزیابی می کنید 
در نهایت می توانید به این برســید که آیا سرفصل 
های پیش بینی شده محقق شــده یا انحراف دارد 
و این انحراف آیا مثبت اســت یــا منفی و می توان 
دلایل را در آن صورت های مالــی دید، در نهایت 
چکیده عملکرد شــرکت در طول ســال در قالب 
سرفصل های مالی، خودش را نشان می دهد؛ مثلا 
دارایی ها و بدهی ها و حقوق صاحبان سهام از این 
فعالیت سالانه چقدر تاثیر گرفته است و بر اساس 
آن میزان ســرمایه گذاری های یک شرکت را هم 
می توانید ببینید و موضوعات مختلفی را در قالب 

سرفصل ها می توان ملاحظه کرد. 
معاون مدیرکل امور شــرکت های دولتی وزارت 
اقتصاد ادامــه داد: نحوه ارائــه صورت های مالی 
که بر اساس اســتانداردهای حســابداری باید 
ارائه شــود، در مطالعه گزارش حســابرس، این 
را هم به ما نشــان خواهد داد که آیــا آن نمایش 
عملکرد شــرکت در قالب صورت های مالی، در 
چارچوب صحیــح و آنچه که اســتاندارد گفته 
صورت پذیرفته اســت یا نه؟ یعنی در یک بخش 
تصویر عملکرد شــرکت را در صورت های مالی 
می بینیــد و یکی هم در گزارش حســابرس می 
بینید که آیا اطلاعات درست است یا نه و افشای 
لازم صورت پذیرفته است یا نه ؛  اینها موضوعاتی 
است که از صورت های مالی قابل دسترس است. 
بنابراین قبل از هر چیزی کســی که می خواهد 
صورت های مالی شــرکت های دولتی را مطالعه 
کند باید از علم و اصول اولیه مالی و حســابداری 
اگاهی داشــته باشــد.  نوروزیان در پاسخ به این 

ســوال که صورت های مالی کدام شــرکت های 
دولتی مهم است، گفت: شفافیت در صورت های 
مالی به معنی است که هر آنچه که در طول سال 
در یک شــرکت اتفاق افتاده، در قالب ســرفصل 
های مالی افشا شده باشــد و در نهایت به نتیجه 
ای که به آن ســود یا زیان عملکــرد می گوییم 
رسیده باشــد؛ در اینجا کار حســابرس است که 
مشــخص کند یک شــرکت، اطلاعات را درست 
و کامل ثبت کرده اســت یا نه، که اگر حسابرس 
به اظهار نظر مقبول رسیده باشد، نشان می دهد 
که آن صورت مالی، کامل تریــن اطلاعات را به 
نحو درستی دربر گرفته اســت و نظر حسابرس 
تعیین کننده اســت که این صورت های مالی به 
لحاظ نحوه ارائــه عملکرد شــرکت در طی یک 
ســال، دارای چه کیفیتی است؛ حسابرس اظهار 
نظر مقبول، مشــروط، مردود و عدم اظهار نظر را 
دارد و این اظهار نظرها اســت که تعیین کننده 

میزان شفافیت صورت های مالی است.
وی افزود: بنابراین هر شــرکتی که بــا اظهار نظر 
مقبول حســابرس مواجه باشد، می توان گفت که 
آن صورت های مالی دارای شــفافیت در بالاترین 
سطح است و در اظهار نظر مشروط هم محدودیت 
هایی وجود دارد که اساســی نیســت و یا ممکن 
اســت عدم رعایت در اجــرای اســتانداردها در 

صورت های مالی وجود داشته باشد.
وی در پاسخ به این سوال که وظیفه دولت، دیوان 
محاســبات و رســانه ها در خصوص صورت های 
مالی شرکت های دولتی چیســت، اظهار داشت: 
دولت وظیفه خــودش را در قالب مجمع عمومی 
شــرکت های دولتی انجام می دهــد؛ به عبارت 
دیگر دولت در ســطح اول در شــرکت های اصلی 
مادرتخصصی در قالب مجمع عمومی، هر ســاله 
عملکرد شــرکت های را بررســی بر اســاس آن 
تصمیم گیری می کند و اگر لازم باشــد از مدیران 
شــرکت ها پیگیری های لازم خواسته و اگر لازم 

باشد جابه جایی مدیران هم اتفاق می افتد.
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ورت تشکیل کمیته رگولاتوری برای نظارت  ضر
بر کیفیت قیر

دکتر مسعود اســفندیار  صنعت قیر یکی از منابع درآمــدزای ارزی کشور 
در شــرایط تحریم و در راســتای تحقق اقتصاد مقاومتی، تولید دانش بنیان و 
اشتغال آفرین است که رشــد و شــکوفایی آن می تواند به پیشرفت اقتصادی 

کشور کمک شایانی کند. 

یادداشت

کمک! داور ویدئویی
علی اکبری  ایــن روزها همه از لــزوم آوردن VAR به فوتبــال ایران حرف 
می زنند اما کسی نمی پرسد با وضعیت خراب تصویربرداری لیگ برتر و کیفیت به 
شدت پایین تصاویر تلویزیونی، چه کمکی از داور ویدئویی برمی آید؟دیدارهای 
جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه با ۳۷ دوربین با کفیت 4k فیلمبرداری می شد و علاوه 

بر آن از یک دوربین برای تصویربرداری ۳۶۰ درجه استفاده شد.

دیدگاه

شهادت امام هادی )ع(  را تسلیت  می گوییم

خریداربررسیمیکند

کارکرد چهارگانه بازار مبادله ارز و طلا 
خ گذاری دلار چیست؟ برای نر

آگهی  تجدید مناقصه عمومی
مورخ   1573 شماره  مجوز  استناد  به  دارد  نظر  در  شهريار  شهرداري 
1400/12/28 شورای اسلامی شهر درخصوص تجدید مناقصه عمومی ) حفظ 
و نگهداری تاسیسات برقی و مکانیکی استخر مروارید وائین و صدف ( با اعتبار 
8/982/036/000 ریال با شماره فراخوان 2001093897000199 در سامانه 
نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل 
می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح ذیل تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( به 

آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1(مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 450/000/000 ریال میباشد. سپرده نفرات 
اول و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده 
بصورت واریز نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و یا ضمانت نامه بانکی(
2(سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3(شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
4(هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

5(متقاضیان میبایست داراي حداقل رتبه 5 در رشته تاسیسات از سازمان برنامه 
و بودجه کشور باشند.

6(مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1401/11/05 تا تاریخ 1401/11/16 
ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

تا ساعت 13/00 مورخ 1401/11/26 در سامانه  پیشنهادات  ارائه  7(مهلت 
تدارکات الکترونیکی دولت.

8(زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1401/11/26 در محل : 
شهریار- میدان نماز - جنب پایانه 22 بهمن - شهرداری شهریار.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/05
 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/12

محمد صادق کولی وند- شهردار شهریار

  ) حفظ و نگهداری تاسیسات برقی و مکانیکی استخر مروارید وایین و صدف امیریه  (
 نوبت اول
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قالیبافدرآغازجلسهعلنیمجلس:
سوئد نمی تواند اسلام هراسی آشکار را پشت 

وغین آزادی مخفی کند نقاب در
رییــس مجلس شــورای اســلامی گفت: سیاســتمداران ســوئدی 
نمی توانند اسلام هراسی آشــکار و طراحی شده را پشت نقاب دروغین 

آزادی بیان پنهان کنند.
 محمدباقر قالیباف در آغاز جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی در 
نطق پیش از دســتور خود گفت: هتک حرمت بی شــرمانه قرآن کریم 
در کشور سوئد را شدیداً محکوم می کنم؛ این قبیل اقدامات و جسارت 
به مقدســات دینی، احساسات مســلمانان و موحدان سراسر جهان را 
جریحه دار کرده است و سیاستمداران ســوئدی نمی توانند این اسلام 
هراسی آشکار و طراحی شده را پشت نقاب دروغین آزادی بیان پنهان 

کنند.
رئیس مجلس در ادامه به میزبانی بهارســتان از هیات پارلمانی روسیه 
اشاره کرد و گفت: روز گذشته مجلس شورای اسلامی با هدف برگزاری 
سومین نشســت کمیســیون عالی مشــترک پارلمانی، میزبان آقای 
والودیــن رئیس دومای روســیه و هیات همراه بــود، روابط جمهوری 
اسلامی ایران و فدراسیون روسیه به دلایل مختلف از جمله همسایگی 
دریای خزر و دغدغه ها و مشــترکات منطقــه ای و همچنین همکاری 

های مشترک بین المللی از اهمیت بالایی برخوردار است.
وی یادآور شــد: پارلمان های دو کشــور باید تلاش کننــد با برگزاری 
نشســت های عملیاتی مستمر و با تســهیل گری از بعُد تدوین قوانین 
و نظارت برای حرکت بهتر دولــت ها و برای کمک بــه بهبود کیفیت 

زندگی مردم اقدام کنند.
قالیباف اظهــار کرد: در مذاکرات دوجانبه روز گذشــته، بــا تمرکز بر 
مسائل اصلی توسعه همکاری های دو کشور، هیات های ایرانی و روسی 
پیشــنهادات اجرایی و عملیاتی خود را برای افزایــش همکاری های 
دوجانبه مطرح کردند و تصمیماتی برای تسریع در اجرای توافقات دو 

طرف اتخاذ شد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشــاره به اولویت های مهم مورد بحث 
در نشست کمیسیون عالی مشــترک پارلمانی ایران و روسیه در حوزه 
نفت و گاز، گفت: در این نشســت پیرامون ســرمایه گــذاری ها برای 

عملیات مبادله ای با رویکرد قطب گازی مباحثی مطرح شد. 
از دیگر نکات مهــم که مورد توجه طرفین قــرار گرفت، موضوع راه 
ارتباطی شــمال- جنوب بود که نه تنها فدراسیون روسیه بلکه همه 
کشورهای اوراسیا و آسیای میانه می توانند از این ظرفیت استفاده 
کنند که با اولویت اتصال آســتارا به رشــت و توســعه آن تا بنادر از 
جمله بندرعباس و با سرمایه گذاری مشترک هر دو کشور به نتیجه 

خواهد رسید.

قالیباف موضوع محصولات کشاورزی را از دیگر محورهای این نشست 
عنوان کرد و اظهار داشــت: در زمینه تجارت غلات و استفاده از فناوری 
های جدید گفت وگو شد، همچنین در موضوعات حمل و نقل نیز بحث 
های مهمی صورت گرفت. در خصوص رســیدگی به امور بازرگانان به 
ویژه تســهیل در رفت و آمد و رفع موانع گمرکی و روادید و نیز کنترل 
های الکترونیکی باربری، پیگیری های خوبی صورت گرفت تا تجار در 

مرزهایمان دچار مشکل نشوند.
وی یادآور شــد: موضوع دیگر مورد بحث که در رأس همه مباحث قرار 
دارد؛ همکاری های پولی و بانکی بین دو کشور است تا بتوانیم در تبادل 
بین روبل و ریال و همچنین مســائل ارتباطی بیــن دو بانک مرکزی، 

اقداماتی انجام دهیم.
رئیس قوه مقننه تصریح کرد: جمهوری اســلامی ایران و فدراســیون 
روسیه طی یکســال گذشته رشد خوبی در گســترش روابط داشتند و 
اطمینان دارم در طول برنامه هفتم توسعه که سیاست ما تقویت رابطه 
با همسایگان است، روابط بین دو کشــور به چندین برابر افزایش پیدا 

خواهد کرد.

درسوالازوزیرارتباطات
مقتدایی: مخابرات به تکالیف قانونی خود عمل 

نکرده است
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اســلامی با انتقاد از عملکرد 
شــرکت مخابرات نســبت به اجرای قانون تبدیل وضعیــت کارکنان 
ایثارگر گفت: معتقدیم که یک مجموعه ای که بر اساس قانون تکالیفی 
را بر عهده دارد، به تکالیف خود نسبت به کسانی که باید برای آنها کاری 

انجام دهد عمل نمی کند.
 عباس مقتدایــی در جلســه علنی مجلــس، و در ســوالی از وزیر 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات مبنــی بر اینکه »علــت عدم اجرای 
قانون در خصوص تبدیــل وضعیت ایثارگران شــرکت مخابرات از 
سوی جنابعالی و شرکت مخابرات چیســت؟«، با بیان اینکه »بیش 
از یک ســال تلاش شــد تا موضوع مورد ســوال به صحــن مجلس 
نرســد«، اظهار کــرد: الان درباره اینکــه مخابرات متعلــق به چه 
کســی اســت صحبت نمی کنیم؛ وزیر محترم در جلسات متعددی 
که داشــتیم بر این نکته تاکید می کند که مخابــرات یک مجموعه 
خصوصی اســت و به عنوان وزیر نمی توانم یکســری کارها را انجام 

دهم که ما این را پذیرفتیم.
وی افزود: معتقدیم که یک مجموعه ای که بر اســاس قانون تکالیفی را 
بر عهده دارد، به تکالیف خود نسبت به کســانی که باید برای آنها کاری 
انجام دهد عمل نمی کند و در پشــت موضوع خصوصی بودن، ســنگر 
گرفته و هرچه پیگیری می کنیم به ما می گویند که »در دســت بررسی 

است«.
نماینده مردم اصفهان در مجلس گفت: موضوع مورد سوال، موضوعی 
مربوط به سال ۱4۰۰ است که بر اســاس قانون مصوب مجلس شرکت 
مخابرات باید نســبت به تبدیل وضعیت کارکنان ایثارگر اقدام می کرد 
که در ابتدا گفتنــد که انجام نمی دهیم؛ من بــه مجموعه های مختلف 
مکاتبه کردم و در راســتای رعایت اخلاق ابتدا در ماه های آبان و اسفند 
به وزیر و رئیس جمهوری محترم تذکر دادم و ســپس با دســتگاه های 
مربوطه نامه نگاری هایی انجام دادم و ســپس به طرح سوال رسیدم که 
در پاسخ به من گفته شد که این شرکت خصوصی است و مشمول قانون 

مصوب مجلس نمی شود.
مقتدایی ادامه داد: از اداره قوانین مجلس درباره موضوع مورد ســوال 
تقاضای اظهار نظر کردم که در پاسخ به من اعلام کردند که این شرکت 
مشــمول بند د تبصره ۲۰ قانون بودجه ۱4۰۰ کل کشور قرار گرفته و 
مکلف است که مشــمولینی که در زمان تصویب قانون ۱4۰۰ بصورت 
تمام وقت در دستگاه خدمت می کنند را با رعایت شرایط قانونی تبدیل 

وضعیت کند.
وی تاکید کرد: »در دست بررسی است« پاســخی است که همواره به 

مطالبه، مکاتبات و پرسش من از وزیر ارتباطات داده شده  است.

تریبون

خریدار  معــاون امور حقوقــی و مجلس 
وزارت اقتصاد گفت: برای شناسایی و فروش 
اموال مــازاد دولت یک هیــات هفت نفره 
تشکیل شده است که به روش های مختلف 

به فروش اموال مازاد اقدام خواهند کرد.
هادی قوامی، در مــورد ویژگی های لایحه 
بودجه ۱4۰۲ گفت: این بودجه ویژگی هایی 
دارد کــه آن را متفــاوت از قبــل کــرده 
اســت. لایحه با توجه به اســناد بالادستی، 
سیاست     های کلی برنامه هفتم و سند تحول 
دولت سیزدهم تدوین شــده است. از درج 
احکام غیرمرتبط با بودجه خودداری شــده 

است.
وی افزود: یک دســته از احــکام ماهیت 
بودجه ای ندارند و احکام دائمی هســتند 
که قرار اســت ایــن احــکام در قالب یک 
قانون تنظیم مقررات مالی دولت شــماره 
۳ در یک جا گــردآوری شــوند و احکام 
بودجه محــل انعــکاس قوانیــن دائمی 

نیست.
معاون امور حقوقی و مجلس وزارت اقتصاد 
اظهار داشــت: نکته بعدی این است که در 
تمام منابع و مصارف در سطح بودجه کشور 
باید شــفافیت درآمدهــا و هزینه ها ایجاد 

شود.
قوامی در مورد برخی ارقــام بودجه گفت: 
ســال آینده ۳۶۰ هزار میلیارد تومان یارانه 
نقدی، ۱۰4 هزار میلیارد تومان یارانه نان، 
پیش بینی شــده، همچنین ضریب حقوق 
شاغلان و بازنشســتگان دولتی ۲۰ درصد 

افزایش می یابد. 
حداقل حقوق کارمندان دولت سال آینده ۷ 
میلیون و معاف از مالیات خواهد بود و تعرفه 
گمرکی نهاده های دامی و کالاهای اساسی 

از 4 درصد به یک درصد کاهش می یابد.

  کاهش 7 واحد درصدی مالیات
 بر سود شرکت ها

وی اضافه کرد: ســال آینــده طبق لایحه 
بــرای واردات  بــودج ۲ میلیــارد دلار 
خــودرو اختصاص می یابد و برای تشــویق 
شــرکت های تولیدی نرخ مالیات بر ســود 
شــرکت ها ۷ واحد درصد کاهش می یابد و 
مالیات بر سود شــرکتها از ۲5 درصد به ۱۸ 

درصد کاهش می یابد.

 تشکیل صندوق هزار میلیارد تومانی 
پیشرفت و عدالت در 31 استان

معاون امور حقوقی و مجلس وزارت اقتصاد 
اظهار داشــت: یکی دیگر از ابتکارات دولت 
در لایحه بودجه ســال آینده این است که 
تلاش شــده اســت، در ۳۱ اســتان کشور 
صندوق پیشرفت و عدالت ایجاد شود. به هر 
صندوق هزار میلیارد تومان برای طرح های 
اشــتغالزا داده شــود، و طرح هــای مهــم 
عملیاتی شود. همچنین از این صندوق برای 
تسهیلات قرض الحسنه به مشاغل کوچک 
پیش بینی شده اســت و این صندوق های 
پیشرفت و عدالت اســتانی گامی در جهت 
ایجــاد عدالت منطقه ای و اســتانی خواهد 

بود.

 15 هزار میلیارد تومان برای صندوق 
تثبیت بازار سرمایه

قوامی این را هم گفت: قرار اســت ۱5 هزار 
میلیارد تومان ســهم دولت برای صندوق 
توســعه و تثبیت بازار ســرمایه اختصاص 
پیدا کند. ســهم صندوق توسعه ملی هم از 

درآمدهای نفت و گاز 4۰ درصد خواهد بود.

 20 هزار میلیارد تومان  از مالیات
 بر ارزش افزوده برای وزارت بهداشت

وی افــزود: از محــل منابــع هدفمنــدی 
یارانه ها، برای یارانه دارو در ســال آینده ۶9 
هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده است 
و همچنین قرار اســت، یک واحد درصد از 
مالیات بر ارزش افزوده برای حوزه سلامت 

اختصاص پیدا کند.
 البته در ســال     های قبل هم بــود و این در 
ســال آینده هم خواهد بود، امــا تفاوتش 
این است که این منابع به صورت ماهانه به 
وزارت بهداشت داده می شود و لازم نیست 
وزارت بهداشــت برای دریافت آن از طریق 
تخصیص ســازمان برنامــه و بودجه اقدام 
کند، بلکه این منابع مســتقیم به حساب 
وزارت بهداشــت واریز می شــود و از کل 
منابع مالیــات بر ارزش افــزوده که حدود 
۱۲۰ هزار میلیارد تومان اســت، ســالانه 
حدود ۲۰ هزار میلیارد تومان بابت ســهم 
یک درصدی به وزارت بهداشت اختصاص 

خواهد یافت.

 بودجه عمرانی 328 هزار میلیارد 
تومان می شود

معاون امور حقوقی و مجلس وزارت اقتصاد 
همچنین بودجــه عمرانی در ســال آینده 
را ۳۲۸ هــزار میلیارد تومان عنــوان کرد و 
گفــت: مجموع درآمــد مالیــات و عوارض 
در ســال آینده ۸۲۶ هزار میلیــارد تومان 
خواهد بود که ۷۰۰ میلیــارد تومان از محل 
مالیات و ۱۲۶ هزار میلیــارد تومان از محل 
عوارض گمــرک خواهد بود. با احتســاب 
ســایر درآمدهای دولــت در مجموع 9۷۸ 
هزار میلیــارد تومان درآمد کســب خواهد 
شــد. همچنین ۲94 هزار میلیارد تومان از 
این رقم برای انتشــار اوراق و واگذاری سهام 
شرکت های دولتی در نظر گرفته شده است.

 تشکیل هیات 7 نفره برای فروش 
اموال مازاد دولت

قوامی همچنین گفــت: از دو ماه قبل یک 
هیات ۷ نفره تشــکیل شده اســت که این 
هیات بتواند دارایی های دولت را شناسایی 
کــرده و دارایی های مــازاد را در قالب های 
مختلف به فروش برساند. قوانین مربوط به 
دارایی ها تا دو ســال موقوف خواهد شد تا 
دچار مشکل قوانین نشــوند و هیات ۷ نفره 
نســبت به فروش دارایی های مــازاد دولت 

اقدام کند.

 تمدید قانون برنامه ششم توسعه
وی یکی از نقاط قوت بودجه ســال آینده را 
حرکت به ســمت برنامه محوری دانست که 
بر اســاس سیاســت های کلی برنامه هفتم 
خواهد بــود، همچنیــن برنامه ششــم به 
اندازه ای تمدید می شــود که برنامه هفتم 

توسعه به تصویب برسد.

 نرخ مالیات اضافه نمی شود
معاون وزیر اقتصاد در مورد اینکه چگونه در 
شرایط تورمی قرار اســت 4۰ درصد درآمد 
مالیاتی در ســال آینده اضافه شود، اظهار 
داشت: قرار نیست نرخ مالیات و یا پایه های 
مالیاتی تغییر کنند، حتــی در نرخ مالیات 
بر سود شرکت ها هم ۷ واحد درصد کاهش 
خواهد یافــت و دولت می خواهــد از محل 
مقابله با فرار مالیاتی و شناســایی مودیان 

جدید درآمد بیشتری از مالیات کسب کند.
قوامی در مورد اینکه آیــا درآمدی از محل 
مالیات بر عایدی ســرمایه هــم پیش بینی 
شــده اســت، گفت: هنوز قانون مالیات بر 
عایدی سرمایه تصویب نشــده، بنابراین به 
سال آینده نمی رســد. از طرفی این مالیات 
برای این اســت که مردم به سمت کارهای 
دلالی مانند خرید سکه و ارز حرکت نکنند و 
اصولا این مالیات برای گرفتن نیست، بلکه 

برای نگرفتن است.

 توازن منطقه ای با صندوق پیشرفت 
و عدالت

وی در مــورد تــوازن منطقــه ای گفت: از 
ســال آینده برای هر اســتان یک صندوق 
پیشــرفت و عدالت در نظر گرفته می شود 
که هر صندوق هزار میلیــارد تومان منابع 
خواهد داشت و این هزار میلیارد تومان برای 
ایجاد عدالت و توازن منطقه ای در اســتان 
سرمایه گذاری می شود.معاون امور حقوقی 
و مجلــس وزارت اقتصاد در مــورد اینکه 
چگونه می توان مشــارکت بخش خصوصی 
و عمومــی در بودجــه را پیش بینــی کرد، 
گفت: لایحه مشــارکت عمومی و خصوصی 
پیش بینی شــده اســت که طرح های نیمه 
تمام بــا کمک بخش خصوصــی و عمومی 
تکمیل شوند. همچنین واگذاری طرح های 
ملی و اســتانی به بخش خصوصــی و انجام 
طرح ها بــا کمک بخش خصوصــی و منابع 

استانی باید تکمیل شود.
قوامی در مورد شــرکت های دولتی افزود: 

قرار است سال آینده شــرکت های دولتی 
54۰ هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری 
در کشــور انجــام دهند.قرار اســت دولت 
طرح جدیدی در ســال آینده تعریف نکند 
و اولویت تکمیــل طرح های نیمــه تمام و 

اولویت دار استان ها باشد.
معاون وزیر اقتصاد در مورد اهمیت صندوق 
پیشــرفت و عدالت اظهار داشــت: اگر قرار 
باشد منابع هر استان در همان استان هزینه 
شــود، در حال حاضر ۶۲ درصد نقدینگی و 
5۰ درصد از درآمد مالیاتی در استان تهران 
است و اســتان های مرزی محروم می شوند، 
بنابراین ۳۰ درصــد از هزینه های اســتان 
از طریق مالیات و ۷۰ درصد از اســتان های 
مــازاد ماننــد تهــران، اصفهــان و دیگــر 
اســتان های بزرگ جذب می شــود.قوامی 
اضافه کرد: وضع موجود مالیات در کشــور 
خلاف عدالت اســت، در یک استانی ممکن 
است صدها هزار میلیارد تومان درآمد باشد و 
در یک استانی هزار میلیارد تومان هم نباشد.

وی در مــورد اینکه عمده صنایــع بزرگ در 
استان های محروم هستند، و آنها چه سهمی 
از بودجــه دارند، گفــت: از محــل عوارض 
آلایندگی که به اســتان ها تعلــق می گیرد، 
استان خوزستان امســال 5۳ هزار میلیارد 
ریــال از محــل آلایندگی صنایــع بودجه 
دریافت کرد؛ یعنی یک درصد فروش صنایع 
آلاینده در هر استان برای همان استان خرج 
می شــود و این درآمد در قالــب عوارض به 
شهرداری ها داده می شــود تا صرف کارهای 

عمرانی و ایجاد دارایی های مولد شود.

خریدار  ســخنگوی دولت گفت: معاون 
اول به دســتور رئیس جمهــوری در صدر 
هیئتی عازم استان سیســتان و بلوچستان 
می شــوند تا بر طرح های موجــود در این 
استان و تنش آبی و مسئله هیرمند نظارت 

کنند.
علی بهــادری جهرمی با حضــور در برنامه 
زنده »صــف اول« شــبکه خبــر در مورد 
بودجه سال ۱4۰۲ گفت: ما در بودجه سال 
آینده پیشرفت هر اســتان را بر اساس سند 
آمایش ســرزمینی و ویژگی ها و مزیت ها و 
اولویت های مــردم آن منطقــه دیده ایم و 
در این مــورد از همکاری و نظــرات مردم و 

کارشناسان همان منطقه استفاده کردیم.
وی در مورد مالیات در بودجه ســال آینده 
اظهار کــرد: دولــت علیرغم اینکه ســعی 
کرده با شناســایی مودیــان جدید مالیاتی 
درآمدهای مالیاتی را افزایش دهد، در عین 
حال مبنای افزایــش مالیات را کاهش داده 

است.
ســخنگوی دولــت ادامــه داد: دولت در 
بودجه ســال آینده مالیات تولیدکنندگان 
را ۷ درصــد کاهش داده ولی ســعی کرده 
کسانی که عدم شفافیت دارند و در جاهای 
غیرمولد کار می کنند و فــرار مالیاتی دارند 

را شناسایی کند و از آنها مالیات اخذ کنند.
بهادری جهرمی بیان کرد: در ســال آینده 
درحــوزه مقابله بــا آلودگی های زیســت 
محیطی هم بودجه افزایش پیدا کرده و این 
علاوه بر رقمی است که برای وسایل حمل و 

نقل عمومی پیش بینی شده است.
ســخنگوی دولــت اظهــار کــرد: دولت 
اقداماتی برای حمایت از بــورس انجام داد 
و برای صندوق تثبیت بازار سرمایه که برای 
جبران منابع مردم اســت، در بودجه سال 
آینده ۱5 هزار میلیــارد تومان برای تقویت 

منابع آن پیش بینی شده است.
وی تأکید کرد: در حوزه خانواده و جمعیت 
هم تمامــی دســتگاه های اجرایی موظف 
شــده اند یک درصــد منابع شــان را برای 
حمایت از زنان و خانــواده اختصاص دهند 
که این برای اولین بار رخ داده اســت. دولت 
منابع بودجه را واقعی پیش بینی و متناسب 

با منابع هزینه ها را مشخص کرده است.
بهــادری جهرمــی در بخش دیگــری از 
ســخنانش گفت: بیش از ۲ هــزار کارگاه و 
واحد تولیدی از ابتدای شــروع به کار دولت 
مجدد فعال ســازی و احیا شده اند که امثال 

همین اقدامات موجب شده که در یک سال 
و چهار ماه فعالیت دولت، 9۰۰ هزار شــغل 
ایجاد و صحت سنجی شــود که مشخصات 

آن به تفصیل موجود است.
وی همچنین بیان کرد: دور دوم ســفرهای 
اســتانی رئیس جمهور شــروع شــده و در 
حال برگزاری اســت و اصلی ترین برنامه آن 
پیگیری و سرعت بخشی از اجرای مصوبات 
دور اول و افتتــاح مــواردی که بــه نتیجه 

رسیده اند، است.
ســخنگوی دولت اظهار کرد: مردم کشور 
ما میهن دوســت و میهن پرست هستند که 
ما با داشــتن چنین مردمی به ایرانی بودن 
خودمان افتخار می کنیم و مسئولیت مان به 

همین دلیل بیشتر می شود.
بهــادری جهرمی اضافه کــرد: مردم وقتی 
تلاش های دولــت برای رفع مشــکلات را 
می بینند، همــکاری می کننــد و همواره 
مردم ما جلوتــر از دولت ها حرکت کرده اند. 
قطعاً بــا وجــود چنین مردمی دشــمنان 
نمی تواننــد برنامه های خودشــان را پیش 
ببرند و ما قطعاً آینده ای بهتــر از امروزمان 

نخواهیم داشت.
وی با اشاره به سفر معاون اول رئیس جمهور 
به همراه تعدادی از وزرا به استان سیستان و 
بلوچستان گفت: احتمالاً سفر استانی بعدی 
رئیس جمهور نیز به استان بوشهر باشد و در 

صورت نهایی شدن اطلاع رسانی می شود.

بهادری جهرمی تصریح کرد: اساساً اولویت 
این دولت این بــوده که طــرح جدیدی را 
کلنگ نزند و تکمیل طــرح های نیمه تمام 
و طرح هایی که به صورت نمایشــی افتتاح 

شدند، در اولویت دولت است.
سخنگوی دولت خبر داد: ستاد بزرگداشت 
دهه فجر بیــش از یــک ماه اســت که در 
دولت تشکیل شــده و بالغ بر ۲۲۰۰ طرح 
بزرگ کوچک و بزرگ مانند حوزه مســکن 
و پالایشگاه ها در حال بررسی هستند که در 

ایام دهه فجر افتتاح شوند.
بهادری جهرمی از تدویــن لایحه ای برای 
تشکیل ســازمان بازرگانی خبر داد و گفت: 
پیشــنهاد دولت این اســت کــه مجموعه 
بازرگانــی و تنظیــم بازار هــم از مجموعه 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت و هم 
مجموعه وزارت جهاد کشــاورزی و مابقی 
دستگاه ها مجزا شــود و به صورت مجزا در 
ســازمان بازرگانی که به صورت مستقل و 
تحت نظر نهاد ریاســت جمهــوری خواهد 
بود، باشــد که این نیازمند تصویب مجلس 
شورای اسلامی اســت و در قالب یک لایحه 

فوریت دار به مجلس ارسال خواهد شد.
ســخنگوی دولــت با اشــاره بــه تلاش 
دشــمنان برای برهم زدن بازار ارز کشــور 
نیز خاطرنشــان کرد: ارز مصرفی کشور در 
سامانه نیما معامله می شــود و حدود ۸5 تا 
9۰ درصد منابــع ارز مورد نیاز در ســامانه 

متشــکل ارزی صورت می گیرد که نرخ آن 
مشخص است و تقریباً همیشه عرضه ارز در 
ســامانه نیما بیش از تقاضای آن است زیرا 
درآمدهای ارزی ما بیش از هزینه کرد ارزی 

است.
بهــادری جهرمــی در بخش دیگــری از 
ســخنانش گفــت: اکثــر شــاخص های 
اقتصادی ما رو به بهبود اســت اما بهبودی 
که در سر سفره مردم احساس شود، طبیعتاً 
زمان میبــرد و اوضاع ماننــد بیمار درحال 

درمان است.
وی بیان کرد: ما در حوزه بین الملل به جای 
اینکه خود را محدود به یک یا چند کشــور 
خاص محدود کنیم، درهــا را در چارچوب 
مشخص جمهوری اســلامی برای تمامی 
کشــورهای جهان به ویژه همســایه های 
خودمان کــه ارتباطات با برخــی از آن ها 
ضعیف شــده بود، باز کردیم کــه منجر به 

نتایج مطلوبی شده است.
ســخنگوی دولــت همچنیــن در مــورد 
مهمترین دســتاوردهای دولت در سه ماه 
اخیر گفت: کارهای بــزرگ و زیادی در این 
مدت انجام شده که به دلیل برخی اتفاقات 

اخیر کمتر دیده شده است.
وی افزود: بــه عنوان مثال در حوزه رشــد 
اقتصادی، ما رشــد 5 درصــدی در حوزه 
صنعت را تجربه کردیم. همچنین بسیاری 
از تنش های آبی که در ســال های گذشته 

در کشــور وجود داشــت، بــا بهره برداری 
طرح هایــی در اســتان همدان و اســتان 
کردســتان کاهش یافــت. راه آهن خاش- 
زاهدان نیز افتتاح شــد که کمک خوبی به 
احیای جایگاه کشورمان در حوزه ترانزیت 
و حمل و نقل کالا و وضعیت معیشت مردم 

ما در استان سیستان و بلوچستان می کند.
بهــادری جهرمــی اضافه کــرد: این هفته 
هم معاون اول به دســتور رئیــس جمهور 
در صدر هیئتی عازم اســتان سیســتان و 
بلوچستان می شوند تا به طرح های موجود 
در این اســتان در حوزه هایی مانند انرژی، 
کشاورزی، آب و تنش آبی و مسئله هیرمند 
نظارت کنند و یک ســرعت بخشی میدانی 

خوبی در این حوزه انجام شود.
وی در تشــریح برخی دیگر از دستاوردهای 
دولت در ســه ماه اخیر اظهار کرد: ســامانه 
ملی صدور مجوزهــای الکترونیکی، بیش 
از ۲۰۰ هزار مجوز را رد کرد که این ســامانه 
در همین دولت فعال شــد و جای امضاهای 
طلایی و مســیرهایی طولانی بــرای اخذ 

مجوز کسب وکار را گرفت.
ســخنگوی دولت ادامه داد: در حوزه اموال 
تملیکی، بعد از ســفر استانی رئیس جمهور 
به استان بوشهر که در ابتدای دولت صورت 
گرفت، یک سرعت بخشی خوبی با همکاری 
دستگاه قضایی در این حوزه صورت گرفت 
و تعیین تکلیــف اموال تملیکــی در مدت 
فعالیت دولت ســیزدهم نســبت به دولت 

قبل، بیش از ۳ برابر شده است.
بهادری جهرمی تاکید کرد: این دستاوردها 
نشــان می دهد ظرفیت دانشی مردم ایران 
و ظرفیت اجرایی، تقنینی و قضایی کشــور 
ما، بسیار گســترده و بزرگ است و اگر تمام 
این ظرفیت ها دست به دســت هم دهند، 
می تواننــد حتی در شــرایط ســخت هم 

دستاوردهای بزرگی را به ارمغان بیاورند.
سخنگوی دولت در پایان گفت: پیش از این 
رئیس جمهور وعــده داده بودند و معاونت 
حقوقی را مأمور کرده بودنــد که لایحه ای 
برای ســاماندهی تجمعات و راهپیمایی ها 
تدوین کننــد کــه تدوین ایــن لایحه  در 
معاونــت حقوقی نهایــی شــده و تقدیم 
مجموعه دولت شده و بررســی های آن در 
دولت نیز تقریبا نهایی شده و به زودی پس از 
اتمام بررسی های کارشناسی، آن لایحه در 
دولت تصویب نهایی شــده و تقدیم مجلس 

شورای اسلامی می شود.
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ورت تشکیل کمیته رگولاتوری برای نظارت  ضر
بر کیفیت قیر

صنعت قیر یکی از منابع درآمدزای ارزی کشــور در 
شرایط تحریم و در راســتای تحقق اقتصاد مقاومتی، تولید دانش بنیان 
و اشتغال آفرین است که رشــد و شــکوفایی آن می تواند به پیشرفت 
اقتصادی کشــور کمک شــایانی کند. مجموع ظرفیت تولید ســالانه 
وکیوم باتوم ایران ۱۲ میلیون تن است که حدود ۶ میلیون تن به تولید 
نفت کوره و بیش از ۶ میلیــون دیگر هم به تولید قیــر اختصاص دارد 
که در این میان، 4 میلیون تــن برای تولید قیر صادراتــی و ۲ میلیون 
تن هم جهت مصرف داخلی اســت. بــه عبارتــی، از ۱۰۰ درصد قیر 
تولیدی کشــور، ۷۰ درصد به صادرات اختصاص دارد و ۳۰ درصد هم 
به تامین تقاضای داخلی می رسد.  جمهوری اسلامی ایران از نظر تولید 
و صادرات قیر، به ترتیب، رتبه هفتم و چهارم جهانی را در دست داشته 
و سهم هشــت درصدی از بازار جهانی قیر را در اختیار دارد که این رقم 
بنا به مزیت نســبی ایران در فرآیند تولید، امکان ۲ برابر شــدن را دارد. 
بر اســاس اعلام دفتر صنایع غیر فلزی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
۲ میلیون و 5۰۰ هزار تن قیر طی هفت ماه سال جاری از کشور به نقاط 
مختلف دنیا صادر شده است. یکی از چالش های مهم صنعت قیر کشور 
بحث کثرت مجوزهای اعطایی می باشــد که این امر در فرآیند و عرضه 
و تقاضای بازار نیز تاثیراتی داشــته اســت.  در واقع کیفیت، به عنوان 
مشــخصه اصلی قیر کشور در مقایســه با رقبای منطقه ای، برگ برنده 
کارآفرینان و فعــالان صنعت قیر ایران در بازارهــای داخلی و خارجی 

محسوب می شود. 
  افزایش قارچ  گونه تولیدکنندگان قیر با فروشــندگان بی شمار، باعث 
بالا رفتن قدرت چانه زنــی در قیمت فروش شــده و در نتیجه بازار نیز 
دستخوش نوســانات پی در پی شــده که این امر لزوم نظارت بیشتر بر 
تولیدکنندگان را دو چندان می کند. نگاهــی گذرا به تاریخچه صنایع 
قیر ایران نشــان می دهد کــه کنترل کیفــی، همــواره مولفه اصلی 
رقابت پذیری در بازار بوده اما افزایش شــمار واحدهــای تولید کننده 
آن هم در مقیاس کوچک، بی شــک  در فرآیند کیفــی تولید، تاثیراتی 
به همراه داشــته اســت. به نظر می رسد ســازمان های متولی ناظر بر 
تولید قیر، از جمله ســازمان ملی اســتاندارد می تواننــد ادعای برخی 
تولیدکنندگان قیر را در تولید محصول مرغوب مورد راســتی آزمایی 
قرار دهند که آیا بســتر تولید قیر باکیفیت را دارند یــا خیر. آنچه این 
روزها از ســوی کارآفرینان و فعالان عرصه تولید قیر مطرح می شــود 
این است که صدور پروانه های تولید و بهره برداری باید متناسب با نیاز 
بازار باشد. برکسی پوشیده نیســت که تولید و صادرات قیر بی کیفیت، 
قدرت رقابت صادراتی را از تولیدکنندگان واقعی ســلب خواهد کرد و 
اگر برنامه های راهبــردی کوتاه مدت و بلند مــدت افزایش کیفیت در 
واحدهای تولیدی دچار خدشــه شــود، به برند قیر ایران در بازارهای 

خارجی نیز آسیب می رسد.
 از آنجا که تولید قیــر در بیرون از محیط پالایشــگاهی هزینه بر بوده و 
صرفه و توجیــه اقتصادی ندارد، باعث شــده برخــی تولیدکنندگان 
کوچک، حداقل کیفیت را لحاظ نمایند. شــمار واحدهای تولیدکننده 
دارای استاندارد قیر در کشور مشخص اســت و سازمان ملی استاندارد 
با تدوین شــاخص های کیفی و الزامات لازم بــرای تولیدکنندگان به 
ویژه واحدهای صادراتی می تواند در ورود قیر با کیفیت ایران در ســبد 

بازارهای جهانی نقش اساسی ایفا کند. 
موضوع قابل توجه دیگر در حوزه بازار قیر، رقابت شــرکت های دارای 
مقیاس کوچک بــرای خرید وکیوم باتوم در بورس کالاســت که باعث 
افزایش بهای مواد اولیه تولید قیر شــده اســت.  از طرفی، بهای پایین 
قیرهای بی کیفیت از جمله قیر عراق، باعث شــده برخی از مشــتریان 
ســراغ قیر ســایر کشــورها بروند و یا اینکه مشــتریان خارجی، این 
قیرها را زیر قیمت بخرند و با ســود بالاتر بفروشــند. پیشنهاد می شود 
کمیته ای توســط شــرکت های ذیصلاح و عمده تولیدکننــده قیر با 
عضویت نمایندگان بورس کالا، وزارت صمت، وزارت راه و شهرســازی 
)خصوصا مرکز تحقیقات این وزارت خانه(، شــرکت پالایش و پخش و 
سازمان ملی استاندارد برای سر و سامان دادن به واحدهای تولید کننده 
و صادرکننده قیر تشــکیل شــود تا با کنترل و نظارت لازم واحدهای 
تولید کننده قیر بی کیفیت را شناســایی نمایند.  البته بایســتی به این 
کمیته قدرت و اختیار لازم داده شود تا تصمیماتش از ضمانت اجرایی 
برخوردار باشد.  همچنین، ایجاد مکانیزمی برای اعطای درجه کنترل 
کیفیت و شناســنامه دار کردن قیر تولیدی می توانــد در درجه اول در 

دستور کار این کمیته قرار بگیرد.

 آخرین خبرها از سرمایه گذاری صندوق
 توسعه ملی در بورس

آخرین روابط مالی بین دو صندوق توســعه ملی و صندوق تثبیت بازار 
ســرمایه حاکی از آن اســت که علاوه بر تعهد واریز یک درصد از منابع 
صندوق توسعه به صندوق تثبیت، حدود ۲۰۰۰ میلیارد تومان در این 

بازار سرمایه گذاری مستقیم داشته است.
 حدود دو ســال پیش با توجه به تلاطمی که در بازار سرمایه ایجاد شد، 
بحث ســرمایه گذاری یک درصدی از منابع صندوق توسعه ملی پیش 
آمد و طبق محاسبات صورت گرفته بر مبنای منابع ورودی به صندوق، 
مقرر شــد حدود ۱۲ هزار میلیارد تومان به صــورت تدریجی در بازار 

سهام سرمایه گذاری شود.
بر این اساس، فرایند واریزی تقریبا هر یک ماه یا دو ماه یک بار انجام می 
شد و تا یازدهم مهرماه که 5۰۰ میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی به 
صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز شد، جمع این مبلغ به ۶5۰۰ میلیارد 
تومان رســید؛ به عبارت دیگر طبق قرارداد 55۰۰ میلیارد دیگر باقی 
ماند.از طرف دیگر از حدود ۱۲ هزار میلیارد تومان باید 5۰۰۰ میلیارد 
تومان از محل طلب صندوق توســعه ملی از ســازمان امــور مالیاتی 
پرداخت می شد که فقط ۲۰۰۰ میلیارد از پرداخت های صورت گرفته 
به صندوق تثبیت بــازار، از محل این طلب بوده اســت و هنوز ۳۰۰۰ 
میلیارد تومان دیگر از سوی سازمان امور مالیاتی به صندوق برگردانده 

نشده است.
در این راستا، اطلاعاتی که صندوق توسعه ملی درمورد رابطه مالی بین 
این صندوق و صندوق تثبیت بازار ســرمایه در اختیار ایسنا قرار داده، 
از این قرار اســت که طبق تبصره ۲ ماده ۲۸ قانون رفــع موانع تولید، 
صندوق توسعه ملی مجاز شــده اســت که یک درصد از منابع سالانه 
خود را در صندوق تثبیت بازار سرمایه ســپرده کند. عبارت مجاز شده 
نشــان دهنده عدم تکلیف اســت؛ بنابراین صندوق توســعه مکلف به 

سپرده گذاری این مقدار نیست، بلکه مجاز است.
مورد دوم این اســت که صندوق توســعه ملی طی چند سال اخیر در 
راستای حمایت از بازار سرمایه بیش از ۶5۰۰ میلیارد تومان به حساب 
صندوق تثبیت واریز کرده است که این مبلغ بیش از ۶۰ درصد از منابع 

صندوق تثبیت را تشکیل می دهد.
از ســوی دیگر، طبق اساســنامه صندوق تثبیت بازار ســرمایه، این 
صندوق چهار منبع درآمدی دارد. منبع نخســت سرمایه ای است که 
توســط وزارت اقتصاد تامین می شــود. منبع دوم مبالغی است که در 
لوایح بودجه به صورت ســالانه دیده می شــود و منبع سوم نیز از محل 

کارمزدهای سازمان بورس تامین می شود.

یادداشت

بازار

وحید بلالــی  با بررســی چنــد وجهی 
اظهــارات فرزین مــی توان ایــن نتیجه را 
گرفت که بازار مبادلــه ارز و طلا مهمترین 
برنامه بانک مرکزی بــرای مدیریت نرخ ارز 

است.
 محمدرضا فرزیــن در تاریخ ۸ دی ۱4۰۱ و 
بعد از افزایش تلاطم در بــازار ارز به عنوان 
رئیس جدید بانک مرکزی انتخاب شــد، اما 
فرزین در روز ۱۰ دی ماه و تنها ۲ روز بعد از 
انتصاب به عنوان رئیــس کل بانک مرکزی 
در تلویزیون حاضر شده و از برنامه های خود 

برای کنترل بازار ارز خبر داد.

بازار مبادله ارز و طلا بزرگترین
 وعده فرزین

به گفته فرزین، اشــکالی که در سامانه نیما 
وجود دارد این اســت که عــدم هماهنگی 
بین نقشه ارزی و تجاری وجود داشته و این 
موضوع باعث می شــود ارز مورد نیاز به طور 
مناســب به دســت تاجر و بازرگان نرسد و 
برای رفع این مشکل بازار مبادله ی ارزی که 
ایجاد خواهیم کــرد کل ارزهای غیرتجاری 
متشکل از 4۰ نوع نیاز را تأمین خواهد کرد 

که بر اساس عرضه و تقاضا خواهد بود.
آن گونه کــه رئیــس کل بانــک مرکزی 
می گوید در بازار مبادله ای، در سامانه جدید 
نیازهای ارزی مردم دیده شــده و بر اساس 
مستندات مردم به آنها ارز پرداخت خواهد 
شــد.مصطفی قمری وفا ســخنگوی بانک 
مرکزی نیز در توضیح جزئیات بازار مبادله ای 
گفته است: سامانه نظام مدیریت خدمات ارز 
ایران )ناخدا( در دســترس بازار مبادله ارز و 
طلا تا ۲ هفته آینده راه اندازی می شــود. در 
این بازار، نه تنها اسکناس به صورت ارز عرضه 
می شــود بلکه نیازهای ارزی غیــر بازرگانی 
هم از طریق ســامانه نظام مدیریت خدمات 
ارز ایران )ناخدا( که شــامل مصــارف ارزی 
۳۸ گانه خدماتی اســت تأمین خواهد شد. 
یکی از مشکلات همیشــگی در سامانه نیما 
تفاوت نرخ دلار حواله و دلار اســکناس است 
که باعث شده دلار همیشه چند نرخی بماند، 
اگر ســامانه ناخدا بتواند نیازهای اسکناس 
را درون خود حل کند، بــازار آزاد روز به روز 
کوچک تر شــده و عملًا نرخ بــازار آزاد درون 

سامانه ناخدا و بازار مبادله ای شکل می گیرد.

نحوه کشف قیمت دلار در بازار مبادله
به گزارش مهــر، بانک مرکزی بــه عنوان 
بازارســاز قصد دارد روزی پنــج مرتبه به 
صورت ثبت ســفارش دفتری قیمت دلار را 
در بازار مبادله ای کشــف کرده و این قیمت 
مبنــای قیمت گــذاری صرافی هــا بوده و 
عملًا قیمت بازار آزاد در بازار مبادله شــکل 

می گیرد.

کارکرد چهارگانه بازار مبادله ارز و طلا
طبق اطلاعات مهر، بــازار مبادله ارز و طلا 
چهار کارکــرد را دارد، معامله اســکناس، 
معامله طــلا، معامله حواله خــرد، معامله 
حواله توافقــی برای صنایع و شــرکت ها را 
داشــته و با این چهار کارکرد می تواند بازار 

را به درستی قیمت گذاری کند.

دلار توافقی؛ راهکاری که نتوانست 
نوسان دلار بازار آزاد را مدیریت کند

ابتکار دلار توافقی اگرچه ابتکار خوبی برای 
عرضه ارز توسط بســیاری از شرکت هایی 

صادراتی اعم از صنعتــی و معدنی دارد اما 
این بازار آن گونه که باید نتوانست بازار آزاد 
را مدیریت کرده و بعــد از مدتی این بازار راه 
خود را از بــازار آزاد جدا کــرده و عملًا دلار 
چند نرخی اعم از دلار نیمــا، دلار توافقی و 
دلار بازار آزاد شــکل گرفت. همیشه چند 
نرخ بودن دلار می تواند آســیب های زیادی 
را برای شــرکت های صادرات محور ایجاد 
کــرده و از طرف دیگر به علــت چندوجهی 
بودن، تحلیل مالی صنایع مختلف را مشکل 
ســاخته و شــرکت های برای پیش بینی 
آینده اعم از ســودآوری و حتی هزینه های 

عملیاتی دچار مشکل می کند.
البته بانک مرکزی در دوران کوتاه مدیریت 
محمدرضا فرزین یک اقدام مثبتی را انجام 
داده و آن هــم نزدیک ســاختن نرخ دلار 
توافقی با دلار بازار آزاد بوده که با این طریق 
می توان صادرکننــدگان زیــادی را برای 
عرضه دلار در بــازار توافقی ترغیب کرد، اما 
آنگونه که رئیس کل بانک مرکزی می گوید 
برنامه اصلی بانک مرکــزی تمرکز بر روی 
بازار مبادله ای و ســامانه ناخدا است و بازار 

توافقی به زودی از بین خواهد رفت.

شایعه سنگین کمبود ذخایر ارزی
 و تأثیر بر بازار آزاد که رد شد

یکی از نکاتــی که باعث شــده دلار در بازار 
آزاد با رشد قابل توجهی مواجه شود و از مرز 
4۰ هزار تومان به بالا حرکت کند، شــایعه 
ســنگین کمبود ذخایر ارزی ایران به دلیل 
تحریم های آمریکا اســت، امــا فرزین این 
موضوع را قبول نداشــته بــرای رد آن این 
اســتدلال را می آورد: »آمــار 9 ماهه بانک 
مرکزی نشــان می دهد که حســاب کالای 
کشــور یعنی صادرات منهای واردات، ۲۰ 
میلیــارد و 5۰۰ میلیــون دلار مثبت بوده 
اســت؛ یعنی به این میزان بیش از واردات، 
صادرات داشته ایم. میزان صادرات ما ۷۳.4 
میلیارد دلار بوده که ۳۱ درصد رشد داشته 
اســت. در حالی که واردات ما 5۲.9 میلیارد 
دلار بوده که ۱9.۶ درصد رشــد کرده است. 
همین باعث شــده که ذخایر ارزی کشور به 
دلیل صادرات بیــش از واردات، ۲۰ میلیارد 
و 5۰۰ میلیــون دلار افزایش پیدا کند و این 
ذخایر هم اکنون در دســترس ماســت و ما 
هیچ مشکلی در تأمین نیازهای ارزی کشور 

برای تأمین کالا نداریم.«

فرزین در گفت وگوی تلویزیونی خود نیز بر 
تلاش بانک مرکزی برای به خدمت گرفتن 
منابع ارزی جدید ســخن گفتــه و تصریح 
کرده اســت: »نخســتین کاری که انجام 
دادیم مذاکرات ســازنده تجاری با شرکای 
تجاری کشورمان در قالب دیپلماسی پولی 
و بانکی بود. طی این مدت بــا قطر، امارات 
متحــده عربی، چیــن و عــراق مذاکرات 
بسیار ســازنده ای داشــتیم و در تمام آنها 
نیز دســتاوردهای بســیار خوبی داشتیم. 
به طوری کــه بخش زیــادی از منابع ارزی 
تحریم شــده و مســدود شــده ایران قابل 
اســتفاده شــود و هم اکنون از آن استفاده 
می کنیــم. به عنــوان مثال، از روز شــنبه 
این هفته توانســتیم حــدود ۳۰۰ میلیون 
دلار از مجموع ۱۰ میلیــارد دلار منابع ارز 
TBI که در عراق داشــتیم را در بازار نیما 
برای کالاهای اساســی عرضه کنیم و از این 
به بعد این ارز را در بازار نیما عرضه می کنیم 
و همه واردکنندگان می توانند از آن استفاده 
کنند. ارزهایی که در چین داشتیم معمولاً 
در نیما به فــروش نمی رفت، ولی هم اکنون 
در نیما به فروش می رسد و زمان تخصیص 
را که حدود ۲۱ روز طول می کشــید به 4۸ 
ساعت کاهش دادیم. همچنین توانستیم در 
مذاکرات بسیار ســازنده ای که با اماراتی ها 
داشتیم عرضه ارز درهم در ســامانه نیما را 
افزایــش دهیم.«اگر بانک مرکــزی بتواند 
بخشــی از دلارهای فروش نفــت و فروش 
شــرکت های صادراتی اعم از پتروشیمی، 
صنعتی، معدنــی و کشــاورزی را در بازار 
مبادله ای عرضه کند، این موضوع می تواند 
بازار مبادله ای را به بازاری دسترس مردم و 
صادرکنندگان و واردکنندگان تبدیل کرده 
و عملًا بازار آزاد را از رونق بیندازد، فرزین در 

دو گفت وگوی خود

معضل قاچاق کالا و دلار آزاد
یکی از مشــکلات و موانع همیشگی بانک 
مرکزی برای موفق نشدن کنترل بازار آزاد، 
مشکل قاچاق کالاســت، در قاچاق کالا که 

بیشتر با دلار بازار آزاد رخ می دهد،
طبق گفته علی مویــدی خرم آبادی رئیس 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، قاچاق کالا 
یک پنجم تجارت ایران را شــامل می شود و 
با پژوهــش در این بــاره امیدواریم بتوانیم 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز را حداکثری کرده 

و کالاهای قاچاق را به حداقل برسانیم.
ســتاد مبارزه با قاچاق و کالا اقدامات خود 
را از موضوع پلیســی به موضوع پژوهشی و 
علم پایه تغییر داده و در این باره با نهادهای 
مختلف متولی حاکمیتی و بخش خصوصی 
هماهنگ شده تا بتواند حجم کالای قاچاق 

را به حداقل برساند.
طبق برخــی از بررســی ها حجم ســالانه 
قاچاق ورودی به کشــور ۱5 میلیارد دلار و 
این موضوع باعث رونــق دادن به معاملات 
دلار بازار آزاد شــده اســت، البتــه تنها راه 
مبارزه با قاچاق سیستماتیک کردن اقتصاد 
با اجرای سامانه جامع تجارت است که کالا 
را از مبدا تا مقصد به دســت مشــتری خرد 
رهگیری کرده و عملًا بــا این طریق کالای 
قاچاق می تواند برای همیشه از اقتصاد ایران 
رخــت بربندد.البته وظایف فــوق بر عهده 
دستگاه های دیگری است اما بانک مرکزی 
هم زمان بــا اجرای قانون مبــارزه با قاچاق 
کالا می تواند با نزدیک کــردن بازار مبادله 

و آزاد خود به نرخ ساز بازار آزاد تبدیل شود.

سیاست های پولی جواب می دهد؟
فرزیــن در گفتگــوی تلویزیونــی خود به 
موضــوع سیاســت های پولی و نــرخ بهره 
برای کنتــرل وضعیت بــازار ارز ســخن 
گفت، به نظر می آید ایــن موضوع آن چنان 
نمی تواند بر نرخ ارز تأثیرگذار باشــد، زیرا 
دولت نمی تواند به صورت بی محابا نرخ بهره 
بانکی را افزایش داده زیرا این افزایش باعث 
افزایش ناترازی بانک ها و افزایش پایه پولی 
در سال های آینده خواهد شــد و از طرفی 
به علت بالا بودن نرخ بهره در کشــور امکان 
افزایش جدی نرخ بهره آن گونه که بتواند بر 
قدرت ریال بیفزاید نیست و فرزین هم این 
موضوع را تلویحاً پذیرفته و در این باره گفته 
اســت: »وظیفه بانک مرکزی حفظ ارزش 
پول و کنترل تورم اســت اما امــروزه فقط 
توســط بانک مرکزی و سیاست های پولی 

امکان پذیر نیست.«

تمرکز بر سیاست های مالی
یکــی از اقدامــات مثبت دولــت تمرکز بر 
سیاســت های مالی بــرای مدیریت تورم و 
پایه پولی اســت، البته این اقدامات هنوز به 
نتیجه و ماحصل مورد نظر نرســیده اما آغاز 
این روند نیز می تواند در آینده ثمرات زیادی 

بر اقتصاد کشور داشته باشد، بانک مرکزی 
نیز بر این موضوع متمرکز شده تا با افزایش 
انضباط مالی بانک ها و از بین بردن ناترازی 
بانک ها جلوی افزایش پایه پولی و تورم را از 

این راه بگیرد.

سفته بازی قانونی راهکاری برای 
سرمایه گذاری در ارز

کلمه ســفته بازی در ایــران معنایی منفی 
پیدا کرده اســت اما حقیقت آن اســت که 
دولتهای دنیا این موضــوع را نادیده نگرفته 
و همیشه راه را برای ســفته بازی یا نوسان 
گیری قانونی بخشــی از مــردم در برخی از 
بازارها باز کرده اند اما نکته آن اســت که در 
بازارهای مصرفی مانند مســکن و خودرو با 
هرگونه ســفته بازی با سیاست های شدید 
مالیاتی برخورد می شــود، بــه عنوان مثال 
بازار ســهام یکی از بازارهای سفته بازانه در 
دنیا اســت که به علت برخی از ســودهای 
عجیب و غریــب برخی از مــردم را درگیر 
خود می کند امــا این نوع بازارهای ســفته 
بازانه همانگونه که سودهای عجیب و غریب 
دارند، ضررهــای عجیب و غریــب را نیز به 
ســرمایه گذاران خود وارد می کنند. اما در 
ایران مسئولان اقتصادی ســال های سال 
جلوی سفته بازی را به صورت قانونی گرفته 
و این سیاســت اقتصادی نتیجه عکس داده 
و تمــام بازارهای مصرفی اقتصــاد ایران را 

تبدیل به بازارهای سفته بازانه کرده است.
در بــازار جهانــی فارکس، جفــت ارزهای 
متعدد مانند یورو به دلار، پوند به دلار، دلار 
به ین، دلار به فرانک سوئیس و.. مبادله شده 
و ارزش ارزهای مهم دنیا در این بازار تعیین 
می شــود، البته تغییــر ارزش کلان یک ارز 
وابستگی همیشگی به سیاستهای اقتصادی 
و پیشــرفت های اقتصادی یک کشور دارد و 
تنها نتیجه عرضه و تقاضــا در بازار فارکس 
نیســت، اما نکته ای که مهم است این بوده 
که سرمایه گذاری ســفته بازانه در این بازار 
برای بســیاری از ســرمایه گذاران خرد در 
دنیا به رســمیت شناخته شــده است. نکته 
جدید و مهمی که رئیــس کل بانک مرکزی 
در اظهارات یکشــنبه به آن اشاره کرد ایجاد 
بازارهایی ماننــد بازار فارکس بــرای ریال 
ایران بوده که می تواند بخش ســفته بازانه از 
ارز را پوشــش دهد، فرزین در این باره گفته 
اســت: »در حال حاضر فضا هیجانی اســت 
و به این دلیل ســعی می کنیــم در این بازار 
همه نیازهــا را برطرف کنیــم و پس از آن از 
سایر ابزارهایی که در بازارهای ارز دنیا از آن 
استفاده می شــود، بهره خواهیم برد. در این 
بازار به دنبال راه هایی هستیم تا از ابزارهایی 
مثل سواپ، فوروارد و فیوچرز استفاده شود. 
اما این اقدامات موکول به آینده می شــود و 
در حال حاضر به دنبــال ایجاد ثبات در بازار 

هستیم.«

راه فوری برای کنترل ارز
همانگونه که در بالا گفته شــد، حفظ ارزش 
پول ملی نیاز بــه اقدامات متعدد حاکمیتی 
داشــته و باید برنامه ای چندوجهی و همه 
جانبه برای آن طراحی و تدوین شــود، اما 
در کوتاه مدت و برای کنترل وضعیت فعلی 
بازار می توان به افزایش عمق بازار مبادله ای 
ارز سرمایه گذاری جدی کرد و با توسعه بازار 
مبادله و کنترل افسار دلار بازار آزاد آرامش 

را در بازار آزاد دلار برقرار کرد.

در بودجه ۱4۰۲ معادل۲ هــزار و ۸5۸ میلیارد و۷۳۲ 
میلیون و5۰۰ هزار تومان درآمدحاصــل از واگذاری 
دارایی های ســرمایه ای دربخش محصولات معدنی و 

نفتی در نظرگرفته شده است.
 بر اســاس جدول شــماره 5 که مربوط بــه درآمدها، 

واگذاری دارایی های ســرمایه ای و واگــذاری دارایی 
مالی بودجه ۱4۰۲ اســت در بخش محصولات نفتی 
و معدنی دولت پیــش بینی کرده کــه از محل درآمد 
حاصل از صــادرات موادخام و محصــولات معدنی و 
صنایع معدنی فلزی و غیر فلــزی و محصولات نفتی، 

گازی و پتروشــیمی )بند ن تبصــره ۶( ۲ هزار ۸5۸ 
میلیــارد و ۷۳۲ میلیــون و 5۰۰ هزار تومــان درآمد 
حاصل از واگــذاری دارایی های ســرمایه ای در بخش 
محصولات معدنــی و پتروشــیمی به عنــوان منبع 
درآمدی بــرای دولت و ســازمان های مربوطه در نظر 

گرفته شده است.یکی از مســائلی که سال های زیادی 
است به آن پرداخته می شــود فروش دارایی های غیر 
مولد و تأمین اعتبارات و منابع مالی مورد نیاز است که 
اکنون با چنین اقدامی امید می رود دولت سیزدهم در 

این راستا گامی بردارد.

بودجه

وش می رسد؟ در بودجه سال ۱۴۰۲ چه میزان دارایی سرمایه ای به فر
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و به کام دلالان است سرکوب قیمت خودر
خریدار  دبیرکل کانون کارگزاران بورس 
و اوراق بهادار با بیان اینکه ســرکوب قیمت 
خودرو به کام دلالان است، گفت: در شرایط 
فعلی کشــور عرضه خودرو در بورس کالا، 
منطقی ترین و موثرترین راهکاری است که 
می تواند به عرضه و تقاضای واقعی و کشف 

قیمت منصفانه منجر شود.
»محمدرضا دهقانــی« در خصوص عرضه 
خــودرو در بــورس کالا اظهــار داشــت: 
قیمت گذاری خودرو مانند سایر حوزه های 
قیمت گذاری دســتوری، قصــه پرغصه ای 
است که ظاهر بسیار اغوا کننده ای دارد زیرا 
قیمت به صورت دستوری تعیین می شود تا 
مصرف کننده بیشــترین نفع را ببرد و سود 
تولید کننده نیز محدود باشــد ولی سالیان 
زیادی از این موضوع گذشته و بر همه واضح 
شــده اســت که در این مدل، اولین ضرر به 

خود مصرف کننده می رسد.
وی افزود: به دلیل قیمت گذاری دســتوری 
یک کالا، قیمت در کارخانه بالا نمی رود ولی 
در بازار آزاد بسیار افزایش می یابد و سیاست 
گذار بــه هدفش که رســیدن کالا با قیمت 
پایین به دســت مصرف کننده نهایی است، 
نمی رســد و در این سیاست غلط اقتصادی، 
هم مصرف کننده و هــم تولیدکننده زیان 

می بینند.
دبیــر کل کانون کارگزاران بــورس و اوراق 
بهــادار اظهار داشــت: در ایــن روش تنها 
عــده ای منتفع می شــوند که دسترســی 
و رانت هــای ویــژه ای دارنــد و می توانند 
از اختــلاف قیمــت کارخانــه و بــازار، 
ثروت های کلانی به دست بیاورند و چرخه 
قیمت گــذاری دســتوری و ضــرر و زیان 

متوجه مصرف کننده را تشدید کنند.

دیگــر،  ســوی  از  داد:  ادامــه  وی 
تولیدکنندگانــی کــه با ســرکوب قیمت 
مواجه می شوند، شــرکت های سهامی عام 
بوده و تعداد زیادی سرمایه گذار و سهامدار 
دارند و حتی برخی در دســته سهام عدالت 
هستند لذا طیف گســترده ای از مردم عملا 

ذی نفع این شرکت ها به شمار می روند و هر 
چقدر بخواهیم ســودآوری این شرکت ها را 
بهانه های مختلف کاهش دهیم، نهایتا این 
روش به اسم مردم ولی به کام دلال ها تمام 

می شود.
دبیــر کل کانون کارگزاران بــورس و اوراق 
بهــادار تاکید کــرد: بنابراین در شــرایط 
فعلی کشــور عرضه خودرو در بورس کالا، 
منطقی ترین و موثرترین راهکاری است که 
می تواند به عرضه و تقاضای واقعی و کشف 

قیمت منصفانه منجر شود.
به گفته وی، در این روش مصرف کنندگان 
راحت تر می توانند خودرو خریداری کنند و 
نیازی به قرعه کشی و لاتاری وجود ندارد و 
تولید کننده هم به انــدازه منطقی، منتفع 
شده و می تواند تیراژ خود را افزایش دهد و 

معوقات بانکی خود را تسویه کند.

وی اضافه کرد: ضمن اینکــه تولید کننده 
جریان نقدی را برای خــود ایجاد می کند، 
می تواند تولیــد خود را افزایــش دهد که 
بدون شک عرضه بیشــتر، منجر به افزایش 
رفاه مصرف کننده و کاهش منطقی قیمت 
ها می شــود بنابراین با کشف قیمت مبتنی 
بر عرضه و تقاضای واقعــی در بورس کالا به 
اکوسیستمی که همه از آن سود می برند می 
رســیم و دیگر رانتی وجود ندارد که عده ای 

بخواهند از آن استفاده کند.
دهقانی در پایان تصریح کرد: در حال حاضر 
که بــورس کالا وارد فرآینــد عرضه خودرو 
شده اســت، باید در مسیر تســهیل امکان 
خرید خودرو توســط اشخاص حقیقی قدم 
برداریم که این رویه در حال انجام اســت تا 
همه سمت تقاضای واقعی بتوانند به راحتی 

نیاز خود را از بورس تامین کنند.
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سالانه ۴۶ میلیون تومان صرفه جویی اقتصادی 
با جایگزینی هر دستگاه موتورسیکلت برقی

به دنبــال ورود اولیــن بخش از موتورســیکلت های برقی بــه ناوگان 
موتوری شرکت ملی پســت در ابتدای هفته جاری، مدیرعامل شرکت 
کنترل کیفیت هوای تهران با اشاره به بخشی از آثار و نتایج جایگزینی 
موتورســیکلت های کاربراتوری بــا موتورســیکلت های برقی گفت: 
برقی سازی ناوگان موتورســیکلت در قالب طرح سواپ )امکان تعویض 

باتری( برای اولین بار در کشور اجرایی می شود.
دکتر ســیدمحمدمهدی میرزائی قمی درباره ناوگان موتوری شرکت 
ملی پســت اظهار کرد: تجهیز ناوگان موتوری شــرکت ملی پست به 
موتورهای برقی، ضمن اثرات مثبت محیط زیستی با توجه به پیمایش 
بالا در سطح شهر می تواند به الگویی برای ســایر دستگاه هایی تبدیل 
شــود که خدمات آن ها مبتنی بر اســتفاده از نــاوگان موتوری و تردد 

موتورسیکلت های در اختیار آن ها در سطح شهر است.
وی با اشــاره به اینکه یک دستگاه موتورســیکلت کاربراتوری فرسوده 
معادل ۱۳ دســتگاه خودروی بنزینی یورو 5 آلاینده منتشر می کند، 
توضیح داد: ســهم موتورســیکلت ها از حمل و نقل روزانــه تهران در 
ساعات اوج ترافیک به ۱۳ درصد می رسد، در صورتی که بر اساس آمار 
سیاهه انتشار ســال 9۶ شــهر تهران، ۲۱ درصد از انتشار آلاینده های 

گازی هوای تهران ناشی از تردد موتورسیکلت ها است.
میرزائی قمی بــا بیان اینکه در ســال گذشــته فقط ۲5۰ دســتگاه 
موتورسیکلت - هفته ای پنج دســتگاه - به مراکز معاینه فنی مراجعه 
کردند، تصریح کرد: این در شرایطی است که هر دستگاه موتورسیکلت 
کاربراتوری، سالیانه ۲۶۷ کیلوگرم آلاینده های گازی را در هوا منتشر 
می کند که جایگزینی آن با موتورســیکلت  برقی از انتشار این حجم از 

آلودگی در تهران جلوگیری می کند.
وی با اشاره به اینکه منافع اقتصادی حاصل از کاهش انتشار این میزان 
آلاینده در هوای تهران، از منظر سلامت سالانه ۳۰ میلیون تومان و در 
طول ۱۲ سال عمر مفید یک دستگاه موتورسیکلت برقی، ۳۶۰ میلیون 
تومان خواهد شــد، گفت: با جایگزینی یک دســتگاه موتورســیکلت 
کاربراتوری با موتورسیکلت برقی، سالانه ۶۰۰ لیتر در مصرف سوخت 
صرفه جویی می شــود که معادل ریالی آن رقمی در حدود ۱۶ میلیون 
تومان در ســال خواهد بود و به این ترتیب در طول ۱۲ سال عمر مفید 
یک دستگاه موتورسیکلت برقی، صرفه جویی حاصل از کاهش مصرف 

سوخت معادل ۱9۲ میلیون تومان خواهد بود.
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران ادامه داد: به طور کلی 
جایگزینی یک دســتگاه موتورســیکلت کاربراتوری با موتورسیکلت 
برقی سالانه 4۶ میلیون تومان و در طول عمر مفید آن در مجموع 55۲ 

میلیون تومان منافع اقتصادی در بر دارد.
میرزائی قمی در پایان بــا تأکید بر هدفگذاری مدیریت شــهری برای 
کنترل و کاهش آلودگی هوا از طریق راهکارهای اجرایی که اقدام اخیر 
برای جایگزینی ناوگان موتوری شــرکت ملی پست از جمله آنها است، 
خاطرنشان کرد: در صورت برقی شــدن کل موتورسیکلت های تهران، 
غلظت ذرات معلق این کلان شهر در روزهای آلوده بین ۱5 تا ۲۰ درصد 

کاهش پیدا خواهد کرد.

راه اندازی ۸۶ خانه محیط زیست در کشور
مدیرکل دفتر مشارکت مردمی و مسئولیت اجتماعی سازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به شــعار مردمی سازی حفاطت از محیط زیست 
در دولت ســیزدهم، از راه اندازی ۸۶ خانه محیط زیســت در کشور با 
هدف آموزش نســل محیط زیستی و فرهنگســازی حفاظت از محیط 

زیست در میان آحاد جامعه خبر داد.
در دولت سیزدهم تاکید بر مردمی سازی حفاظت محیط زیست است 
و در حوزه حفاظت محیط زیست مطابق با اصل 5۰ قانون اساسی مردم 
باید پای کار باشند. این مردمی ســازی نیازمند آموزش فرهنگ سازی 
است به همین جهت خانه محیط زیست به عنوان بستری برای تعامل، 
تفاهم، همکاری داوطلبانه، موثر و هوشــمندانه راه اندازی شده است و 

مکانی برای سمن ها، فعالان، علاقه مندان محیط زیست خواهد بود.
سید ابوالقاسم موسوی درباره اهمیت ارتقای فرهنگ حفاظت محیط 
زیست اظهار کرد: ســازمان حفاظت محیط زیســت برای آنکه بتواند 
محیط زیست کشــور را به درســتی مدیریت کند، به فرهنگ سازی، 
آموزش و ارتقای سواد محیط زیستی آحاد جامعه و تربیت نسل محیط 
زیســتی نیاز دارد. هرچند دردهه اخیر هم توجه مــردم به موضوعات 
محیط زیستی عمیق تر شده  است و به بســیاری از رویدادها و اتفاقات 
حوزه محیط زیست، حساسیت نشــان می دهند و  مطالبه گر هستند 
که این مســئله نشــان دهنده افزایش آگاهی و شــناخت عموم مردم 
است البته درحال حاضر در ابتدای مســیر فرهنگسازی محیط زیست 

هستیم.
وی ادامه داد: دولت سیزدهم با شــعار و رویکرد مردمی سازی روی کار 
آمد. بســیاری از امور دولتی در ســازمان حفاظت محیط زیست نیز به 
مردم وابسته است که به این شــیوه مدیریتی »مردم پایه« گفته شده 
می شود بنابراین ســازمان حفاظت محیط زیســت با این خصوصیت، 

می تواند الگوی مناسبی برای تحقق رویکرد مردمی سازی باشد.
مدیرکل دفتر مشارکت مردمی و مسئولیت اجتماعی سازمان حفاظت 
محیط زیست افزود: خوشبختانه پس بررســی های انجام شده، طرح  
ایجاد و راه اندازی خانه های محیط زیست به عنوان نماد مردمی سازی 
امور محیط زیســتی مطرح شد و به تصویب رســید. آموزش همگانی 
و انتقال دانــش به صورت اثربخش و میدانی بــرای گروه ها و مخاطبان 
اثرگذار اجتماعی اعــم از دولتی، غیردولتی و آحــاد جامعه به منظور 
نهادینه ســازی رفتارهای صحیح محیط زیســتی، جلب مشــارکت 
حداکثری آحاد جامعه و مسئولان برای حفاظت و بهره برداری اصولی، 
ایجاد و توسعه مهارت ها برای حفظ محیط زیست، گردهم آوردن و هم 
افزایی ظرفیت های فرهنگی دستگاه های دولتی، نهادهای حاکمیتی، 
تشــکل های مردم نهاد و دیگر فعالان، علاقه منــدان و متخصصان در 
راستای دســتیابی به اجماع ملی و شبکه ســازی در جهت حل مسائل 
محیط زیســت از جمله فعالیت هایی اســت کــه در خانه های محیط 

زیست انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: از جمله اقدامات دیگری که در خانه های محیط زیســت 
انجام می شــود می توان به ایجاد پایگاه علمــی و ایده پردازی در حوزه 
محیط زیســت و اجرایی شــدن ایده های قابل اجرای شهروندان فعال 
و متخصص در حل مسائل محیط زیســت، مردمی سازی امور محیط 
زیستی و تقویت رویکرد اجتماعی محیط زیست بر پایه مسوولیت های 

اجتماعی در تمامی سطوح اشاره کرد.
به گفته موســوی فعالیت هایی همچون ایجاد تحول در نظام مدیریت 
محیط زیستی روســتاها و شــهرها با هم افزایی ظرفیت های داخلی و 
مشــارکت مردمی، کارآفرینان و صاحبان صنایــع در رفع چالش های 
محیط زیســتی در کنار رونق اقتصــادی، با عمل به مســوولیت های 
اجتماعی، تسهیل در ارائه خدمات زیســت بومی و اقدامات حفاظتی، 
مدیریت و کنترل زیســت بوم های شکننده و حســاس کشور، ایجاد 
مطالبه گری صحیح محیط زیســتی و همگرایی بین خانه های محیط 
زیست و ادارات محیط زیست مناطق و تمرکز بر رفع چالش های محلی 
و منطقه ای و تسریع در رصد، پایش و رفع چالش ها از جمله فعالیت های 
قابل انجام در خانه های محیط زیســت خواهد بود که در بســیاری از 

واحدهای راه اندازی شده در حال انجام است. 
وی با بیــان اینکه دســتگاه های مختلفــی همچون شــهرداری ها و 
دهیاری ها در ایجاد خانه های محیط زیست نقش به سزایی دارند، اظهار 
کرد: دانشــگاه ها، آموزش و پرورش و مدارس نیز با شــعار تربیت نسل 

محیط زیستی در این زمینه فعالیت می کنند. 

دیوار

خریدار  رییس گروه ســلامت هوا و تغییر 
اقلیم وزارت بهداشت ضمن اشاره به عوارض 
شــدید آلودگی هوا بر ســلامت کودکان، 
گفت: هر چه که در راســتای سلامت مردم 
باشد، وزارت بهداشــت با آن موافق است و 
هرچه که به ســلامت مردم آسیب برساند، 
وزارت بهداشــت به عنوان متولی سلامت 

مردم با آن مخالف خواهد بود. 
دکتر عبــاس شاهســونی دربــاره برخی 
اظهارات اخیر مســوولان وزارت آموزش و 
پرورش مبنی بر لزوم تغییر شــاخص های 
تعطیلــی مدارس ناشــی از آلودگــی هوا، 
گفت: بعضی روزهــا در تهران غلظت ذرات 
معلق PM۲.5 بیــش از ۱۰ برابر راهنمای 
سازمان جهانی بهداشــت می شود که این 
یعنی غلظت ذرات معلق به حدی زیاد است 
که برای ســلامتی مردم و بویژه گروه های 

حساس خطرناک است. 

کاش وزیر آموزش و پرورش پیشنهاد 
بهتری داشت

وی افزود: یکی از گروه های حساس کودکان 
هستند و این درست نیست که صرفا با تغییر 
شاخص آلودگی هوا، صورت مسئله را پاک 
کنیــم. ما باید اقــدام جدی بــرای کاهش 
مواجهه و کاهش غلظــت آلاینده های هوا 
داشته باشیم. ای کاش وزیر محترم آموزش 
و پرورش پیشــنهاد می دادند که اقداماتی 
نظیر نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی، از 
رده خارج کردن خودروهای فرسوده، بهبود 
کیفیت سوخت و بهبود کیفیت خودروهای 
تولیــد داخلــی و... برای کاهــش غلظت 
آلاینده های هــوا صورت گیــرد. ما هم در 
وزارت بهداشــت تعطیلی مدارس را راهکار 
اصلی نمی دانیم، اما چــاره دیگری جز این 
نداریم که با ایــن کار مواجهه کــودکان با 

آلودگی هوا را کاهش دهیم. 

عدد مبنای غیرحضوری شدن 
مدارس مصوب هیئت وزیران است

او تاکید کــرد: مبنــای رســیدن غلظت 
آلاینده هــای هوا بــه ۱5۰ که بــه دنبال 
آن غیرحضوری شــدن مــدارس صورت 
می گیرد، در راســتای قانون هــوای پاک 
مصوب هیئت وزیران در سال ۱۳9۶ است. 
برای تغییر این شاخص که در قانون مطرح 
شده است باید کمیته ای متشکل از وزارت 

بهداشت، ســازمان محیط زیست، وزارت 
کشــور، وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
تشــکیل شــود تا تصمیماتی بــا رویکرد 
ســلامت محور اخذ کنند و نه اینکه بیاییم 
صورت مســئله را پاک کنیم. مگر سازمان 
محیط زیســت که اســتانداردهای ذرات 
معلق هوا را افزایش داد، به هدف خود رسید 
که ما با عدم غیرحضوری کردن مدارس به 

هدف خود برسیم؟

 وزارت بهداشت؛ مخالف هر آنچه 
که به ضرر سلامت باشد 

شاهســونی با تاکید بر اینکه اولویت وزارت 
بهداشت سلامت همه مردم بویژه گروه های 
آســیب پذیر از جمله کودکان، سالمندان 
و بیماران زمینه ای اســت، اظهــار کرد: هر 
چه که در راســتای ســلامت مردم باشــد 
وزارت بهداشــت با آن موافق است و هرچه 
که به سلامت مردم آســیب برساند، وزارت 
بهداشت به عنوان متولی سلامت مردم با آن 

مخالف خواهد بود. 
وی افزود: از طرفی نکتــه حائز اهمیت این 
است که خوشــبختانه با زیرســاختی که 
خود وزارت آمــوزش و پرورش بــه دنبال 
شــیوع کرونا راه انداخت و اپلیکیشن شاد 
را طراحی کرد، مدارس امســال هیچ وقت 
تعطیل نشدند و به شکل مجازی فعال بودند 

درحالی که ســال های قبل که زیرساختی 
وجود نداشت، مدارس تعطیل می شدند. اما 

اکنون آموزش از راه دور برقرار است.

 استاندارد سالیانه ذرات معلق
WHO در ایران ۶ برابر راهنمای 

او ادامه داد: مقایسه کشور ما با سایر کشورها 
که وضعیت آلودگی هوای بدتری از ما دارند 
مانند چین، هند و... نمی تواند راهکار باشد. 
ما باید خود را با کشــورهایی مقایسه کنیم 
که آلودگی هــوا ندارند و یــا  میزان غلظت 
آلاینده های هوای آنها کنترل شــده است. 
باید ببینیم چه اســتانداردهایی دارند و چه 
کار کرده اند که به آن شــرایط رســیده اند. 
استاندارد ســالیانه ذرات معلق ما در کشور 
۶ برابر راهنمای ســازمان بهداشت جهانی 
اســت و این یعنی مواجهه مردم با آلودگی 
هوا بالا اســت؛ پس بایــد به جــای تغییر 
شــاخص ها، رویکرد خــود را بــر کاهش 

آلاینده ها و کنترل منابع انتشار بگذاریم.
چرا ســلامت کودکان زمان آلودگی هوا به 

خطر می افتد؟
او با اشاره به اینکه کودکان یکی از مهم ترین 
گروه هایی هســتند که به شدت در معرض 
خطرات ناشــی از آلودگی هوا قــرار دارند، 
تصریح کرد: این خطرات بیشــتر بر اثرات 
سمی آلاینده ها بر سیســتم تنفسی تاکید 

دارند. البته تاثیرات زیان بــار آلاینده ها بر 
ارگان های دیگر نیز اهمیت دارد. سیســتم 
تنفســی در کــودکان مهم تریــن بخش 
آســیب پذیر در اثر آلودگی هوا شــناخته 
شــده اســت. کــودکان در واحــد زمان، 
هوای بیشتری را نســبت به وزن بدن شان 
استنشــاق می کننــد در حالی که ســطح 
کوچکتر از ریه به آن معنی اســت که هوای 

تنفسی بیشتری را به ریه ها می رساند.
وی افزود: از طرفی ســطح وســیع فعالیت 
فیزیکی و گذراندن زمان بیشتر در فضاهای 
باز نسبت به بزرگســالان، احتمال مواجهه 
بیشــتر با آلاینده ها را در کــودکان فراهم 
می کند. نتایج مطالعات نشــان داده است 
کودکانی که زمان بیشــتری را در فضاهای 
باز مناطق شــهری آلوده ســپری می کنند 
با احتمال نارســایی بیشــتری در عملکرد 

دستگاه تنفسی مواجهند. 
مجاری تنفســی در کــودکان باریک تر از 
بزرگسالان اســت و تا قبل از بلوغ دستگاه 
تنفسی رشد نیافته تر و عملکرد ضعیف تری 
دارد؛ به طوری که ۸۰ درصــد آلوئول ها در 
کودکان پس از تولد تشــکیل می شود و این 
تغییرات تا نوجوانی ادامــه می یابد. به این 
ترتیب درصد ورود آلاینده ها به سیســتم 
تنفســی کودکان بیش از افراد دیگر خواهد 

بود.

آثار آلودگی هوا بر توسعه دستگاه 
تنفسی کودکان

شاهســونی ادامه داد: همیــن امر می تواند 
زمینه ساز تشدید اثرات نامطلوب آلاینده ها 
در کودکان شــود. حتــی در مقادیر بی اثر 
آلاینده ها برای بزرگسالان، دستگاه تنفسی 
در معرض سمیت ناشــی از آلاینده ها قرار 
دارد. از طرفی به دلیل رشد نیافتگی دستگاه 
تنفسی در کودکان، ترمیم آسیب های وارد 
به ســلول های اپیتیکال مجرای تنفسی به 
طور صحیح انجام نمی شود. مطالعات نشان 
داده است که آلاینده هایی مانند دی اکسید 
نیتروژن و بویژه ازن بر توســعه دســتگاه 

تنفسی در سنین کودکان تاثیرگذار است. 
او با اشاره به اینکه کودکان قادر به متابولیزه، 
ســم زدایی و دفــع مــواد ســمی همانند 
بزرگسالان نیســتند، توضیح داد: در نتیجه 
مواد ســمی به مدت طولانی تری در دستگاه 
گردش خون می ماند و ســبب آسیب بیشتر 
به اندام ها می شــود. به طور نمونه کودکان تا 
۷۰ درصد ســربی را که وارد بدنشان می شود 
را جذب می کنند؛ در حالی که در بزرگسالان 
حدود ۲۰ درصد آن جذب می شود. از طرفی 
بزرگسالان کمتر از یک درصد از سرب جذب 
شــده را حفظ می کنند در حالی که در بدن 
کودکان تمایل به حفظ ســرب بیشتر است. 
به طور کلی تکامل نیافتگی دســتگاه ایمنی 
و دیگر دســتگاه های حیاتــی در کودکان، 
احتمال آسیب در مواجهه با آلاینده های هوا 

را افزایش می دهد.

 وجود بیش از ۶ میلیون کودک مبتلا 
به آسم در جهان

وی با اشــاره به اینکه آســم به عنوان یک 
بیماری غیرواگیر و مزمن شــناخته شــده 
اســت، تصریح کــرد: این بیماری ســبب 
التهاب و تنگــی مجاری هوایی می شــود. 
آسم به عنوان یکی از بیماری های شایع در 
کودکان است. بر اســاس آمار در دنیا بیش 
از ۶.۳ میلیون کودک مبتلا به آســم وجود 
دارد. برخی از مطالعات صــورت گرفته در 
ایران هم حکایت از شــیوع این بیماری در 
دو دهه اخیر بویژه در میــان کودکان دارد. 
مشخص شده است که برخی از آلاینده های 
هوا باعث حملات حاد آسمی، اختلال رشد 
ریه و در نتیجه کاهش در عملکرد ریوی در 

طول زمان بویژه در کودکان می شود. 

خریــدار  معاون فنــی مرکــز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشــت ضمن 
تشــریح وضعیت کرونا در کشور، گفت: در 
حال حاضر شــیب روند صعــودی کرونا در 
کشور بسیار آرام اســت، اما نباید فکر کنیم 

که شرایط عادی است.
دکتر بابک عشرتی، درباره روند موج هشتم 
کرونا در کشــور، گفت: پیــش از این اعلام 
کرده بودیــم که روند افزایش مــوارد کرونا 
را در کشور خواهیم داشــت که اتفاق افتاد. 
همچنین اعلام کرده بودیم که نمی توان از 
شدت بیماری در این موج برآوردی داشت؛ 
چراکه اطلاعات مــان در آن زمان زیاد نبود. 
در عین حال اکنــون به نظر می رســد که 
افزایش مــان مانند موج هــای قبلی که در 
مرداد یــا بهمن گذشــته تجربــه کردیم، 
نخواهد بــود. البته هنوز هم ممکن اســت 
که تعداد بالا رود، اما شــدت سال گذشته را 

نخواهد داشت.

شیب آرام صعود کرونا
وی با بیان اینکه در حال حاضر شــیب روند 
صعودی کرونا در کشــور، بسیار آرام است، 
گفــت: بنابراین روند افزایشــی مان آرام تر 

اســت و در نتیجــه در این شــرایط انتظار 
نداریم که تعداد موارد خیلی بالا رود و موج 

یا پیک بسیار سنگینی را تجربه کنیم.  

شرایط هنوز عادی نیست
عشــرتی با اشاره به ســویه های در گردش 
فعلی کرونا، افزود: طبق گزارش هایی که از 
دو هفته قبل داریم، ســویه های در گردش 
کرونــا در کشــور ترکیبی از ســویه های 
قدیــم و جدید کروناســت؛ به طــوری که 
ســویه های قدیمی ماننــد BA۵  را داریم 
و در عیــن حال ســویه های جدیدی مانند 
BN۱.5 ،BQ۱.۱ ،XBB۱ و... هــم در 
کشور شناســایی شــده و وجود دارد. حال 
از آنجایــی که ســویه های جدیــد کرونا، 
سرایت پذیری زیادی دارند، نباید فکر کنیم 
که شرایط عادی است. علی رغم اینکه تعداد 
موارد ابتلایمان هم بالا نیســت، هنوز نباید 
شــرایط را عادی پنداشــت. یکی از دلایلی 
که موارد ابتلای رسمی مان بالا نیست، این 
اســت که انواع جدید کرونا، بیماری خفیف 
ایجاد می کنند و بنابرایــن به گزارش دهی 
نمی رسد و مردم خودشان با درمان علامتی 

بهبود می یابند.

سرایت پذیری بسیار بالای سویه های 
جدید کرونا

ســرایت پذیری  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
ســویه های جدید از جمله XBB بســیار 
بالاســت، گفت: البته هنوز درباره شــدت 
بیماری زایــی ایــن ســویه ها و مرگ ومیر 
ناشــی از آن ها اطلاعات مان کامل نیست، 
اما سرایت پذیری شان نسبت به سویه های 

ووهان، دلتا و ... بسیار بالاتر است.
وی تاکید کــرد: بنابراین مــردم همچنان 
باید مراقب باشــند پروتکل های بهداشتی 
را رعایت کنند و هنوز نمی تــوان جامعه را 
به حالت عادی رها کــرد و باید رعایت های 

بهداشتی مانند اســتفاده از ماسک را انجام 
دهیــم. در عین حال طبــق توصیه ها افراد 
مبتلا به کرونا یا افرادی کــه علائم کرونا را 
دارند، ۱۰ روز از شــروع علائم و پنج روز از 

پایان علائم باید در منزل بمانند.
عشــرتی با بیــان اینکه همچنان شــیب 
مراجعات ناشــی از کرونا افزایشی است، اما 
شیب آن بسیار ملایم است، گفت: به عنوان 
مثال در حــوزه بیماران ســرپایی مراجعه 
روزانه به طور متوســط ۷۰ تا ۸۰ نفر است 

و بستری مان هم هنوز کم است.

احتمال روند افزایشی کرونا تا اسفند
عشــرتی درباره زمان رســیدن به قله موج 
هشــتم نیز گفت: البته هنوز برای صحبت 
قطعی درباره رســیدن به  قله موج و ... زود 
اســت، اما به نظر می رســد که تا اسفند ماه 
روند افزایشــی را خواهیم داشــت. در عین 
حال شــاید به دلیل افزایش سفرها در عید 
نوروز هم بعــد از تعطیلات عیــد، مجددا 

افزایش موارد را داشته باشیم.
وی درباره وضعیت مراجعــات برای تزریق 
دزهای یادآور واکسن کرونا، گفت: زمانیکه 
بحث ســویه های جدید مطرح بود، مراجعه 

بــرای واکسیناســیون مقــداری افزایش 
داشــت، اما نه بــه آن صورتی کــه بگوییم 

استقبال بسیار زیاد بوده است.
 البته سیستم بهداشــتی برای پاسخگویی 
برای انجام واکسیناســیون آمــاده بود، اما 
تعداد مراجعات خیلی افزایش نیافت. البته 
شاید به این دلیل بود که طبق دستورالعمل 
وزارت بهداشــت افراد در معــرض خطر و 
مشــمولان دز چهارم برای تزریق واکسن 
مراجعه کنند که این تعداد زیــاد نبود و به 
همین دلیل هــم افزایــش مراجعه زیادی 

نداشتیم. 
در هر حال وزارت بهداشت آمادگی دارد که 
هم در دانشــگاه های علوم پزشکی و هم در 
مراکز بهداشتی پاسخگوی مراجعات برای 

تزریق واکسن کرونا باشد.
عشــرتی درباره وضعیت ایمنــی جامعه 
ایرانــی در برابــر کرونا نیز گفــت: در این 
زمینه نمی توان به صــورت قطعی نظر داد 
و باید مطالعه و بررســی در این باره انجام 
شــود. البته از آنجایــی که تعــداد موارد 
ابتلای مــا در موج جدید هنــوز خیلی بالا 
نرفته،   شاید به دلیل ایمنی جامعه در برابر 

کرونا بوده است.

دامنه هزینه حج تمتع در کشورهای مسلمان از ۳۰۰۰ 
تا فراتر از ۱۰۰۰۰ دلار پیش بینی شده است. نماینده 
ولی فقیه در امــور حج و زیارت اما تخمین زده اســت 
هزینه تقریبی حج بــرای زائران ایرانــی حدود ۱5۰ 

میلیون تومان شود.
ســازمان حج و زیارت هنوز به طور رســمی هزینه 
کامل هر نفــر در حج تمتــع ۱4۰۲ را اعلام نکرده و 
نسبت به اعلام تقریبی آن واکنشی نشان نداده و این 
مبلغ را هنوز تایید نکرده است. نماینده ولی فقیه در 
امور حج و زیارت در آبان ماه امســال، پیش از امضاء 
تفاهم نامه حج ایران و عربســتان، پیش بینی کرده 
بود هزینه حج بر هر زائــر ایرانی حدود ۱۲۰ میلیون 

تومان تمام شود.
سیدصادق حســینی ـ رییس ســازمان حج و زیارت ـ 
هفته پیش گفته بود: قیمت نهایی حج هنوز استخراج 
نشده است. کمیته نرخ گذاری تشکیل شده تا آخرین 
نرخ ها را استخراج کند و در روزهای آینده قیمت نهایی 

حج اعلام خواهد شــد. البته قیمت گروه ها 
واحد نیست، در حج امسال پنج گروه داریم 

که هزینه های هر یک متفاوت است.
این ســازمان اما اعــلام کرده اســت هیأت 
دولت، تخصیص ارز ویژه به حج ۱4۰۲ با نرخ 
۲۸ هزار و 5۰۰ تومان را تصویــب کرده و با 
بانک مرکزی نیز بــرای انتقال ۲5۰ میلیون 

دلار به عربستان، توافق شده است.
بنا بر اعلام ســازمان حج و زیارت قرار است حج ۱4۰۲ 
دو نرخی شــود؛ چرا که از ۸۷ هزار و 55۰  نفر سهمیه 
حج ایران، ۳۷ هزار نفر در اولویت قرار دارند که ســال 
۱۳99 ثبت نام کرده و هزینه حــج را پرداخت کرده و 
پول آن ها بــا ارز 9 هزار تومان تبدیل شــده و به بانک 
مرکزی سپرده شده است. این افراد در آن سال به دلیل 
همه گیری کرونا از سفر حج باز ماندند که سازمان حج 
و زیارت به آن هــا وعده داده بود اگــر انصراف ندهند و 
پولشان را پس نگیرند، هم نوبتشان محفوظ می ماند و 

هم آن ارز 9 هزار تومانی.
حســینی ـ رییس ســازمان حج و زیارت ـ 
چندی پیش هــم، دربــاره پرداخت هزینه 
مابه تفاوت این افــراد که ســال 99 هزینه 
ثبت نام کرده اند، گفتــه بود: هنوز نمی دانیم 
عربستان بابت خدمات چقدر هزینه دریافت 
می کند، اگــر آن هزینه افزایــش نیابد، این 
افراد با همان هزینه قبلی اعزام می شوند، اما اگر هزینه 
خدمات در عربستان افزایش پیدا کند، مابه تفاوت آن 

را از زائران می گیریم.
هزینه حج معمولا شــامل خدمات ویــزا، حمل ونقل 
هوایی، داخلی،  اقامت، غذا، بیمه و درمان و پزشــکی، 
چادرهای منا و عرفــات و دیگر امکانات و خدمات حج، 
رفاهی و عمومی اســت. بــا آن که عربســتان با پایان 
همه گیری کرونــا، برخی هزینه هــا را بویژه در بخش 
بیمه در عمــره کاهش داده اســت،  اما هنــوز درباره 

کاهش هزینه ها در حج اعلامی نشده است.

بنا بر آخرین اعلام وزارت حج و عمره عربستان، هزینه 
حج امســال برای زائــران داخلی و محلی عربســتان 
از ۳9۸4 ریال ســعودی )۱۰۶۰ دلار( آغاز می شــود. 
گران ترین بسته با اسکان زائران در برج های شش گانه 
منا در نزدیکی جمارات تــا ۱۱4۳5 ریال قیمت دارد. 
وزارت حج عربســتان همچنین پرداخت هزینه حج را 
برای شــهروندان خود در سه قســط امکان پذیر کرده 

است.
هزینه سفر حج گذشته که مشــمول محدودیت های 
کرونا شــده بودند و فقط حدود ۳9 هزار نفر از ایران در 
آن شرکت داشتند، 45 میلیون تومان بود. درحالی که 
نخست این مبلغ ۳۷ میلیون تومان تعیین شده بود، اما 
در آستانه حج تمتع، ســازمان حج و زیارت از افزایش 
هزینه ها در داخل عربســتان تــا ۳۰۰ درصد خبر داد 
که قیمت حــج را از ۳۷ میلیون تومــان به 45 میلیون 
تومان رســاند. رییس ســازمان حج و زیارت گفته بود 

حج ۱4۰۱، آخرین حج ارزان است.

حج

هزینه حج چقدر است؟
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مدیرکلهنرهایتجسمی:
 از نگارخانه ها حمایت جدی می کنیم

مدیرکل هنرهای تجســمی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید می 
کند: جشــنواره فجر متعلق به تمامی هنرمندان است و نه فقط افرادی 

که در هنرشان حرفه ای هستند.
عبدالرضا ســهرابی، مدیرکل هنرهای تجسمی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، درباره همکاری جشنواره تجسمی فجر با گالری ها، اظهار کرد: 
آنچه در جشنواره اتفاق می افتد بر اساس فراخوان است. همچنین بستر 
دائمی ارتباط هنرمندان، نگارخانه های سطح هر شهر و استان است که 
هنرمندان از طریق همین کانال وارد فراخوان می شــوند؛ زیرا در ابتدا 

نمایشگاهی برگزار کردند و به سطح و جایگاه حرفه ای رسیدند.
او ادامه داد: نگاهِ نگارخانه ها این اســت که کارهــای حرفه ای را بازتاب 
دهند و درســت هم به نظر می رســد؛ اما ایــن نگاه کــه نگارخانه ها، 

هنرمندان را به جشنواره معرفی کنند نگاه درستی نیست.
ســهرابی درباره نمایش آثار هنرمندان در بخش نمایشگاهی جشنواره 
تجســمی فجر چنین بیان کرد: آثار دریافتی از هنرمنــدان متعلق به 
خودشان است و تنها نمایش آن به عهده ماست. نکته حائز اهمیت این 
است که ممکن است از یک هنرمند فقط یک اثر ارسال و پذیرفته شده 
باشــد؛ بنابراین حوزه اختیار ما و نگارخانه ها در جشنواره فجر متفاوت 
اســت، اما حمایت ما از نگارخانه هــا برای تســهیل گری در برگزاری 
رویدادها و نمایشــگاه ها یک حمایت جدی است و پای حرفمان محکم 

ایستاده ایم.

از »نون خ« چه خبر؟
تصویربرداری ســریال طنز »نون خ« این روزها در تهــران ادامه دارد؛ 
مجموعه ای که حالا به فصل چهارم خود رســیده است و از گزینه  های 

اصلی پخش نوروزی است.
سریال »نون خ«  به کارگردانی سعید آقاخانی از مجموعه های طنز در 
سال های اخیر است که ساخت آن تا فصل چهارم ادامه پیدا کرده است. 
ساخت این ســریال این روزها در تهران ادامه دارد و بازیگرانی از جمله 
حسن معجونی، ســعید آقاخانی و حمیدرضا آذرنگ در کنار بازیگران 

فواصل گذشته به ایفای نقش می پردازند.
این مجموعه طنز یکی از گزینه های قطعی برای پخش در نوروز ۱4۰۲ 

است و احتمالا در ۱5 قسمت روی آنتن برود.
داستان ســریال »نون خ« از فصل اول تا ســوم درباره زندگی نورالدین 
خانزاده با بازی )سعید آقاخانی( است که در استان کرمانشاه زندگی می 
کند و اتفاقاتی که برای خانزاده و دخترهایش و همچنین اهالی روســتا 

رخ می دهد، مسیر قصه را تعیین می کند.

در این ســریال بازیگران دیگری همچون علی صادقــی، هدیه بازوند، 
علی صالحی، میرطاهر مظلومــی، کاظم نوربخش، نســرین مرادی، 
صهبا شرافتی، فریده سپاه منصور، حمیدرضا آذرنگ و... به ایفای نقش 
پرداخته اند و حســن معجونی جدیدترین بازیگری است که در فصل 

چهار به جمع بازیگران پیوسته است.
فصل چهارم ســریال »نون خ« آبان ماه در منطقه خجیــر تهران وارد 

مرحله تصویربرداری شد.
این سریال در سه فصل در ســال های ۱۳9۸، ۱۳99 و ۱4۰۰ از شبکه 

یک سیما به روی آنتن رفت.

حسینریگیمطرحکرد
سینما به سیستان و بلوچستان بدهکار است

حسین ریگی با اشاره به اینکه فیلم »هوک« در ژانر ورزش است، گفت: 
از مصاحبه ها،  خاطرات و صحبت هایی با بوکســرهای مختلف اســتان 
سیستان و بلوچستان و دیگر نقاط کشور داشــتیم، فیلمنامه این اثر را 

شکل دادیم.
حسین ریگی )کارگردان سینما( که این روزها فیلم سینمایی »هوک« 
را به عنوان دومین اثر ســینمایی اش به تهیه کنندگی علی آشتیانی پور 
در دســت ســاخت دارد  اظهار داشــت: فیلمبــرداری و تدوین فیلم 
ســینمایی »هوک« به پایان رســیده، این فیلم به مرحله صداگذاری 
رسیده و همزمان کارهای ویژوال افکت آن هم در حال انجام است و در 

تلاش هستیم که به زودی این فیلم را آماده نمایش کنیم.
ریگی درباره حضور فیلم سینمایی »هوک« در چهل ویکمین جشنواره 
فیلم فجر گفت: همچنان از لیســت فیلم هایی که خواســتار حضور در 
جشنواره شده اند هیچ خبری نیست و کسی نمی داند که چه فیلم هایی 
قرار است در این رویداد حضور داشته باشند و از آنجا که »هوک« فیلمی 
متعلق به بنیاد سینمایی فارابی اســت، همین نهاد برای حضور آن در 

جشنواره فجر اقدام می کند.
وی درباره قصه فیلم ســینمایی »هوک« گفت: این فیلم یک ملودرام 
اجتماعی ورزشــی اســت که می توان آن را در ژانر ورزشــی دانست 
چراکه قصــه آن مربوط به ورزش بوکس می شــود. در واقــع این فیلم 
قصه نوجوانی را روایت می کند که اهل سیســتان و بلوچستان است و 
علاقه شــدیدی به ورزش بوکس و حضور در مراحــل و درجات بالای 
این ورزش دارد. قصه این فیلم واقعی نیســت ولی از آنجا سیســتان و 
بلوچســتان در ورزش بوکس ایران جایگاه ویژه ای دارد، قصه »هوک« 
در این استان روایت می شود و ما از مصاحبه ها،  خاطرات و صحبت هایی 
با بوکسرهای مختلف استان سیســتان و بلوچستان و دیگر نقاط کشور 
داشــتیم، فیلمنامه این اثر را شــکل دادیم. در واقع »هوک« برداشتی 
آزاد از همه این قصه های واقعی و تحقیقاتی اســت که انجام دادیم. این 
فیلم با »لیپار« اولین اثر ســینمایی ام تفاوت های بسیاری دارد که تنها 
نقطه اشــتراک آن کاراکتر نوجوان فیلم و فیلمبرداری در سیســتان و 

بلوچستان است.
این کارگردان درباره ساخت فیلم در استان سیستان و بلوچستان گفت: 
من همیشه اعتقاد داشتم که سینما به سیســتان و بلوچستان بدهکار 
اســت و من هم با شــروع کارم و وقتی به طور جدی وارد سینما شدم 
تصمیم گرفتم کاری کنم که بیشتر از سیستان و بلوچستان بگویم و به 

همین دلیل آثارم را در این استان می سازم.
کارگردان  فیلم ســینمایی »لیپــار« در ادامه اظهاراتــش تأکید کرد: 
فیلمسازی در شهرستان ها و به نوعی تمرکززدایی از تهران باید خیلی 
زودتر از این ها اتفاق می افتاد. باید نگاه ویژه ای نســبت به شهرستان ها 
وجود داشته باشد و متأســفانه همیشــه به دلیل امکانات کمی که در 
شهرستان ها وجود داشته و هزینه های اضافی مثل هزینه اسکان، رفت 
و آمد و به طور کل هزینه بالای تولید، فیلمسازی در شهرستان ها برای 
تهیه کننده ها به صرفه نبــود و همه آثار ســینمایی معطوف به تهران 
بوده و به نظر من این اتفاق که حمایتی از تولیدات شهرســتان ها وجود 
داشــته باشــد، اتفاق مثبتی اســت که باید زودتر از این ها رخ می داد. 
البته فیلمسازان با استعداد همیشــه خود را به تهران می رساندند و ما 
فیلمساز شهرستانی داشتیم اما اینکه دوربین ها از تهران خارج شده اند 

اتفاقی نسبتاً تازه  و مفید است.

قاب

خریــدار   آغــاز پخــش ســریال های 
»ســرگیجه« و »مترجم«، علاوه بر حرارت 
دوباره ای که به جریان استقبال از تولیدات 
وی اودی هــا می دهــد، حــاوی پیام هایی 
امیدبخش و گرم برای زمستان سرد ۱4۰۱ 

است.
 پائیز امسال، سامانه های وی اودی، تدارک 
ویژه ای برای مخاطبان دیــده بودند. چند 
سریال در شش ماه نخســت امسال نمایش 
داده شد که برخلاف وزن سنگین و اعتباری 
که داشتند، نتوانســتند چندان موفق عمل 
کنند به همین دلیل، این ســامانه ها، برای 
فصل پائیز خود، تدارک ویژه ای چیدند که 
با توجه به شرایط کشــور، تقریبا هیچ یک از 
آنها محقق نشد. حالا اما خبر رسیده که این 
تدارک ویژه، به فصل زمستان موکول شده 
است که پخش ســقوط، سرگیجه و مترجم 
طی ۱۰ روز، می توانــد نویدبخش آغاز این 
جریان جدید و پرنفس در شــبکه نمایش 

خانگی کشور باشد.
سریال سرگیجه در شرایطی از دوشنبه شب 
هفته گذشــته پخش شد که شــاید کمتر 
کســی تصور می کرد کــه نماوا، ســریال 
محبوب خود که در ســکوت خبری جلوی 
دوربین رفته بود را ناگهــان رونمایی کند. 
در شــرایطی کــه بســیاری از مخاطبان 
ســریال های ایرانی، در انتظــار رونمایی از 
تولیدات مهم این سامانه ها بودند، سرگیجه 
که به دلیل سکوت رسانه ای راجع به پروژه، 
تقریبا جزو گزینه ها نبود، در حکم شــوکی 
بود که به فضای ســریال این روزهای شبکه 
نمایش خانگی کشور وارد شد و همان گونه 
که انتظــار می رفت، ســریال بــا کمترین 
میزان تبلیغات، با اســتقبال خوبی از جانب 

مخاطبان واقع شد.

این گــزاره ثابــت می کند کــه مخاطبان 
در شــرایط فعلی، تشــنه خوراک مناسب 
هســتند و قطعا از آثار خوب، اســتقبال به 

عمل می آورند.
نمــاوا همچنیــن بلافاصله دیگــر پروژه  
مهم خــود یعنــی مترجم را نیــز رونمایی 
کرد. درامــی رازآلود که نخســتین تجربه 
کارگردانی بهرام توکلی در شــبکه نمایش 
خانگی محسوب می شود. سعید ملکان نیز 
تهیه کننده کار است. ســریالی که صابر ابر، 
مجتبی پیرزاده و مهتــاب ثروتی، بازیگران 
آن هســتند و انتظار می رود با اقبال بالایی 

مواجه شود.
این قدرت نمایی نماوا برای زمستان امسال، 
احتمالا با آثار دیگری نیز همراه خواهد شد 

که فرآیند استقبال از تولیدات این پلتفرم را 
با شتاب بیشتری همراه خواهد کرد.

در مقابــل، فیلیمو نیز بیکار نمی نشــیند. 
محتمل ترین گزینه این پلتفرم برای پخش 
زمستانی، ســریال آکتور است که نخستین 
تجربــه نیما جاویــدی در شــبکه نمایش 
خانگی محسوب می شــود. در این سریال 
که تاکنون سروصدای بسیار به راه انداخته 
اســت، نوید محمدزاده، هستی مهدوی فر، 
هانیه توسلی، احمد مهران فر، گلاره عباسی 
و هومن برق نورد به ایفای نقش پرداخته اند 
و انتظار بســیار بالایی می رود کــه آکتور با 
اســتقبال قابل توجهی مواجه شود. پیشتر 
قرار بود که سریال جاویدی، در پائیز منتشر 
شــود که این زمان به تعویــق افتاده و اصلا 

بعید نیست که فیلیمو بخواهد آن را همین 
روزها منتشر کند.

فیلمیو البته این جریــان را از نیمه دی ماه و 
با انتشار مینی سریال سقوط کلید زده بود. 
ســریالی که با اقبال خوبی مواجه شــده و 

توانسته مخاطبان بسیاری جذب کند.
در کنار این 4 سریالی که عنوان شد، شانس 
نمایش پدر گواردیولا نیز بســیار بالا رفته 
است. سریالی که فیلمبرداری آن، تیرماه به 
اتمام رسید و قسمت های نخست آن آماده 
نمایش اســت. البته پلتفرم نمایش دهنده 
سریال، هنوز مشخص نشــده و هیچ بعید 
نیست که حواشی مربوط به فرخ نژاد سبب 
شــود تا این ســریال نیز هر چــه زودتر به 

خانه های مردم برود.

نخستین ساخته ســعید نعمت الله، شانس 
بسیار بزرگی در موفقیت و میزان استقبال 

بالای مخاطبان دارد. 
فارغ از عنــوان جذاب فیلم و ســابقه خوب 
ســعید نعمــت الله در نــگارش فیلمنامه 
ســریال ها، تیم بازیگری جــذاب اثر، خود 
می تواند زمینــه اســتقبال حداکثری اثر 
را فراهــم کنــد. در ایــن ســریال، مهران 
مدیری، حمید فرخ نژاد، ستاره اسکندری، 
امیرمهدی ژوله، علیرضا خمســه، مرجانه 
گلچیــن، ســیامک صفری، نســیم ادبی، 
نرگس محمدی، علــی اوجی، مریم بوبانی، 
محمدرضا علیمردانــی، امیریل ارجمند، 
فریبا نــادری، هنگامه قاضیانــی، پریوش 
نظریه، مهدی سلطانی، ســارا خوئینی ها و 
آرش عدل پرور حضــور دارند که حضور این 
میزان وزنه معتبر در تیــم بازیگری یک اثر، 
از پــدر گواردویلا، یک ســریال پرمخاطب 

خواهد ساخت.
این 5 ســریال، طلیعه دار نمایش زمستانی 
پلتفرم های وی اودی هســتند که در ادامه 
می توانند زمینه نمایــش آثار دیگر را فراهم 
کنند. بنابراین کاملا مشــخص اســت که 
برخلاف پائیز کم رمقی که در شبکه نمایش 
خانگی گذشت، زمســتان بسیار پرحرارتی 
در انتظار مخاطبان میلیونی شبکه نمایش 
خانگی باشــد. نکته حائزاهمیــت آن که، 
شــاکله این نمایــش زمســتانی را آثاری 
تشکیل می دهند که مخاطبان ماه هاست در 
انتظار تماشای آنها به سر می برند و بنابراین 
کاملا طبیعی خواهد بود که زمستان امسال 
را بهــار مجدد وی اودی ها در ســال ۱4۰۱ 
تلقی کنیم؛ فصلی که قرار است محل تلاقی 
رونمایی از آثار کنجکاوی برانگیز پلتفرم ها و 

استقبال حداکثری مخاطبان باشد.

انگار مهمانــی بازیگران بود جشــنواره پانزدهم تئاتر 
فجر ! بازیگران پرشماری در این جشنواره روی صحنه 
رفتنــد از مهدی فتحی و پرویز پرســتویی تــا ماهایا 
پطروســیان و رویا تیموریان، از پارسا پیروزفر و فرهاد 
اصلانی تا تانیا جوهری و ســیروس گرجستانی. حالا 
اما جمعی از آن بازیگران درخشــان از دنیــا رفته اند. 
تعــدادی، تئاتــر را کنــار گذاشــته اند و برخی دیگر 

همچنان به صحنه می روند.
این بازیگــران اما به اعتبــار تعــدادی از کارگردانان 
کاربلد تئاتــر روی صحنــه رفتنــد؛ داود میرباقری، 
آتیلا پســیانی، قطب الدین صادقی، بهروز غریب پور، 
ســیاوش تهمورث و البته در میان آنــان کارگردانان 
جوانی همچون رضا کاهانی، شــهره سلطانی و شهرام 

حقیقت دوست نیز حضور داشتند.
پانزدهمین جشنواره سراســری تئاتر فجر به دبیری 
رحیم نجفی برزگر از ۳ تا ۱۰ اســفند ماه برگزار شــده 
اســت. در این جشــنواره ۸۶ نمایــش در بخش های 

مسابقه، ویژه، خیابانی و میهمان روی صحنه رفته اند.
دیدار زنده یاد حســن حبیبــی، معــاون اول رییس 
جمهوری وقت از جشــنواره، برپایی نشســت بررسی 
نمایش در ایران در تالار رودکی، اجرای نقالی زنده یاد 
مرشــد ترابی از دیگر رویدادهای این دوره از جشنواره 

بوده است.

در این جشــنواره داود میرباقــری نمایش 
»عشق آباد« خود را اجرا کرده است. نمایشی 
که هنوز هم یادآوری آن با خیل تماشاگرانی 
که به تالار اصلی مجموعه تئاتر شــهر جذب 

کرد، برای تماشاگران تئاتر دلپذیر است.
این نمایش با بازی ســیروس گرجســتانی 
و مجید بهرامی، پرویز پرســتویی، رســول 

نجفیان، ماهایا پطروســیان، فرهاد اصلانی، شــبنم 
فرشادجو و ... روی صحنه رفته است. جالب اینکه همه 
این بازیگران جزو هنرمندان گزیده کار تئاتر به شــمار 

می آیند.
دیگــر نمایــش پربازیگــر ایــن دوره از جشــنواره 
»بینوایان« بهروز غریب پور اســت. نمایشی که اجرای 
عمومی خود را در فرهنگسرای بهمن انجام داد، همان 
مکانی که پیش از تغییر کاربری فرهنگی، کشــتارگاه 

بود.
زنده یاد مهــدی فتحــی در نقش ژان والــژان و بهزاد 
فراهانی در نقش ژاور روی صحنــه این نمایش رفتند. 
باقر صحرارودی و تانیا جوهــری، زوج تناردیه بودند. 
رویا تیموریان در نقش فانتین و پارسا پیروزفر در نقش 
ماریوس روی صحنه رفتند. مهشــاد مخبری هم نقش 
جوانی کوزت را بازی می کرد. جالب که چند سال بعد 
پارســا پیروزفر در موزیکال »بینوایان« به کارگردانی 

حســین پارســایی در نقش ژان والژان روی 
صحنه رفت.

 آتیلا پسیانی و محمد چرم شیر هم در ادامه 
همکاری های خود در گــروه تئاتر »بازی« 
در جشــنواره پانزدهم با نمایــش »آبی که 
مــار می خورد، زهر می شــود، آبــی که گاو 
می خورد، شیر می شــود« نوشته مشترک 
پسیانی و چرم شیر و کار آتیلا پســیانی را روی صحنه 

بردند که با بازی فاطمه نقوی اجرا شد.
»ببین چه برفی می آید« دیگر نمایشی است که در این 
دوره از جشنواره اجرا شــده و نوید چهره های مستعد 
تازه ای را در تئاتر داده اســت. قصابیان البته کارگردان 
پرکاری نشــد ولی نادر برهانی بعد از این متن نیز چند 

نمایش موفق دیگر نوشته و اجرا کرد.
قطب الدین صادقی هم در جشنواره پانزدهم با نمایش 
»دوران بی گناهی« حضور داشــته است. نمایشی که 
متن آن را خود به نگارش درآورده. در این نمایش نامه ، 
فاجعه ی بمباران شــیمیایی حلبچه توسط رژیم بعث 

عراق، مطرح می شود.
»نقل قول عاشــقان« نمایشــی بوده به نویســندگی 
نوشته شارمین میمندی نژاد که سیاوش تهمورث آن 

را در این دوره از جشنواره اجرا کرده است.
رضا کاهانــی کــه دانش آموخته تئاتر اســت و بعدتر 

به فیلمســازی روی آورد، در این دوره از جشــنواره با 
نمایش »هوی نمناک« شرکت داشــته است. از دیگر 
نکات جالب توجه در جشنواره پانزدهم ، حضور شهرام 
حقیقت دوست ، شــهره سلطانی و ســیامک صفری 
به عنوان کارگردان اســت. کارگردانانــی که بعدتر بر 

بازیگری متمرکز شدند.
سیامک صفری که قبل تر هم درجشــنواره تئاتر فجر 
نمایش »لچک گلی« را نوشته و اجرا کرده بود، در این 
دوره از جشنواره نمایشی را با نام »صدای زنگ در مه« 
روی صحنه آورده، نمایشــی که خــودش متن آن را 

نوشته است.  
شــهرام حقیقت دوســت در جشــنواره پانزدهم یک 
نمایــش خیابانی را با عنــوان »ابتدا با عشــق، انتها از 

عشق« نوشته و کارگردانی کرده است.
شهره سلطانی نیز نمایش »شــعبده و طلسم« را روی 
صحنه آورده که متن آن را چیســتا یثربــی که در آن 
مقطع نویســنده تازه قلمی بوده، به نــگارش درآورده 

بود.
زهرا صبری که بعدا بیشــتر بر تئاتر عروسکی متمرکز 
شده و نمایش های درخشانی در این زمینه اجرا کرده، 
در جشنواره پانزدهم تئاتر فجر نمایش »مراد« را روی 
صحنه آورده و ایمان افشاریان هم به عنوان کارگردان 

نمایش »شاتره« در این رویداد حضور داشته است.

جشنواره

خاطره بازی با جشنواره تئاتر فجر؛ انگار مهمانی بازیگران بود!

مترجممجموعهشعر»آسمانوبادوشعروستاره«

با وجود علاقه به کُره، از کتاب ها استقبالی نمی شود!
خریدار  مترجم مجموعه شــعر کره ای 
»آسمان و باد و شعر و ستاره« با بیان این که 
موج کُره همه جا را گرفته اســت، می گوید: 
با توجه بــه علاقه مندای که بــه کره وجود 
دارد و برخلاف انتظار، از کتاب های کره ای 

استقبال نمی شود.
ســعیدرضا اتحادی، مترجم زبان کره ای و 
کارشناس شرق آســیا که پیشتر مجموعه 
شــعرهایی از شــاعران کره با عنوان های 
»گل های آزالیا«، »گل های کاملیا« و »دنیا 
از چشم کلاغ« در نشــر پرنده منتشر کرده 
بود، حالا مجموعه  شعری از دو شاعر کره ای 
»یون دونگ جو« و »لی یوک سَا« را با عنوان 
»آسمان و باد و شعر و ستاره« به بازار کتاب 

عرضه کرده است.
 این مترجم درباره ترجمه از زبان کره ای به 
ایسنا گفت: در ایران اولین کسی هستم که 
به صورت آکادمیک زبان کره ای خوانده ام. 
البته زبان دوم من در دانشــگاه زبان ژاپنی 
بود. بنا به شــرایطی که داشتم، تنها مترجم 
رســمی زبان کره ای در ایران هستم و فکر 
می کنم جــزو اولیــن علاقه منــدان زبان 
کره ای بوده ام. تاجایــی که می دانم تاکنون 
کتابی نداشــتیم که به صورت مســتقیم از 
زبان کره ای ترجمه شــده باشد. البته حوزه 
کاری من بیشتر سیاســی است، هرچند در 
این رشته کمی دستمان بسته است. اولین 
کتابی که از زبــان کره ای ترجمــه کردم، 
»دموکراسی پس از دموکراتیزاسیون« بود 

و بعد سراغ شعر رفتم.

 اتحادی درباره این که آیا رفتن سراغ ادبیات 
کره به دلیل توجه و علاقه نوجوانان به فیلم 
و موســیقی ادبیات بوده است، گفت: کتاب 
جدیدی با عنوان »شــناخت فرهنگ کره« 
دارم که در روزهای آینده راهی بازار خواهد 
شد و این موضوعات در آن توضیح داده شده 
اســت. ما با یک موج کره ای مواجه هستیم 
که فقــط مخصــوص ایران نیســت، حتی 
می شــود گفت چون در ایران بــه صورت 
غیررسمی پاگرفته اســت، موج به آن معنا 
نبوده اســت. این موج کره ای، آمریکا، اروپا 
و کشورهای آســیایی را گرفته است. ابتدا 
با سریال هایش شروع شــد، بعد موسیقی و 
فیلم ســینمایی. ادبیات کره هنوز در سطح 
جهان شناخته شده نیست. هرچند کره ۱۰ 
ســال پیش حرکتی را برای معرفی ادبیات 
خود شــروع کرد تا بتوانــد جایگاهی برای 

ادبیات کشورش درست کرد.
او درباره تصمیش برای ترجمه شعر، گفت: 
ترجمه هایی که از ادبیات کره در بازار وجود 
دارد، معمــولا ترجمه از زبــان دیگر بوده یا 
کسانی که مقدماتی از زبان کره می دانستند 
و به آن علاقه مند بودند، کتاب هایی را ترجه 
کرده اند. بنابراین فرصت را مناسب دیدم که 
کتاب های دو زبانه را وارد بــازار کنم تا هم 
کسانی که کره ای بلدند و می تواند بخوانند، 
با متن مقایســه کنند و هم کسانی که دارند 
کره ای یاد می گیرند، علاوه بر خواندن شعر 
فارســی، کره ای آن  ر ا بخوانند. این کتاب ها 
می تواند ابزاری برای یادگیری زبان کره ای 

باشــد.این مترجم همچنین درباره سختی 
ترجمه شــعر که حتی برخی آن را ناممکن 
می داننــد و معتقدند زمانی که شــعر وارد 
زبان دیگری می شــود، معنایش را از دست 
می دهد، گفت: ترجمه شــعر در زبان کره، 
کاملا ســهل و ممتع است؛ کشــور کره در 
ایران شناخته شده نیست و شناخت مردم 
از کره در حد سریال  و موسیقی آن هاست و 
چیز خاصی درباره این کشور در ایران گفته 
نشده و از این کشور شــناخت وجود ندارد. 
اما از نظر فرهنگی با کره ای ها شباهت های 
بســیاری داریم. زمانی که برای اولین بار با 
کره ای ها برخورد داشــتم، متوجه شدم به 
طرز عجیبی شــباهت های اخلاقی داریم؛ 
در بحث پایبندی به ســنت ها، منش های 
رفتاری شــخصی، احترام به خانــواده ما  و 
کره شــباهت بســیاری دارم، بنابراین آدم 
فکر می کند به دلیل شباهت های فرهنگی، 
ترجمه شــعر کره ای کار راحتی باشد ولی 

وقتی وارد بحث ترجمه می شویم، کار، کارِ 
سختی می شود.

 او افزود: در ترجمه ســعی کــردم به کلیت 
شــعر پایبند باشــم و تا جایی که توانستم، 
قالب شــعر را به هم نریختم اما اشــارات و 
اصطلاحاتی در زبــان وجود که انتقال آن ها 
ســخت اســت. با توجه به این که شعرهای 
انتخابی، برای دوره اســتعمار و اشغال کره 
توســط ژاپن اســت مثــلا واژه هایی چون 
»چمن زار«، »دشــت سرســبز« و  »دشت 
سوخته« به سرزمین کره اشــاره دارد. من 
چمن زار و دشت را به همان صورت آورده ام 
و  کســی که تاریخچه را مطالعه نکند، شاید 
برایش گنگ باشــد که چمن زار و دشــت 
چییســت و چرا این همه تکرار شده است. 
من سعی کردم مقدمه جامعی برای کتاب ها 
بنویسم تا کسی که شــعر را می خواند بداند 
شــعر در چه دورانی و برای چه گفته شــده 

است.
اتحادی درباره محتوای شــعرها نیز  گفت: 
شــعرهای »گل هــای آزالیا« عاشــقانه تر 
است، نصف اشــعار عاشقانه اســت و بقیه 
بحــث دلتنگی بــرای وطن، دلســوزی و 
این که چرا این اتفاق افتاده  اســت. به مرور 
دُز اســتقلال طلبی و مبارزه با استعمار در 
شاعران بیشتر شده و در شعرهای مجموعه 
»آســمان و باد و شعر و ســتاره« بحث های 
انقلابی گــری، خیلــی  زیاد اســت به ویژه 

شعرهای لی یوک سَا.
این مترجم و کارشناس شــرق آسیا درباره 

ترجمه داستان که به نظر می رسد راحت تر 
از شــعر باشــد، گفت: در حقیقت با ترجمه 
داســتان شــروع کرم ولی محدودیت های 
فرهنگی دســت آدم را می بندد؛ درســت 
اســت که شــباهت های فرهنگی داریم اما 
تفاوت هایی هم داریم که نوشتن درباره شان 
در کره راحت تر است، آدم مدام مجبور است 
یک  چیزهایی را خود سانسوری کند، خب 
روح داستان کشته می شود. ترجمه داستان 
انجام شد اما در نهایت به این نتیجه رسیدم 
اگر قرار است آنقدر در داستان دست ببرم، 

همان بهتر که ترجمه نکنم.
ســعیدرضا اتحادی دربــاره این که ترجمه 
شعرهای شــاعران کره ای ادامه دار خواهد 
بود، گفت: امیــدوارم که ادامه دار باشــد؛ 
هرچنــد وضعیت نشــر وضعیــت جالبی 
نیست و آنچنان که باید و شاید استقبالی از 
کتاب ها صورت نمی گیرد. حداقل برخلاف 
این که آدم فکر می کند علاقه مندان به کره 
زیاد هســتند، این علاقه مندی با وضعیت 
کتابخوانــی خیلــی نمی خوانــد، هرچند 
ممکن است زمینه علاقه مندی ها متفاوت 

باشد.
مجموعه شــعر دو زبان کره ای- فارســی 
»آســمان و باد و شــعر و ســتاره« از »یون 
دونگ جــو« و »لی یوک سَــا« بــا ترجمه 
ســعیدرضا اتحادی بــا ویراســتاری ادبی 
عبــاس حســین نژاد در ۲4۶ صفحــه با 
شمارگان 5۰۰ نسخه و با قیمت ۱۱۱ هزار 

تومان در نشر پرنده منتشر شده است.
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کمک! داور ویدئویی
علی اکبری  این روزها همــه از لزوم آوردن VAR بــه فوتبال ایران 
حرف می زنند اما کسی نمی پرسد با وضعیت خراب تصویربرداری لیگ 
برتر و کیفیت به شــدت پایین تصاویر تلویزیونی، چــه کمکی از داور 

ویدئویی برمی آید؟
 4k دیدارهای جام جهانی ۲۰۱۸ روســیه بــا ۳۷ دوربین بــا کفیت
فیلمبرداری می شــد و علاوه بر آن از یک دوربیــن برای تصویربرداری 
۳۶۰ درجه اســتفاده شــد. در جام جهانی ۲۰۲۲ قطــر – در همین 
همسایگی ایران – کیفیت تصاویر پخش شده به ۸k ارتقا یافته بود. این 
در حالی است که در فوتبال ایران، تصاویر بازی های برخی استان ها آن 
قدری کیفیت دارد که فقط می شود تشخیص داد توپ در اختیار کدام 

تیم است!
همین یک ماه پیش، فینال جــام جهانی ۲۰۲۲ برگزار شــد و صدها 
میلیون نفر در سراسر دنیا در لحظه، با کیفیت بسیار بالا جدال آرژانتین 
و فرانســه را دیدند. کیفیت تصاویر به قدری بالا بود که می شد قطرات 
عرق روی پیشانی بازیکنان را هم تشخیص داد و این برای بیننده ایرانی 
ممکن بود خطرناک باشــد چون چشــم آنها عادت به دیــدن تصاویر 
فوتبالی با این وضوح را ندارد؛ چه اینکه دو روز بعد از فینال جام جهانی، 
داربی تهران از تلویزیون پخش شــد و کم مانده بود چشــم ایرانی ها از 

تفاوت کیفیت پخش این دو بازی ترک بخورد.
حالا بحث ورود تکنولوژی کمک داور ویدئویــی به فوتبال ایران مطرح 
شــده اســت؛ نه اینکه قبلا بحثش پیش نیامــده بود اما ایــن بار انگار 
مســئولان فوتبال ایران واقعا عزمشــان را بــرای آوردن VAR جزم 
کرده اند. تنها نکته مهم این است که برخلاف ادعای آنها، این تکنولوژی 
نمی تواند زودتر از نیم فصل دوم فصل آینده لیگ برتر در ایران استفاده 

شود.
طبق اســتاندارد فیفا، داوران یک کشــور برای آنکه بتوانند از سیستم 
کمک داور ویدئویی اســتفاده کننــد باید چند ماه آمــوزش ببینند و 
گواهینامه مربــوط را دریافت کنند. علاوه بر آن نمی شــود اینطور که 
مقامات فوتبال ایران گفته اند، ابتدا چند ورزشگاه به این سیستم مجهز 
شوند و بعدا بقیه به قطار پیشــرفت فوتبال ایران اضافه شوند. همچنین 
نمی شود که استفاده از VAR  مثلا از هفته ســوم لیگ آغاز شود بلکه 

باید یا از ابتدای فصل یا از ابتدای نیم فصل شروع به کار کند.
حالا به بحــث اصلی مان برگردیم. تصور کنید که سیســتم کمک داور 
ویدئویی به ایران آمده، داوران هم آموزش دیده و آماده شــده اند و قرار 
است در بازی های لیگ برتر از VAR  رونمایی شود؛ آن روز باید امیدوار 
باشیم کســی که بازی را تصویربرداری می کند به گوشی تلفن همراه 
آخرین مدل مجهز باشــد تا کیفیت پخش بازی حداقل 4k باشد وگرنه 
با کیفیت فعلی پخش بازی ها که انگار با دوربین های هندی کم قدیمی 
فیلمبرداری شده، برای تشــخیص صحنه های داوری نه به کمک داور 

ویدئویی بلکه باید به رمل و اسطرلاب متوسل شویم.
از طرف دیگر، مشــکل داوری فوتبال ایران فقط این نیســت که کمک 
داور ویدئویی ندارد؛ برخی از اشــتباهات داوری در لیگ برتر با همین 
تصاویر نیم بند حتی از کره ماه هم قابل تشــخیص اســت. برخی از این 
صحنه ها طوری است که اگر VAR وجود داشت، حتما پردازنده اش از 

بررسی آن صحنه می سوخت.
ریشه اشتباهات داوری در فوتبال ایران را باید جای دیگری جست وجو 
کرد و ســاده انگاری اســت که فکر کنیم با آمدن VAR تمام اشتباه ها 
برطرف می شــوند. اگر چند راننده حرفه ای و چند راننده ناشی داشته 
باشید که همه سوار ژیان می شوند و سرعت حرکتشان کم است،  نباید 
فکر کنید که با دادن لامبورگینی به همه آنها، مشکل رانندگی ناشی ها 
هم حل می شــود. باید قبل از آمدن کمک داور ویدئویی به ایران، برای 

حل شدن مشکل داوران ناشی فکر شود.
خلاصه این که، آن روز که VAR به ایــران بیاید، با کیفیت فعلی ضبط 
و پخش تلویزیونی بازی ها و این همه اشــتباه گل درشت داوران، هیچ 

کمکی از کمک داور ویدئویی برنخواهد آمد.

بازگشت بانوان به استادیوم ها در آینده نزدیک
نایب رئیس دوم فدراســیون فوتبال درباره زمان حضــور دوباره بانوان 
در استادیوم ها برای تماشــای بازی های لیگ برتر فوتبال توضیحاتی 

ارائه داد.
منصور قنبرزاده نایب رئیس دوم فدراســیون فوتبال در یک گفتگوی 
تلویزیونی درباره حضــور بانوان در اســتادیوم ها گفــت:از این هفته 
مسابقات لیگ با تماشاگر برگزار می شود و مطالبه بانوان برای حضور در 
استادیوم به حق اســت، هم حضور بانوان از الزمات فیفا و کنفدراسیون 
فوتبال آسیا اســت، هم در چند بازی لیگ حضور بانوان را در ورزشگاه 
شــاهد بودیم که تجربه موفقی بود و به همین خاطر قطعا فدراسیون از 

این مسئله استقبال می کند و نظر مساعد دارد.
قنبرزاده تاکید کرد:با توجه با اینکه این خواســته به حق بانوان است، 
فدراسیون این آمادگی را دارد که بدون اینکه حاشیه ای به وجود بیاید 
در یک فضای مطلوب فرهنگی شــاهد حضور بانوان در اســتادیوم ها 
باشــیم اما این موضوع باید بــا هماهنگی خارج از فدراســیون صورت 
بگیرد و تلاش می شود که بانوان در آینده نزدیک در ورزشگاه ها حضور 

پیدا کنند.
نایب رئیس دوم فدراســیون فوتبال در پایان بــا عذرخواهی از بانوان 
علاقمند که این هفته نمی توانند به اســتادیوم بیاینــد، تصریح کرد: 
این قول را می دهیم که مجموعه فدراســیون فوتبال همه تلاشــش را 
می کند که این خواســته به حق بانوان کشــورمان را در آینده نزدیک 

اجرایی کند.

بازی بزرگ سپاهان قبل از دیدار با پرسپولیس
تیم فوتبال ســپاهان اصفهان قبل از دیدار با پرسپولیس در جام حذفی 

به دیدار یک تیم اروپایی می رود.
 باشگاه ســپاهان از مدت ها قبل با تیم زنیت ســن پترزبورگ قرارداد 
خواهر خواندگی امضا کرد و به این ترتیب دو باشــگاه تعاملات ورزشی 
بسیاری باهم داشتند، در همین راستا تیم های پایه دو باشگاه در پاییز 
امسال رقابتی دوستانه انجام دادند و قرار شد که  تیم اصلی زنیت اواخر 
بهمن ماه به ایران سفر کند و روز ۲۸ بهمن دیداری دوستانه با سپاهان 
انجام بدهد. مسابقه ای که پیش از این قرار بود در آذرماه برگزار شود اما 

به دلایلی لغو شد.
حالا ســپاهان اگر بخواهد بــا تمام تــوان مقابل تیم زنیت مســابقه  
دوستانه اش را انجام بدهد کارش سخت خواهد شد زیرا سه یا چهار روز 
بعد از آن در جام حذفی باید به مصاف پرسپولیس در جام حذفی برود، 
بنابراین احتمــال دارد که مورایس تیم دوم ســپاهان یا نفرات ذخیره 
خود را در دیدار دوســتانه با زنیت به میدان بفرســتد زیرا بازی مقابل 
پرسپولیس ارزش یک جام قهرمانی را دارد اما مسابقه با زنیت فقط یک 

قرارداد خواهرخواندگی است!

دیدگاه

میدان

خریدار  رئیس فدراسیون تکواندو، گفت: 
سجادی از دوستان قدیمی و از رفقای خوب 

من است، اگر گلایه ای بود شخصی نبود.
هادی ســاعی رئیس فدراســیون تکواندو، 
در پاسخ به این ســوال که گویا روز دوشنبه 
در فدراســیون تکواندو در رابطه با برگزاری 
مســابقات جام باشــگاه های آســیا و جام 
فجر جلســه ای برگزار کردید، آیــا در مورد 
برگزاری مســابقات جام باشــگاه های آسیا 
و جام فجر تصمیم نهای گرفته شــد، گفت: 
بلــه، در فدراســیون تکواندو جلســه ای را 
برگــزار کردیــم و در رابطه بــا دوازدهمین 
دوره رقابت های تکواندوی جام باشگاه های 
آسیا و ســی و دومین دور مسابقات جام فجر 
تصمیم گیری شــد و قرار بر این شد که این 
رقابت ها در بخش مردان و بانــوان از یکم تا 
هفتم اسفندماه سال جاری در تهران برگزار 
شود. مســابقات جام فجر و جام باشگاه های 
آسیا در تقویم فدراسیون جهانی ثبت شده و 
ما میزبان این مسابقات خواهیم بود. در حال 
رایزنی هســتیم تا دعوت نامه به کشورهای 
همسایه جهت حضور در این مسابقات ارسال 
شود.وی در پاسخ به این ســوال که محمود 
خســروی وفا رئیس کمیته ملــی المپیک 
طی چند روز اخیر با حضور در فدراســیون 
تکواندو از حمایت های کمیته ملی المپیک 
از رشــته المپیکی تکواندو خبــرداده، گویا 
خروجی  این جلسه مثبت بوده است؟ گفت: 
بله، این برای دومین باری بود که خســروی 
وفا به فدراســیون تکواندو مــی آمد. یک بار 
همان اوایل که بنده مســئولیت فدراسیون 
تکوانــدو را برعهــده گرفته بــودم آمد، در 
آن مقطع خســروی وفا رئیــس پارالمپیک 
بود و این بــار در قامت رئیــس کمیته ملی 

المپیک بــه فدراســیون تکوانــدو آمد و از 
شرایط ما باخبر شــد. زمانی که او در کمیته 
پارالمپیک حضور داشــت همکاری خوبی 
با هم داشــتم. دردیداری که طــی چند روز 
اخیر با رئیس کمیته ملی المپیک داشــتیم 
او قول حمایت از تکوانــدو را داد. به هر حال 
تکواندو جزو مدال آوران المپیک اســت و با 
این حمایت هــای کمیته ملــی المپیک ما 

می توانیم در المپیک موفق باشیم.
ســاعی در واکنش بــه این ســوال که طی 
چنــد روز اخیر گلایه هایــی از وزیر ورزش 
و جوانان داشتید که ســجادی با حضور در 
یک برنامه تلویزیونی به صحبت های شــما 
واکنش داشت و از شما به عنوان یک قهرمان 

و یک دوســت قدیمی یاد کرد. به نظر شما 
این صحبت ها آیا چراغ ســبز به فدراسیون 
تکواندو برای حل دلخــوری ها نبود؟ گفت: 
سید حمید ســجادی از دوســتان قدیمی 
و از رفقــای خوب ما اســت. مــن چند روز 
گذشــته صحبت هــای او را از برنامه صدا و 
ســیما دیدم. بالاخره من که گلایه شخصی 
ندارم. اگر صحبتی مطرح می کنم به عنوان 
یک درددل با یک دوست قدیمی است. من 
مسئولیت تکواندو را برعهده گرفته ام، باید 
از حــق تکواندو دفاع کنم. ما در گذشــته با 
هــم کار کرده ایم. او نیز از قهرمانان ســابق 
اســت، به خوبــی شــرایط ورزش را درک 
می کند. امیدوارم هرچه زودتر جلســه ای 

با وزیر ورزش و جوانان داشــته باشیم تا در 
مورد تفاهم نامه بودجه ای که قرار اســت به 

ما تعلق بگیرد، به نتیجه خوبی برسیم.
پرافتخارتریــن المپیــن ورزش ایــران در 
پاسخ به این سوال که گرنداسلم چین یکی 
از مســابقات مهم در مســیر کسب سهمیه 
المپیک اســت، آیا به این مسابقات نیز تیم 
ملی اعزام خواهد شــد یا خیــر، گفت:  بله، 
این مســابقات را پیش رو داریم. با شرایطی 
که چیــن دارد اگر آنها مســابقات را برگزار 
کنند قطعا ما در این رقابت حضور خواهیم 
داشت. این رقابت ها در مسیر کسب سهمیه 
المپیک است. ما تمام تلاشمان را می کنیم 

با تمام قوا به این مسابقات نیز اعزام شویم.

رئیــس فدراســیون تکوانــدو در پایــان 
صحبت های خود، خاطرنشان کرد: ما سال 
آینده مسابقات جهانی باکو را در پیش داریم. 
تمام هدفمان این اســت نسبت به مسابقات 
جهانی مکزیک باز هم رشــد داشته باشیم. 
پیش از اعزام به مســابقات جهانی مکزیک 
در بخش مردان ما جایگاه دوازدهم را کسب 
کرده بودیم، اما این بار در مکزیک و در بخش 
مردان در جایگاه نهم قرار گرفتیم و نسبت به 
دوره قبل شــرایط مان بهتر شده است. تمام 
تمرکزمان روی مسابقات جهانی باکو است. 
این بار که بــه مکزیک اعزام شــدیم، با یک 
ترکیب تقریبا جوان راهی مسابقات جهانی 
شــدیم. قرعه و بازی های ســختی را بچه ها 
پیش رو داشــتند. اکثر قهرمانــان المپیک 
و جهان در این مســابقات حضور داشــتند.
وی ادامه داد: حالا قرار اســت در مســابقات 
جهانی باکو بچه های ما با رنکینگ جدید به 
مسابقات اعزام شوند. قطعا شرایط آنها بهتر 
خواهد شــد. ما در گرندپری تنها 4 بازیکن 
داشــتیم. آرمین هادی پــور، او مصدوم بود. 
سروش احمدی، مدعی شد فعلا نمی خواهد 
در گرندپری مبارزه کند. میرهاشم حسینی 
نیز تغییر وزن داد. سجاد مردانی هم در دوره 
قبل که ما حضور نداشــتیم خیلی موفق به 
کســب مدال نبود، اما در دوره ما احیا شد و  
مدال آوری کــرد. حالا از بخــت بد مصدوم 
شــده اســت. در گرندپری بعدی که کمی 
بعد از جهانی باکو برگزار می شــود ۱۰ تا ۱۲ 
بازیکن داریم که در رنکینــگ خواهند بود. 
بدون شک در ســال جدید میلادی از لحاظ 
بازیکن در رنکینگ جهانی جایگاه بچه های 
ما خیلی بهتر خواهد شــد و در واقع دست ما 

باز خواهد بود.

پیشکســوت هندبال ایران گفت: لزومــی ندارد تاکید 
زیادی روی برخی اصطلاحات از جمله »تاریخ سازی« 
داشته باشیم، چون موضوعات مهمتری وجود دارد که 

بخواهیم به آنها بپردازیم.
مهــدی رهبــری، درمــورد نتایــج و عملکــرد تیم 
ملی هندبــال ایــران در رقابت هــای قهرمانی جهان 
اظهار داشــت: تیم ملی ایــران دومیــن حضور خود 
در رقابت های جهانــی را تجربه کرد. حضــور در این 
مســابقات را باید از جنبه های مختلف مــورد ارزیابی 
قرار داد؛ همین که یک تیم ملی بتواند در چنین میدان 
بزرگی حضور پیدا کرده و خــودش را معرفی کند یک 

دستاورد محسوب می شود.
وی ادامه داد: از نظر فنی هم این مســاباقت فرصتی را 
به تیم ها می دهد که خودشان را مقابل تیم های بزرگ 
دنیا محــک بزنند و نقــاط ضعف و قوت خــود را بهتر 

بشناســند. فکر می کنم یکی از نقاط ضعف 
اصلی ما که در این مســابقات هم به چشــم 
آمد قد و قامــت بازیکنان بود. ملی پوشــان 
ایران در بخــش هجومی و گلزنی شــرایط 
خوبی داشــتند و باید روز به روز بهتر شوند، 
اما در فاز تدافعی با توجه به قد و قامت شــان 
با مشــکلاتی روبرو بودند. حــالا این برنامه 

فدراسیون است که نقاط ضعف را برطرف و نقاط قوت 
را تقویت کند.

پیشکسوت هندبال ایران خاطرنشــان کرد: میانگین 
سنی تیم ایران حدود ۲5 سال بود و این یعنی تیم ملی 
ترکیبی از بازیکنان جوان و با تجربه بود. از حالا هم باید 
به گونه ای برنامه ریزی شــود که تیم ملی در مسابقات 
جهانی حضور مســتمر داشته باشد. ســهمیه قاره ها 
بیشتر شد و ایران در این دوره توانست نسبتاً راحت به 

مسابقات جهانی راه پیدا کند، اما این شرایط 
در ادوار پیش رو قطعاً سخت تر خواهد شد. 

رهبری با بیان اینکه نمی دانم نتایج تیم ملی 
در رقابت های قهرمانی جهان تاریخ ســازی 
بوده است یا خیر، تصریح کرد: ما سال ۲۰۱5 
هم توانســتیم با اختلاف یک گل شــیلی را 
شکست دهیم و حالا در سال ۲۰۲۳ هم یک 
بار دیگر این تیم را با اختلاف یک گل شکســت دادیم. 
تفاوت ما با شیلی این اســت که ایران از سال ۲۰۱5 در 
مسابقات جهانی حضور نداشت، اما شیلی در دوره های 

مختلف حضور داشت. 
وی افزود: ایران مقابل لهســتان، اسلوونی و مونته نگرو 
عملکرد خوبی از خود به نمایش گذاشــت که بســیار 
ارزشــمند بود. در دیدار مقابل فرانسه و اسپانیا شرایط 
کمی متفاوت بود و توانســتیم ســطح واقعی خود را 

بشناســیم. به هر حال گاهی بســتر فراهم می شود و 
تیم می تواند نتایج خوبی کســب کند، اما فکر می کنم 
لزومی ندارد تاکید زیــادی روی برخی اصطلاحات از 
جمله »تاریخ ســازی« داشته باشــیم، چون به عقیده 
من موضوعــات مهمتری وجود دارد کــه بخواهیم به 
آنها بپردازیم.پیشکسوت هندبال ایران در پاسخ به این 
سوال که آیا وســلین وویوویچ باید بماند و به کار خود 
ادامه دهد یا خیر، تصریح کرد: قطعــاً او باید بماند و به 
کار خود ادامه دهد، چراکه او مربی بزرگی است و درک 
کاملی از هندبال روز دنیا دارد. شــاید تنها مشکلی که 
درمورد او وجود دارد به شــکل بودن وســلین مربوط 
می شــود که باید تغییر کند. اینکــه وویوویچ بخواهد 
به صورت مقطعی در ایران حاضر باشــد شاید چندان 
مفید نباشد، اما اگر دائم و طولانی مدت در ایران بماند 

تاثیرگذار خواهد بود.

تیــم ملــی هندبال ایــران عنــوان بیســت وچهارم 
رقابت های قهرمانی جهان را کسب کرد.

تیم ملی هندبال ایران در رقابت های قهرمانی جهان با 

کسب پیروزی و قبول 5 شکست عنوان بیست وچهارم 
را به خود اختصاص داد.

شاگردان وســلین وویوویچ شــیلی را در گام نخست 

شکســت دادنــد و در ادامــه مقابل تیم هــای ملی 
مونته نگرو، اسپانیا، اسلوونی، فرانسه و لهستان نتیجه 

را واگذار کردند.

تیم های ملی برزیــل، مونته نگــرو، آرژانتین، آمریکا، 
بلژیک، قطــر، کیپ ورد بالاتــر از ایــران در رده های 

هفدهم تا بیست وسوم ایستادند.

هندبال

هندبال

 رهبری: تاریخ سازی؟! موضوعات مهمتری در هندبال وجود دارد

هندبال قهرمانی جهان؛  ایران بیست وچهارم شد

علیاکبراستاداسدی:مهارمسیبرایمراحتترازرونالدواست

این حرف را من ایثارگر می زنم؛ علی دایی اسطوره است
مرتضی رضایی  بازیکن ســابق تیم ملی 
فوتبال ایــران می گوید:»جواد نکونام،علی 
دایی و امیر قلعه نویی می توانند هدایت تیم 

ایران را برعهده داشته باشند.«
علی اکبر استاد اســدی هنوز هم که هنوز 
است شــیرینی های خاص خودش را دارد.
خوش مشرب،با معرفت و خوش مصاحبه.

هنوز هــم از ته دلــش می خنــدد و زلال 
اســت مثل آب.او خود خودش است بدون 
هیچ شــیله پیله ای.بازیکن سابق تیم ملی 
ایران که هر بــار به او زنگ مــی زنی حرف 
جدیدی برای گفتن دارد.اســتاد اسدی در 
فوتبال ایران تمام شــدنی نیســت و جالب 
اینجاست که می گوید:»دیگر از فوتبال بدم 
می آید.باور کنید بــازی های جام جهانی را 

ندیدم،حتی بازی های تیم ملی را.«

  واقعا تماشا نکردید؟
نه والا!

  چرا؟
کلا نیســتم! باور کنیــد بــازی گل گهر و 
تراکتورســازی را هم نرفتم ببینم.کلا دیگر 
فوتبال نمی بینم.کلا از این ورزش زده شدم 
وقتی در آن به اسطوره های ما بی احترامی 

می کنند.

  منظورتان ماجرای علی دایی است؟
بله.مگر علــی دایی کم بــرای این مملکل 
زحمت کشــیده؟ما که هــم تیمی هایش 
بودیم،دیدیــم و می دانیــم او چه کارهایی 

برای ایران کرده.عــرق ریخته و پول حلال 
به دســت آورده.علی دایی جهانی اســت.

وقتی توهین ها علیه او را دیــدم ازته قلبم 
ناراحت شــدم.دنده های او را ما دیدیم که 
چطور شکست.طحال علی دایی را ما دیدیم 
که چطور پاره شــد.در کل توهین کردن به 
هیچ شــخص و هیچ فردی را نمی پسندم.

من خودم ورزشی هستم و ایثارگر هم بوده 
ام.شــما این حرف ها را از زبان یک ایثارگر 

می شنوید.

  راستی شــما جبهه بودید درست 
است؟

بله.بیش از سه ســال در جبهه بودم.کارت 
ایثارگری هم دارم.در شــلمچه ،باختران و 
...جنگیده ام.نباید به همین راحتی به علی 

دایی بی احترامی کنیم.

   شما یکی از کســانی هستید که از 
حضور سرمربی خارجی روی نیمکت 
تیم ملی انتقاد می کنید.این انتقاد به 

چه دلیلی است؟
شما جام های جهانی را ببینید.چه نتایجی 
به دســت آورده ایم؟در هر دوره یک بازی را 
برده ایم،یک باخت و یک مســاوی.خب آیا 
این نتایج را با مربیان ایرانی به دســت نمی 

آوردیم؟

   گزینه ای هم دارید؟
همین جــواد نکونــام خودمان.هم جوان 
است،هم تجربه دارد.یا علی دایی و اگر نشد 

امیر قلعه نویی.به خدا این ها از ســرمایه ای 
همین مملکت هســتند که می توانند روی 
نیمکت تیم ملی بنشــینند.بیایید یک بار 
برای همیشــه دســت از خرج اضافه کردن 

برداریم و به مربیان ایرانی اعتماد کنیم.

  پس اگر این بار کی روش دوباره برای 
تیم ملی انتخاب شود و ...

مگر نرفــت؟او چه چیــزی دارد که برای ما 
انجام نداده باشــد؟هر چه داشته رو کرده و 
دیگر به درد فوتبال ما نمی خورد.هر بار هم 
که سرمربی تیم ملی بوده یک سری بازیکن 

مشخص شده را دعوت کرده و تمام.

  از خود علی اکبر اســتاد اسدی چه 
خبر؟این روزها چه کار می کند؟

خودم در ورزش شــهرداری هســتم وچند 
سال دیگر بازنشسته می شوم.

  ظاهــرا این فوتبــال در کل چیزی 
برای علــی اکبر اســتاد اســدی 

نداشت،درست است؟
آن زمــان هــا قراردادهــا مثــل الان که 
میلیــاردی نبود.همین طــوری می رفتیم 
بازی می کردیم حالا یک چیــزی هم به ما 
می دادند.ما نســل آخری بودیــم که واقعا 
بدون پول)منظورم پول زیاد است(فوتبال 

بازی کردیم.

  آخرین قرارداد شما چقدر بود؟
فکر می کنم 5 میلیون بود با ذوب آهن.

  برای چند فصل؟
برای یک فصل.

  البته پول کمی هم نبود.
زیاد هم نبود.ببینید من آن سال از یک تیم 
ترکیه ای پیشــنهاد داشــتم که ذوب آهن 
اجازه نــداد بروم.آن موقــع مدافعان کمتر 
از تیم ها پیشنهاد داشــتند و بیشتر تیم ها 
مهاجم می خواستند.به خصوص تیم های 
کشــورهای عربی.پیشــنهادی که به من 
داده بودند در حــدود ۲۰۰ میلیون تومان 
می شد.حالا شما با 5 میایون مقایسه کنید.

زمان ما در فوتبال پول نبود.

  اگر الان بازی می کردید چطور؟
با رقم هایی که فوتبالیســت های امروزی 
می گیرند زیر 4۰ میلیــارد تومان قرارداد 

نمی بســتم.ما آن زمان با عشق و علاقه مان 
فوتبال بازی می کردیــم و پول و این چیزها 

مهم نبود.

  گفتید جام جهانــی را ندیدید اما 
حتما شــنیدید که آرژانتین با مسی 

قهرمان جام جهانی شد؟
بله.مســی واقعا زمینی نیســت،او هوایی 

است!

  پس از نظر شما مسی بهتر از رونالدو 
است؟

نمی شــود قیــاس کرد.مســی روی بازی 
زمینی حرف ندارد اما رونالدو در ســر زدن 
هم توانایی بالایی دارد.کلا مسی یک طوری 
است!هر کســی که مقابلش باشد را از پیش 

رو می دارد.



مومنی اصفهان-مریم 
معــاون اول رئیــس جمهــور در آیین 
تجلیل از فعــالان پیشــتاز اقتصاد ایران 
از مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکه 
اصفهــان بــه عنــوان یــک مجموعــه 
خوش حســاب مالیاتــی و خوشــنام در 
عرصــه اقتصــاد و همچنیــن عملکــرد 

شفاف این شرکت تقدیر کرد.
محمد مخبر، معــاون اول رئیس جمهور، 
ضمن تقدیر از زحمات احسان خاندوزی 
طی یک ســال گذشــته، بیان کرد: وزیر 
اقتصاد خط ســیر درســتی را در جهت 
بهبود تعامــل دولت و بخــش خصوصی 
در پیش گرفته است. بزرگ ترین مشکل 
اقتصاد ما در حال حاضر، نــه تحریم ها و 
نه مســائل مالی ، بلکه عدم تقویت بهینه 

بخش خصوصی ســت. از ابتدای انقلاب و 
از زمان جنگ تاکنــون هرکجا که مردم 
پا به میدان گذاشــته اند، مسیر به خوبی 
طی شــده اســت اما متأســفانه تاکنون 
نتوانســته ایم در اقتصــاد از پتانســیل 
بخش خصوصی به بهترین نحو اســتفاده 

. کنیم
مخبر اظهار کرد: حلقه مفقوده توســعه 
اقتصــادی عــدم تعامل مناســب میان 
دولت و بخش خصوصی اســت همچنین 
بیــش از ۱۱۰ طرح اقتصــادی به ارزش 
بیــش از ۹۰ میلیــارد دلار وارد مرحله 

اجرا و سرمایه گذاری شده است.
معاون اول رئیس جمهــور از عدم اعتماد 
متقابل میان دولــت و بخش خصوصی به 
عنوان حلقــه مفقوده توســعه اقتصادی 

کشــور یاد کرد و گفت: بزرگترین مشکل 
اقتصاد کشــور تحریم ها و کمبود منابع 
مالی نیســت بلکه مشــکل اساسی پیش 
روی اقتصاد کشــور این است که از پیش 
از انقلاب اســلامی تاکنون نتوانسته ایم 
بخش خصوصی را آنطــور که باید تقویت 

کرده و به میدان بیاوریم.
احســان خاندوزی ضمن اشاره به فرایند 
اخذ مالیــات در گذشــته، بیــان کرد: 
نظام پــاداش و جزا نــه تنهــا تاکنون به 
نفع تولیدکنندگان و فعــالان اقتصادی 
نبــوده، بلکــه تســهیلگر فعالیــت های 
ســوداگری و مخل اقتصاد بوده اســت و 
باید ایــن فرایند اصلاح شــود تا مولدان 

اقتصادی ترغیب به فعالیت شوند.
وی افزود: فلســفه اصلی این گونه برنامه 

ها شناســایی و تشــویق تولیدکنندگان 
اســت، چرا که از ابتدای دولــت، رئیس 
محترم جمهور تاکید ویژه ای بر تســهیل 

و رونق بخش تولید داشته اند.
خانــدوزی ادامــه داد: اهتمــام مــا بر 

این اســت که کمترین وقــت از فعالان 
اقتصادی در فرآیندهــای اداری گرفته 
شــود، مراجعــات حضــوری را حذف و 
فرآیندهــای اداری و مالیاتــی را کاملَا 

کنیم. الکترونیکی 

شــیراز-چراغی   معــاون فــروش و خدمــات 
مشترکین شــرکت توزیع نیروی برق استان فارس با 
یادآوری اینکه انشعاب های غیرمجاز و سرقت برق از 
معضلات جدی اســت، گفت: تا پایان دی ماه امسال 

۵۹۰۰ انشعاب غیرمجاز در فارس جمع شده است.
علی رضا اســکندری با بیان اینکــه علیرغم پایش 
مداوم و برخورد قانونی و مســتمر با تخلفات حوزه 
برق، انشعاب غیرمجاز و ســرقت انرژی از معضلات 
صنعت برق محســوب می شــود، بــه خبرنگاران 
گفت: این مســائل عــلاوه بر وارد کــردن صدمات 
ســنگین بــه تجهیــزات شــبکه توزیع، شــرایط 
غیرایمن و مخاطــره آمیزی در زمینــه تامین برق 

و بروز حوادث انسانی ایجاد می کند.
اســکندری افزود: با هــدف رفع شــرایط غیرایمن، 
صیانت از حقــوق عامــه، کاهش تلفــات و افزایش 
پایداری شــبکه، پایش اســتفاده غیرمجاز از شبکه 
و ســرقت انرژی برق در دســتور کار بــوده و تا پایان 

دی ماه امسال، ۵۹۰۰ انشــعاب غیرمجاز جمع آوری 
و زمینه جلوگیری از هــدرروی ۲۹ میلیون کیلوولت 

ساعت انرژی برق فراهم شده است.
معاون شــرکت توزیــع نیروی برق اســتان فارس 

گفت: ســال گذشــته نیز در مجمــوع ۶۶۰۰ فقره 
انشــعاب غیرمجاز در محدوده تحــت مدیریت این 
شــرکت جمــع آوری و از این تعــداد ۶۷۰ فقره به 

انشعاب قانونی و مجاز تبدیل شد.

اســکندری، کاهــش تلفــات بــرق، جلوگیری از 
هدر رفت ســرمایه های ملی، بهبــود بهره برداری 
شبکه های برق و افزایش رضایتمندی مشترکان را 
از مزایای جمع آوری انشــعاب های غیرمجاز بیان و 
اضافه کرد: طی ۹ ماهه امســال در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته شــاهد افزایش ۲۵ درصدی در 
جمع آوری انشــعاب های غیرمجاز و تبدیل اینگونه 

انشعاب ها به مجاز بوده ایم.
معــاون فــروش و خدمات مشــترکین شــرکت 
توزیــع نیروی برق اســتان فــارس بــا تاکید بر 
اینکه این شــرکت آمــاده واگذاری انشــعابات 
قانونی و مجاز به مشــترکان جدید و رسیدگی به 
درخواســت های تامین برق مورد نیاز متقاضیان 
در بخش های مختلف اســت، گفت: از همه مردم 
درخواســت داریم در صورت مشــاهده تخلف در 
زمینه انرژی موارد را از طریــق راه های ارتباطی 

مختلف، اطلاع رسانی کنند.

مدیر  شهرســتانهای تهران -ریحانه رجبی 
کل دیوان محاســبات اســتان تهــران )۲3درصد( 
پرونده های تخلف بــا موضوع  عدم اجــرای احکام و 
تکالیف تبصره ها و بندهای قوانین بودجه ســنواتی و 
بقیه پرونده ها ناشی از نقض ســایر قوانین و مقررات 
مالی، اداری حاکم  در دانشگاه ها  از جمله عدم رعایت 
مصوبات هیات های امنــا و آیین نامه هــای اداری و 
اســتخدامی و مالی و معاملاتی در صدر پرونده های 

تخلف بیش از سایر موارد خودنمایی می نماید.
ابراهیم نامداری  در نشســت آموزشی معاونان اداری 
و مالی واحدهای دانشــگاه تهران که بــا حضور دکتر 
مقیمی رئیس دانشــگاه برگزار شــد، گفت اقدامات 
خود نظارتی دانشــگاه تهــران در راســتای تقویت 
و ارتقــاء کنترلهای داخلــی اقدام قابــل تقدیر و در 
راستای قانونمندی مسئولین دانشگاه ارزیابی و مورد 
اســتقبال حسابرســان دیوان خواهد بود . مدیر کل 
دیوان محاسبات اســتان تهران در این نشست افزود، 
وفق بررســیها تخلفات دانشــگاهها از نظر موضوعی 
به دو دســته مهم تقســم گردیده اول تخلفات ناشی 
از عدم اجرای احــکام و تکالیــف تبصره ها و بندهای 
قوانین بودجه ســنواتی که در دانشگاه ها )۲3درصد( 

پرونده هــای تخلف را به خود اختصــاص داده اند که 
عمدتاً ناشــی از عدم اعتنا به قوانیــن و فقد انضباط 
مالی ناشــی از ضعــف بنیادین کنترل هــای داخلی 
دســتگاه های اجرایی بوده است. و دوم تخلفات ناشی 
از نقض ســایر قوانین و مقررات مالی، اداری حاکم  در 
دانشــگاه ها با عدم رعایت مصوبات هیات های امنا و 
آیین نامه های اداری و استخدامی و مالی و معاملاتی 
در صــدر پرونده هــای تخلــف بیش از ســایر موارد 
خودنمایــی می نماید که علت عمــده این موارد عدم 
جامعیت قوانین متعــدد، اســتفاده از گریزگاه های 

قانونی و عدم التزام به انضباط مالی است.
 ابراهیــم نامــداری  در ادامه مهمترین مشــکلات 
و معضــلات و تخلفات دانشــگاه ها و مراکز آموزش 
عالــی  را تصویــب و بکارگیــری آئین نامه هــا و 
دســتورالعمل ها و مقــررات عمومــی دولت برای 
انجــام فعالیت هــا و برنامه ریزی هــای عملیاتــی 
دانشــگاه ها علی رغم اختیــار قانونــی هیأت های 
امناء بــرای تصویــب آئین نامه و دســتورالعمل ها 
جهت تســهیل امور بــرای نیل به اهــداف  بجای 
ضوابط ســخت گیرانه مالی و اداری بخش دولتی، 
وجود بار مالــی پیش بینی نشــده در قانون بودجه 

در مصوبات، بخشــنامه ها، دســتورالعمل ها )نظیر 
تغییرات تشــکیلات یــا افزایش مبنــای حقوقی، 
اعطای مجوز اســتخدام و بکارگیری نیرو( و بدون 
رعایــت بنــد )ج( مــاده )۷( قانون برنامه ششــم 
توســعه و ضوابط اجرایــی بودجــه، ترکیب اعضاء 
هیأت امناء در مواردی عملًا موجب عدم تشــکیل 
بموقع جلسات آنها شده و بســیاری از امور مرتبط؛ 
علمی، آموزشــی، اداری و مالی دانشگاه ها )همانند 
بودجه تفضیلــی در موعد مطلــوب( را تحت تأثیر 
قــرار می دهد.نامــداری در ادامه ؛ عدم آشــنائی 
کامل رؤســا و ترکیب هیأت رئیســه دانشگاه ها از 
قوانین و بودجه و مالی و محاســباتی و شــیوه های 
بهره برداری مناســب از منابع مالی اعم از کســب 
درآمد و وصــول آن و مصرف وجــوه و منابع مالی، 
عــدم تجانــس کافــی مصوبات هیــأت امنــاء با 
سیاســت های کلی اقتصــاد مقاومتــی در خصوص 
چابکی، بهره وری مناســب از منابع و امکانات، تقویت 
بخش خصوصی، انسجام ساختاری و ... و عدم نظارت  
و ارزیابی مصوبــات هیأت امناء دانشــگاه ها به لحاظ 
ســاختاری و عدم وجود سیســتم مناســب، اجرای 
صحیح و بموقع و کامل مصوبات را از دیگر مشکلات و 

معضلات دانشگاه یاد اوری نمودند.
نامداری در پایان  ضمن تشــکر از اقدامات قانونی 
دانشــگاه در ایجاد حسابرســی داخلــی و تقویت 
کنترلهــای داخلــی  پیشــنهاد داد بــرای تطبیق 
مصوبــات هیــات امنــاء بــا قوانین بالادســتی، 
سیاســت های کلی نظــام در محورهــای مختلف 
از جملــه امــور اداری و اقتصاد مقاومتــی، قوانین 
کیفری و شــهری ترجیحا از شــورای عالی انقلاب 
فرهنگــی و یا کمســیون آمــوزش و تحقیقات و یا 
کمیســیون بهداشــت مجلس شــورای اســلامی  
بعنــوان مرجع کنترلــی برای پالایــش مصوبات و 
ابهــام زدایی از اختیــارات هیات امنــاء در اجرای 

اهداف مقنن ارائه داد.

فارس

معاون توزیع برق استان:

امسال 5هزار و 900 انشعاب غیرمجاز برق در فارس جمع شده است

نامداری مدیر کل دیوان محاسبات  استان تهران :

اقدامات خود نظارتی دانشگاه تهران در راستای تقویت و ارتقاء کنترلهای داخلی قابل تقدیر است

بازســازی و  اصفهان-مریم مومنی عملیات 
به روز رســانی سیستم اتوماســیون و مانیتورینگ 
و روشنایی اتاق فرمان OP-۲  کارگاه آماده سازی 
مواد اولیــه در مدیریت آگلومراســیون با موفقیت 

اجرا شد و مورد بهره برداری قرارگرفت.
فرهاد شــریعتی سرپرســت کارگاه آماده سازی 
مــواد اولیــه مدیریت آگلومراســیون بــا اعلام 
این خبر به تشــریح این اقــدام پرداخت و گفت: 
سیســتم مانیتورینگ اتاق فرمان OP-۲ کارگاه 
آماده ســازی مواد اولیه به دلیل عدم تسلط کافی 
اپراتور و جانمایی غیرمناســب و بعضاً کابل کشی 
های روی کار، مکــرراً با قطعی سیســتم مواجه 
و دارای مشــکلات عدیده ای بود کــه به همین 
دلیــل اصلاح و رفع این مشــکل در دســتور کار 

قرار گرفت.
وی افزود: بــه منظور دسترســی بهتــر و انجام 
کنترل دقیق اپراتور به فرآیند ارســال مواد آماده 
تولیــد و نظارت بــر کلیه مســیرهای بارگیری و 
تجهیــزات کارگاه ضمــن حفــظ پیشــگیری از 
توقف مســیرهای بارگیری و مراحل ارسال مواد 
 ،UPS آماده تولید، اقداماتــی از قبیل انتقال برق
کابل کشی ســلکتور، ایجاد و پیش بینی خطوط 
ارتباطی تلفن و دیســپاچری، کابل انتقال تصویر 
HDMI  جهــت مانیتورهــای larg screen  و 

همچنین نصب پریزهای مربوطــه این تجهیزات 
در کمتریــن زمان ممکن انجام شــد و مورد بهره 

برداری قرارگرفت.
شــریعتی خاطرنشــان کــرد: اضافــه کــردن 
splittor  بعــد از خروجــی تصویر KVMهای 
مربوطه جهــت نمایش چنــد تصویــر همزمان 
بــر روی مانیتورهــای بزرگ و کوچــک از دیگر 
مزایــای این طرح اســت و امیدواریــم با همت و 
تلاش همکاران این واحــد بهره برداری در آینده 
نزدیک این پروژه در دیگر اتاق فرمان های بخش 
اجراء شــود تا باعث ارتقاء و تحقق مدرنیزاسیون 

سیستم ها باشیم.

گــرگان -مهنازمحمدزمانــی   مدیرکل 
آموزش و پرورش گلســتان گفــت: ۵۵ درصد 
مــدارس این اســتان مجهــز به ســوخت دوم 
هســتند و با جذب اعتبــارات مــورد نیاز، در 
بقیه مدارس اســتان هم ایــن تجهیزات فراهم 

خواهد شد.
 ســیدرضا نظری در نشســت خبــری رویداد 
یران« اظهــار کرد: مدارس  ملی »یک صــدا ا
گلســتان مشــکلی بــرای تامیــن گرمایــش 
مــا بــرای مصــرف بهینه  رند ا کلاس هــا ندا
ســوخت، در شرایط فعلی ســاعت کلاس های 
درس نوبــت صبــح از ســاعت ۸.3۰ برقرار 

. د می شو
وی بیان کرد: شــرکت پخــش فرآورده های 
نفتــی منطقــه گلســتان ســوخت جایگزین 
و  می کنــد  تامیــن  را  اســتان  مــدارس 
له هــای مربوط بــه هر مدرســه نیز صادر  حوا

شده است.
مدیــرکل آمــوزش و پــرورش گلســتان بــه 
برگزاری رویداد ملی »یک صدا ایران« اشــاره 
کــرد و گفت: این رویداد رســالت شناســاندن 
هویت ملی بــه دانش آموزان را بــر عهده دارد 
و می تواند نفرات مســتعد را بــه هنرمندانی در 

تراز انقلاب تبدیل کند.

نظری ادامــه داد: آموزش و پــرورش بهترین 
مکان بــرای فرهنگ ســازی و اجــرای کارها و 
رویدادهای جریان ســاز اســت که باید بیش از 

همیشه از این ظرفیت استفاده کرد.
ن به  یــرا نقلاب ا م ا ینــده نظــا وی گفــت: آ
هــد خورد و  ن رقم خوا ا موز نش آ دســت دا
ف بلنــد جمهوری  هــدا یــد بــرای تحقق ا با
ر بنیــادی، ریشــه ای و فاخــر  ســلامی، کا ا

د. دا م  نجا ا
مدیرکل آمــوزش و پرورش گلســتان بیان کرد: 
اگر قرار اســت یادگیری به بهترین شــکل انجام 
شود، شکل درســت و صحیح آن زبان هنر است و 

برای زبان هنر باید هنرمند خوب تربیت کرد.

اصفهان گلستان
در ذوب آهن اصفهان با موفقیت انجام شد؛

وز رسانی سیستم اتوماسیون کارگاه آماده سازی مواد آگلومراسیون  به ر
 مدیرکل آموزش و پرورش استان : 

۵۵ درصد مدارس گلستان به سوخت دوم مجهز هستند

به عنوان پیشتاز اقتصاد ایران انجام شد؛

تقدیر معاول اول رئیس جمهور از مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
با حضور مدیرعامل جدید ؛

 اولین جلسه شورای معاونان آبفای البرز 
برگزارشد

البرز -مظفــری  اولین جلســه شــورای معاونان بــا حضور 
مدیرعامل جدید آبفای البرزبرگزارشد

اولین جلســه شــورای معاونان آبفای البرز با حضــور حمید رضا 
نامداری مدیرعامل جدید این شرکت اول بهمن ماه برگزار شد.

در این نشســت ،مدیرعامل جدید شــرکت بر مــواردی همچون 
ارزش مادی و معنوی منابع انســانی و همچنین توجه به توســعه 
زیر ســاختها ی آب و فاضلاب تاکید کرده و با معاونان خود در این 

محورها به تبادل نظر پرداخت .

تقسیم وظایف ادارات شهرستان در راستای 
وز فرهنگی چهارباغ برگزاری مطلوب ر

البــرز –مظفری  دومیــن نشســت کارگــروه روز فرهنگی و 
جشنواره گل پامچال در شهرداری چهارباغ برگزار شد

دومین نشســت کارگــروه روز فرهنگی چهارباغ و جشــنواره گل 
پامچال با حضور روســای ادارات و نمایندگان نهادها ، کارشناسان 
حوزه گردشــگری و اعضــای هیئت مدیــره تعاونــی گل و گیاه 
شهرســتان به دبیری شــهرداری چهارباغ در ســالن اجتماعات 

شهید الیاسی شهرداری برگزار شد.
پــس از برگزاری چند جلســه بــا حضــور اعضای کارگــروه روز 
فرهنگــی چهاربــاغ، این نشســت دومین جلســه مســوولین و 
نماینــدگان ادارات مرتبط با روز فرهنگی در مجموعه شــهرداری 

چهارباغ بود.
تقســیم وظایف ادارات،دســتگاه های اجرایی، مدیریت شهری و 

کارشناسان گردشگری از مصوبات این جلسه سه ساعته بود.
در این جلســه دکتر لطفی قائم مقام شــهردار،رییس حوزه علمیه 
شهرستان،مســوول مرکز رســیدگی به امور مســاجد، روســای 
ادارات گردشــگری، فرهنگ و ارشاد اســلامی، ورزش و جوانان، 
منابــع طبیعــی، کتابخانه هــای عمومــی،اداره امــور اجتماعی 
و فرهنگــی و روابــط عمومــی فرمانداری،عضــو انجمــن روابط 
عمومــی ایران،معــاون جهاد کشــاورزی چهارباغ و کارشــناس 
جهاد ساوجبلاغ،کارشناس ســپاه ناحیه شهرســتان، مدیرعامل 
و اعضای هیئت مدیــره تعاونــی گل و گیاه و کارشناســان حوزه 
فرهنگی اجتماعــی شــهرداری چهارباغ نظرات فنــی خویش را 
مطرح و بر آمادگــی کامل برای برگــزاری مراســم روز فرهنگی 

چهارباغ تاکید کردند.
دبیرخانــه روز فرهنگی در شــهرداری چهارباغ چند ماهی اســت 
که راه اندازی شــده و جلســات کارگروه تخصصــی روز فرهنگی 
به دبیری دکتر صــادق بابکان رییــس اداره فرهنگــی اجتماعی 
شــهرداری و بــا حضور روســا و نماینــدگان ادارات شهرســتان 

چهارباغ به طور منظم برگزار می شود.
تاریخ دقیــق روز فرهنگــی چهارباغ ۱۲ اســفند و نمــاد آن گل 
پامچال اســت و همایش و نمایشــگاه روز فرهنگی چهارباغ از ۱۱ 

اسفند آغاز خواهد شد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان خبرداد؛
راه اندازی دستگاه اسپکت سیتی در مرکز قلب 

مازندران تا پایان سال جاری

ساری-امیری فر  در بازدیــد نماینده مردم ساری و میاندورود 
در مجلــس شــورای اســلامی و رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
مازنــدران از بخش های مختلــف مرکز قلب مازندران بر تســریع 
در راه اندازی دستگاه های سیتی آنژیو و اســپکت سیتی در مرکز 

قلب مازندران تاکید شد.
دکتر فرهــاد غلامی رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران در 
بازدید از مرکز قلب مازندران و بخش اســتقرار دســتگاه اسپکت 
ســیتی این مرکز با تاکید بر اینکه مرکز قلب مازنــدران نه تنها به 
مردم استان بلکه به بیماران اســتان های همجوار نیز خدمات ارائه 
می دهد افزود: این مرکــز باید به صورت کامــل تجهیز گردد و در 

این راستا به کمک خیرین نیازمند هستیم.
دکتــر غلامی تاکید کــرد؛ مرکز قلــب مازندران به یک ســاختمان 
متمرکز و مجهز نیازمند اســت و در صورتی که خیرین، زمین لازم را 
در اختیار دانشگاه علوم پزشــکی مازندارن قرار دهند، جهت ساخت 

و تجهیز بیمارستان جایگزین پیگیری های لازم انجام خواهد شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی مازندران ضمن موافقت با تخصیص 
اعتبار مورد نیاز جهت نصب دستگاه ســی تی آنژیو و اسپکت سی 
تی به مرکــز قلب مازندران، از تلاش های پزشــکان، پرســتاران، 

مدیران و کارکنان مرکز قلب مازندران تقدیر کرد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 پرداخت  بیش از 2300 میلیارد ریال
 تسهیلات ازدواج، ودیعه مسکن و فرزندآوری 

توسط بانک گردشگری
 بانک گردشــگری در 9 ماهه منتهی به پایان آذر ۱4۰۱ در راســتای 
تســهیلات تکلیفی بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایــران، حدود 
۳۰۰۰ فقره تســهیلات به مبلغ ۲۳۱۱ میلیارد و ۶4۰ میلیون ریال در 

بخش های ازدواج، ودیعه مسکن و فرزندآوری پرداخت کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک گردشــگری، میزان پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج ۸59 فقره به مبلغ ۱۱59 میلیارد و 5۰۰ میلیون 
ریال، تســهیلات قرض الحســنه فرزندآوری ۱۳5۲ فقره معادل 4۸9 
میلیــارد و ۶۰۰ میلیون ریال و ودیعه مســکن ۷45 فقره به مبلغ ۶۶۲ 

میلیارد و 54۰ میلیون ریال بود.
بانک گردشــگری به عنوان یک بانک خصوصی در سال ۱4۰۰ نیز در 
مجموع یک هزار و ۶5۰ فقره تســهیلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ 
۱۳۱۷ میلیارد ریــال پرداخت کرده بود. در بخش ودیعه مســکن نیز 
در سال گذشته ۳۷۸۷ فقره تســهیلات به مبلغ ۲5۰9 میلیارد و ۸۸5 
میلیون ریال تســهیلات در تهران و 9۸5 فقره تسهیلات ودیعه مسکن 

در سایر استان ها به مبلغ ۳۱۸ میلیارد و 9۰ میلیون ریال پرداخت شد.
این گزارش حاکیست: اکثر متقاضیان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
و فرزندآوری با مراجعه به شــعب بانک گردشگری و تکمیل مدارک، از 

تسهیلات مذکور بهره مند شدند و این روند همچنان ادامه دارد.
۳۰ دی ماه، سالگرد تاسیس بانک گردشگری است.
بانک گردشگری ۱۰۰ شعبه در سراسر کشور دارد.

گامهایبلندبانکپارسیاندرحمایتازحوزهسلامتکشور
افتتاح مرکز اورژانس بیمارستان 22 بهمن 

شهرستان خواف
باهدف ســطح ارتقای بهداشت و سلامت شــهروندان، مرکز اورژانس 
بیمارستان ۲۲بهمن شهرســتان خواف به همت شرکت اپال پارسیان 
سنگان از شرکت های مجموعه شرکت ســرمایه گذاری بانک پارسیان 
هم زمان با ولادت حضرت زینب )س( با حضور مردم و مسئولین محلی 

افتتاح و به بهره برداری رسید.
این اورژانــس در فضایی بالغ بــر ۱۲۰۰ مترمربــع و بااعتبار یک صد 
و چهل میلیارد ریال ساخته شــده و با بیســت میلیارد ریــال از محل 
مسئولیت های اجتماعی شــرکت معدنی اپال پارسیان سنگان مجهز 

شده است.
نگاهی به عملکرد بانک پارســیان در حوزه ســلامت کشــور نشــان 
می دهد که این بانک به عنوان حامی و تأمین کننــده نیازهای زنجیره 
»ســلامت محور« دارویی و درمان کشور و باهدف مشــارکت مؤثر در 
تأمین و تداوم جریان نقدینگی نظام ســلامت کشور، بیش از ۱۳ هزار و 
پانصد میلیارد ریال در قالب تسهیلات و صدور اوراق گام به شرکت های 
دارویی به منظــور واردات دارو، تأمین مواد اولیه و تجهیزات پزشــکی 

پرداخت کرده است.
همچنیــن تأمین مالــی و تجهیز مراکــز درمانی، ارائه تســهیلات به 
شــرکت های دارویی، مشــارکت در طــرح تولید داروهــای خاص و 
بیماری های صعب العلاج ، ســاخت مرکز درمانی تخصصی ســرطان 
در حوزه ســلول درمانی، پیوند مغز اســتخوان و پزشــکی هسته ای 
تشخیصی، ایجاد صندوق ســرمایه گذاری نیکوکاری لوتوس رویان با 
همکاری پژوهشــگاه رویان و بنیاد برکت باهدف حمایت از پژوهش و 
تولید داروهای ســرطانی، دیابت، ناباروری و ام اس از دیگر اقدامات این 
بانک در این حوزه است که نشــان از جایگاه ویژه حمایتی این بانک در 

حوزه بهداشت و درمان کشور دارد.

مشتری مداری و بازاریابی نوین، ضامن تحقق 
اهداف بانک است

قائم مقام بانک سینا در مراســم افتتاح شعبه 
جدید این بانک در مهرشــهرکرج گفت: ارائه 
صحیح و به موقــع خدمات بانکی بــه مردم و 
تامین نیازهــای ضروری از طریــق پرداخت 
تســهیلات خرد از جمله سیاســت ها و ضامن 

تحقق اهداف بانک است.
علیرضاتقدیری در افتتاح ســیزدهمین شعبه 
منطقه زنجان،قزوین و البرز در مهرشــهر کرج بــا تاکید بر لزوم حفظ 
رضایتمندی حداکثری مشــتریان گفت: امروزه آگاهی مشــتریان و 
بالطبع تغییر در انتظارات و نیازهای مشتریان دامنه رقابت بین بانک ها 
را گسترده تر کرده و همکاران باید با معرفی بهینه خدمات و محصولات 

بانک، سطح بالاتری از رضایتمندی مشتریان را فراهم آورند.
قائم مقام بانک ســینا با اشــاره به لزوم تکریم مشــتریان و روان سازی 
فرایند اعطای تسهیلات گفت: شایســته است همکاران بانک با رعایت 
اصول مشــتری مداری و ارائه خدمات بهینه، راهنمای مشــتریان در 

دریافت بهترین خدمات بانکی باشند.
وی با تاکید بر حفظ ســهم بازار بانک، تصریح کــرد: رویکرد توجه به 
مشــتری و در اولویت قرار دادن آنها در بانک نهادینه شــده و برای این 
منظور طیف وسیعی از خدمات به مشتریان به صورت کامل و جامع در 

شعب عرضه می شود.
گفتنی اســت در این مراســم معاونان شــعب و مناطق، مهندســی و 
پشــتیبانی و مدیر منطقه زنجان، قزوین و البرز همراه قائم مقام بانک 

سینا بودند.

دکترابراهیمیدرمراسمافتتاحکارخانههوشمندسازیونوآوریکشور:
بانک سپه بستر لازم برای رشد کشور در حوزه 

اقتصاد دانش بنیان را فراهم می کند
دکتر آیت اله ابراهیمی گفت: افتتاح کارخانه هوشمندسازی و نوآوری 
کشور در راســتای منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( و برنامه 

تحول راهبردی بانک سپه صورت گرفت.
دکتر آیت اله ابراهیمی مدیرعامل بانک ســپه در مراسم افتتاح اولین 
کارخانه هوشمندســازی و نوآوری کشــور، ضمن خیرمقدم خدمت 
دکتر دهقانی فیروزآبادی معــاون علمی و فناوری رئیس جمهور و همه 
حاضران در مراسم، اظهار داشت: این اتفاق برای بانک سپه بسیار مهم، 
ضروری و کاربردی اســت و ایجاد چنین فضاهایی در راســتای برنامه 

تحول راهبردی بانک سپه قرار دارد.
وی تصریح کــرد: فضایی که ایجاد شــده برای جوانان عزیــز ما از هر 
قشری که هســتند برای هم افزایی دانش و توانمندی در جهت اقتصاد 

دانش بنیان و دیجیتال در کشور است.
دکتر ابراهیمی با بیان اینکه بانک ســپه قرار اســت در آینده به عنوان 
اولین و بزرگ ترین بانک دیجیتال کشــور، مردم پایه و در تراز انقلاب 
اسلامی بیش  از پیش خدمت رسانی کند، گفت: لازمه حضور بانک سپه 
در تراز انقلاب اســلامی بودن آن، حضور و مشــارکت همه جانبه بانک 
ســپه در حوزه اقتصاد دیجیتال، اقتصاد دانش بنیان، کمک به مردم و 

کمک به جوانان برای رشد و شکوفایی استعدادهای آنهاست.
مدیرعامل بانک ســپه با بیان اینکه مقام معظم رهبری)مدظله العالی( 
به دلیل ضرورت و اهمیت ورود به این عرصه ها شــعار امسال را تولید، 
دانش بنیان و اشــتغال آفرین نام گذاری کردند، افزود: بر همه  کسانی 
که کاری را می توانند انجام دهند واجب و لازم اســت که در این عرصه 

قدم بردارند.

آمریکا معافیت تحریمی میدان گازی مشترک 
ایران و انگلیس را تمدید کرد

 وزارت خزانه داری آمریــکا معافیت تحریمی میدان گازی مشــترک 
ایران و انگلیس در دریای شمال را برای یک دوره ۲ ساله تمدید کرد.

 دولت آمریکا معافیت میدان گازی رهام در دریای شمال از تحریم های 
ضد ایرانی را تمدید کرده است.

شرکت انگلیسی ســریکا که 5۰ درصد ســهام میدان گازی رهام را در 
اختیــار دارد در اطلاعیه ای اعــلام کرد معافیت میــدان نفتی رهام از 
تحریم ها علیه ایران تمدید شــده اســت و بنابراین کلیه شــرکت ها 
می توانند بدون ترس از مجازات آمریکا به ارائــه کالا و خدمات در این 

میدان ادامه دهند.
ایران نیز 5۰ درصد ســهام میدان گازی رهام را در اختیار دارد. شرکت 
انگلیســی بریتیش پترولیوم که پیش تر مالک نصف سهام این میدان 
بوده است معتقد اســت این میدان ۱۳5 میلیون بشکه نفت خام و ۸۰۰ 
میلیون فوت مکعب گاز طبیعی را در خود جای داده اســت. بر اســاس 
آمارها، پنج درصد از نیاز روزانــه انگلیس به گاز از ایــن میدان تامین 
می شود.دوره معافیت تحریمی میدان گازی رهام در ۳۱ ژانویه به پایان 
می رسید که بر اســاس تصمیم اوفک این معافیت برای دو سال آینده 
تمدید شــده اســت. دولت آمریکا در ژانویه ۲۰۲۱ و تحت فشار لندن 
برای تامین نیازهــای انرژی خود این میــدان را از تحریم ها علیه ایران 
معاف کرد.میتچ فلگ مدیرعامل شرکت سریکا پیش تر گفته بود ایران 
هیچ نقشــی در تصمیمات مرتبط با میدان رهام نــدارد و هیچ منفعت 

اقتصادی از تولیدات این میدان نمی برد.
در حالی وزارت خزانه داری آمریکا معافیت میدان رهام از تحریم ها علیه 
ایران را برای یک دوره دو ساله تمدید کرده اســت که اروپا تحت تاثیر 
جنگ اوکراین و ایجاد اختلال در صادرات نفت و گاز روســیه در بحران 

انرژی به سر می برد.
همچنین هفته گذشته پایگاه خبری بلومبرگ طی گزارشی از افزایش 
صادرات نفت ایران به بیــش از ۱.۳ میلیون بشــکه در روز خبر داده و 
نوشته بود دولت آمریکا در سایه جنگ اوکراین و کمبود انرژی در بازار 

چشم خود را به روی این مسئله بسته است.

وضعیت سدهای تهران مساعد نیست
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهران گفت: علی رغم بارش برف در 
تهران اما وضعیت سدهای پنجگانه مناســب نیست، نیازمند روان آب 

هستیم و پیش بینی می شود که در ماه های آینده وضعیت بهتر شود.
محمدرضا بختیاری با بیان اینکه موقعیت سدهای تهران اکنون مساعد 
نیست، اظهار کرد: دو سال قبل نیز سال خشــک بود و امسال سومین 
سال خشک را سپری می کنیم، سال های قبل بارش ها عمدتا باران بود 
و بارش برف نداشتیم اما با جلساتی که برگزار شد، توانستیم تابستان را 
پشت سر بگذاریم.وی با بیان اینکه پیش بینی هایی برای شرایط بحرانی 
آب تهران در تابســتان صورت گرفت که خوشــبختانه توانستیم از آن 
شرایط بدون حتی یک ســاعت قطعی آب عبور کنیم، گفت: در شرایط 
فعلی وضعیت سختی داریم، مردم گمان می کنند چون تابستان تمام 
شده، وضعیت بد نیست، قطعا بارش ها تاثیر گذار خواهد بود اما به دلیل 

اینکه بارش ها به صورت برف است، روان آب نداریم.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران با بیان اینکه بارندگی ها مناسب 
هستند و ذخیره خواهند شد، گفت: در ماه های آینده که هوا گرم تر شود 
می توانیم از این ذخیره اســتفاده کنیم، بهمن ماه بسیار سختی خواهد 

بود که باید پشت سر بگذاریم.
بختیاری با اشاره به جداسازی آب شرب از آب غیر شرب در تهران گفت: 
این مســاله به دو دلیل در تهران اجرایی نشد، یکی بحث فنی و دیگری  
بحث اقتصادی بود، اساسا تفکیک آب شرب و غیر شرب در تهران معنا 

و مفهومی ندارد به دلیل اینکه کیفیت آب خام بسیار بالا است.
وی افزود: آب شــرب و غیر شرب دو مقوله هســتند، در تهران 9۰۰۰ 
کیلومتر شــبکه داریم، در صورتی که تصمیم بر اجرا گرفته شــود باید 
9۰۰۰ کیلومتر شــبکه راه اندازی کنیم، یعنی 9۰ هزار میلیارد تومان 

سرمایه لازم است که به لحاظ اقتصادی مقرون به صرفه نیست.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهران با بیان اینکه علاوه بر این آب 
خام در ایــران کیفیت بالایی دارد، گفت: در بســیاری از کشــورهای 
اروپایی آب خام کیفیت پایینی به نسبت آب تصفیه شده دارد به همین 
دلیل اجرای چنین پروژه ای توجیه پذیر اســت اما در تهران که کیفیت 
آب خام بالا و هزینه تولید به نســبت هزینه تصفیه بســیار بالا اتر است 

اجرای این پروژه از لحاظ اقتصادی مقرون به صرفه نیست.

افزایش ۲۰ درصدی مصرف بنزین
رئیس کانون انجمن هــای صنفی جایگاه داران با بیان اینکه متوســط 
مصــرف در دی ماه به ۱۰5 میلیون لیتر رســید، گفت: کســی چنین 
مصرفی را پیش بینی نمی کرد، به طوری که نســبت به ماه های گذشته 
حدود ۷ درصد افزایش و نســبت به زمان مشابه ســال قبل حدود ۲۰ 

درصد متوسط افزایش یافت.
همایون صالحی، درباره وضعیت اخیر توزیع بنزین در کشور باتوجه به 
افزایش مصرفی که در پی افت فشار گاز رخ داد، اظهار داشت: باتوجه به 
اینکه در تامین گاز به مشکل برخوردیم و با افت گاز مواجه شدیم، برای 
جلوگیری از قطع گاز خانگی مجبور شدند در برخی استان ها واحدهای 
ســی ان جی را تعطیل کنند و هر جایی لازم بود گاز قطع شد. به همین 
نســبت هم با افزایش مصرف بنزین مواجه شــدیم، افزایش مصرف به 
گونه ای بود که در یک روز از دی ماه به ۱۱۸ میلیون لیتر هم رســید در 

حالی که در هیچ زمستانی این اتفاق نیفتاده بود.
وی خاطرنشــان کرد: در فصل زمستان ســال های گذشته ما همیشه 
کاهش مصرف داشتیم، اما امسال به دلایل مختلف از جمله اینکه افت 
گاز شدیدتر از سال های گذشــته بود مصرف بنزین بالا رفت و ناترازی 

بیشتر خود را نشان داد. 
وی با بیان اینکه متوسط مصرف در دی ماه به ۱۰5 میلیون لیتر رسید، 
گفت: کسی چنین مصرفی را پیش بینی نمی کرد، به طوری که نسبت 
به ماه های گذشته حدود ۷ درصد افزایش و نسبت به زمان مشابه سال 

قبل حدود ۲۰ درصد متوسط افزایش یافت.
رئیس کانــون انجمن های صنفی جایگاه داران بــا پیش بینی اینکه در 
نوروز امسال با مشکل تامین بنزین مواجه می شویم، تصریح کرد: هنوز 
نمی دانیم به واردادت منجر می شــود و یا اینکه باید تولید بیشتر بنزین 
داشته باشــیم اما آنچه واضح اســت اینکه همه ارکان باور پیدا کردند 
که باید ظرفیت ها را بالاببرند. طبق اخبار واصله از پالایشــگاه اصفهان؛ 
به شدت تلاش می شــود که بتوانند افزایش تولید داشته باشند، البته 
برنامه درازمدت و  میان مدت تا ســال ۱4۰5 هم در نظر گرفته اند، اما 

واقعیت اینکه اینها علاج درد نیست.
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وش ونق بازار مسکن با اجرایی شدن قانون پیش فر ر

خریدار  قانــون پیش فروش مســکن از آن 
دسته قوانینی اســت که طبق نظر کارشناسان 
آنچنان که باید اجرایی نشــده و می توان گفت 
که به دســت فراموشی سپرده شــده است، در 
حالی که رونق بازار مســکن به عنوان مهم ترین 
بازتاب اجرایی کردن این قانون به شــمار رفته 
و بخشــی از مشــکلات در این بخش را مرتفع 

خواهد کرد.
قانون پیش فروش مســکن اگرچه در سال ۸9 و 
در ۲5 ماده به تصویب رســید، اما به علت وجود 
برخی مشــکلات در حوزه اجرایی، عملیاتی نشد 
از این رو اصلاح آن بــرای رفع ابهامات و تناقضات 
قانونی ازجملــه مالکیت تدریجی، صدور ســند 
قطعی بدون طی مراحل قانونی، شناســنامه فنی 
و اجرایــی و تأخیر موجه و غیرمجــوز و پرداخت 
خسارت از سوی فروشــنده، حق فسخ قرارداد از 
سوی خریدار بسیار ضروری و ســبب شد تا این 

قانون آن چنان که باید اجرایی نشود.
در نتیجه در ســال 9۷ برای اصلاح بــار دیگر به 
مجلس شورای اســلامی عودت و کلیات آن نیز 
به تصویب رســید، اما از آن زمان تاکنون تصویب 
نهایی و اجرایی شدن آن بر زمین مانده و در حال 

بلاتکلیفی است.
ایجاد بن بست و مانع در شــرایط ترهین اولیه و 
ثانویه جهت اخذ تســهیلات بانکی به دلیل نقض 
اصل مالکیت به موجب مقــررات ماده ۱۰ قانون 
پیش فروش ساختمان، فراهم کردن شرایط ورود 
مهندسان ناظر به حیطه مالی و حقوقی پروژه ها 
و امکان تبانــی با هر یک از طرفیــن، عدم امکان 
انتقال قطعی اســناد در پروژه های مشارکتی با 
نهادها و ارگان های دولتی و اشــخاص حقیقی و 
حقوقی، عدم امکان اجــرای قانون پیش فروش 
ساختمان به دلیل امکان تشکیل و معرفی هیات 
داوران به دلیل عدم تدویــن و تصویب آیین نامه 
اجرایی توســط هیات وزیران به موجب ماده ۲۰ 
این قانون، ایجاد مشــکلات حقوقــی و قضایی 
نامتعارف بــرای تولیدکنندگان مســکن، ایجاد 
بروکراســی اداری و افزایش هزینه های ثبتی و 
اینکه در قانون فقط بــرای تخلفات پیش فروش 
جریمه دیده شــده و هیچ گونه جریمه و ضمانتی 
برای عــدم پرداخت ها یا عدم اجــرای تعهدات 
از ناحیــه پیش خریــدار دیده نشــده، ازجمله 
اشکالاتی است که در ســال های گذشته به این 

قانون وارد شده است.
از سوی دیگر کارشناســان و صاحب نظران در 
این بخــش معتقدند که این اقدام بایســتی هر 
چه سریع تر اتفاق بیافتد چراکه نبود این قانون 
سبب شــده تا علاوه بر کند شــدن معاملات در 

پیش فــروش، شــاهد کلاه برداری هایی نیز در 
این بخش باشــیم. همچنین بــه عقیده همین 
کارشناســان تصویب نهایی و اجرایی شــدن 
قانون پیش فروش مسکن موجب امنیت خاطر 
مردم و حضور فعال تر آنها در این بازار می شــود؛ 
چراکه یکی از مشکلاتی که به صورت جدی در 
موضوع پیش فروش گاها دیده شــده که سبب 
شد تا مردم برای حضور در این بازار دچار دودلی 
بشوند، سوءاســتفاده هایی به خصوص فروش 
یک واحد مســکونی به چند نفر بوده که دلایلی 
از این قبیل و از ســوی دیگر نبود قانون ســبب 
شده تا شــاهد رکود در این بخش از بازار مسکن 

باشیم.
رییس مجمع ملی صنعت مســکن و ساختمان بر 
این باور اســت که در صورت اجرایی شدن قانون 
پیش فروش مسکن نه تنها شاهد شفافیت هر چه 
بیشــتر بازار در این بخش خواهیم بود بلکه مردم 
با امنیت خاطر بیشــتری اقدام بــه پیش فروش 
مســکن خواهند کرد.»مجتبی بیگدلی« افزود: 
این قانون در صورت اجرایی شدن در واقع موجب 
ســاماندهی وضعیت خرید و فــروش در صنعت 
ساختمان می شود و نقش زیادی در کنترل مهار 

تورم در این بخش دارد.
وی با بیان اینکه قانون پیش فروش مســکن از آن 
دسته قوانینی اســت که به فراموشی سپرده شده 
اســت، تصریح کرد: مردم امــروز از پیش فروش 
مســکن احســاس امنیت نمی کننــد، چراکه 
مشکلات خاص خودش را دارد، اما اجرایی کردن 
این قانون نه تنها موجب می شود تا مردم با آرامش 
خاطری نسبت به پیش فروش مسکن اقدام کنند 
بلکه انبوه ســازان نیز با خیــال راحتی محصول 
خود را به صورت شــفاف، درست و در یک فضای 
امیدوارکننده به مصرف کننــده عرضه خواهند 

کرد.
نایب رئیس انجمن انبوه ســازان اســتان تهران 
نیــز در ارتباط با مزایــای اجرایی شــدن قانون 
پیش فروش مســکن در گفت وگو بــا ایرنا گفت: 
اشــکالاتی که به این قانون وارد شد سبب شد تا 
آن چنان که باید اجرایی نشــود و می توان گفت 
برخی از عوامل دخیل ازجمله مهندســان ناظر و 
یــا دفترخانه ها زیر بار عملیاتی کــردن آن نرفته 
و سبب شــد تا قانون پیش فروش مسکن خیلی 

اجرایی و یا عملیاتی نشود.
»ایرج رهبر« با بیــان اینکه تاکنــون حدود ۳5 
هزار واحد طبق قانــون پیش فروش پیش رفتند، 
تصریح کرد: یکــی از مهم ترین ایراداتی که به این 
قانون وارد است، فروشنده مکلف است به ازای هر 
پرداخت و هر یک از اقساط، سهمی از شش دانگ 

ملک را رسماً و با ثبت در دفتر اسناد رسمی به نام 
خریدار کند، این در حالی اســت که اگر خریدار 
بعد از یکی دو قسط، بقیه اقساط را پرداخت نکند، 
فروشنده بابت فسخ قرارداد و استرداد سهم های 
واگذار شده از ملک، ناگزیر باید به مراجع قضایی 
مراجعه کند که این وضعیت، چند سال فروشنده 
و ســایر خریداران ملک را بلاتکلیف گذاشــته و 

سرمایه آنها بازگشتی ندارد.
وی با بیان اینکه قانون پیش فروش مســکن باید 
برد- برد برای هر دو طرف باشــد اظهار داشــت: 
اجرایی شدن درست این قانون بسیار خوب است 
اما به شــرطی که ســازنده و خریدار از آن ســود 
ببرند. نه اینکه به ســود یک طرف و به ضرر طرف 

دیگری باشد.

رونق بازار مسکن با گسترش پیش فروش
فرشــید ایلاتی کارشناس حوزه مســکن نیز در 
گفت وگو با ایرنا در خصوص مزایای اجرایی شدن 
قانون پیش فروش مســکن گفت: محقق شــدن 
این قانون یکــی از راه های ایجاد رونــق در بازار 
مسکن اســت، اما خریداران باید از داشتن مجوز 

پیش فروش واحد مطمئن شوند.
وی اضافه کــرد: این روزها با توجــه به افزایش 
قیمت مسکن و همچنین ایجاد فاصله بین توان 
خرید خریدار و قیمت اعلامی فروشنده، بحث 
پیش فروش مسکن داغ شده است که لازم است 
خریــداران از جنبه های حقوقــی همه جوانب 
را بررســی کنند در این بین دولت نیز می تواند 
با ایجــاد ســامانه متمرکز به تســهیل خرید و 
پیش خریــد ایــن واحدهای در حال ســاخت 
کمک کند تا مردم بدون دغدغه اقدام به خرید 

کنند.

انتشار آگهی پیش فروش ساختمان 
نیازمند مجوز است

ایــن کارشناســان در حالی بر تصویــب نهایی و 
اجرایی شــدن قانون پیش فروش مسکن تاکید 
دارند کــه در هفته ای که گذشــت خلیل محبت 
خواه مدیرکل راه و شهرســازی تهران از ۲5 هزار 
موردی آمار کلاه برداری پیش فروش ســاختمان 
توسط موسسات و شرکت ها که البته از طریق دو 
اپلیکیشــن اقدام به پیش فروش کرده بودند خبر 
داده بود.وی با بیان اینکه هرگونه انتشار تبلیغات 
جهت پیش فروش ساختمان نیاز به تایید ادارات 
کل راه و شهرســازی و فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
اســتان دارد، اظهار داشــت: بدون اخذ مجوز از 
این اداره کل از هرگونه انتشار آگهی پیش فروش 

می بایست خودداری شود.
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